
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

با اوج گیری بحران کمبود برق، بسیجی از مسئولان دولتی از 
معاون اول رئیس جمهوری تا وزارتخانه های کشور، نفت و صمت 
در دو روز اخیر به کمک وزارت نیرو آمدند و به دنبال شکل گیری 
این همراهی اگرچه کمبود جدی در توان تولید نیروگاه های کشور 
وجود دارد اما این تلاش ها خود را در کاهش شدت خاموشی ها 

به نمایش گذاشت.
حتی به این منظور روز گذشته هیأت وزیران به ریاست حسن 
روحانی رئیس جمهوری تصویب کرد که اختیارات قانونی دولت 
در زمینه مدیریت برق را تا پایان دولت دوازدهم براساس اصل 
)۱۳۸( قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران، به کمیسیونی 
مرکب از وزیران نیرو، کشــور، صنعت، معدن و تجارت و نفت 

تفویض شود.
اولین تصمیم این کمیسیون هم تعطیلی پنجشنبه های ادارات 
دولتی تا پایان مردادماه بود. به هر حال همکاری شــکل گرفته 
میان این 4 وزارتخانه و همراهی مردم، کمک ویژه ای به جبران 
کســری ها کرد. به نوعی که وزیر نیرو دیروز در حاشیه نشست 
هیأت دولت با عذرخواهی از هموطنان عنوان کرد: امیدواریم که 
با حمایت ها از ناحیه مجموعه های کشوری و لشکری این 2 هفته 
سخت را با کمترین قطعی برق مدیریت کنیم و این شرایط را 
پشت سر بگذاریم. در چند روز اخیر به واسطه جلسات متعدد 
با دستگاه های مسئول و همکار، توانستیم شدت مشکلات را کم 
کنیم و مردم نیز شــاهد نتیجه این همکاری ها هستند و قطعاً 
حس کرده اند. به طوری که ما دو شــب قبل با  6 هزار مگاوات 
کمبود ظرفیت تولید برق مواجه بودیم و چاره ای جز خاموشی 

وجود نداشت. 
اما دیشــب این کســری به هزار و 500 تا 2 هزار مگاوات 
کاهش یافت و امیدواریم که با تدابیری ویژه همین مقدار را هم 
جبران کنیم. با همکاران وزارت صنعت ظرفیتی برای همکاری 
با صنایع بزرگ شکل گرفت تا تعمیرات اساسی خود را به این 
دوره منتقل کنند و این چند هفته را با ســازگاری برنامه ریزی 
شده پشت سر بگذاریم. او درباره تفویض اختیارات به 4 وزیر نیز 
توضیح داد: »این کمک می کند تا هماهنگی ها میان بخش های 
مربوطه سریع تر و تصمیم گیری در اسرع وقت انجام شود. البته 
نهادهای مربوطه را نیز در جریان تصمیمات این موضوع خاص 
قرار خواهیم داد.  اولین تصمیم هم تعطیلی سازمان های دولتی 
در روز پنجشــنبه تا پایان مردادماه بود. درخصوص ساعت کار 
ادارات نیز اختیاراتی به استانداران داده شده که به نوبه خود در 

این زمینه اطلاع رسانی خواهیم کرد.
اردکانیان با اشــاره به تشکیل ستادی برای مدیریت تولید و 
کنترل شــبکه برق و فرماندهی پیک بار ۱400 نیز بیان کرد: 
»برای رصد و مدیریت شــرایط چند روزی است که محل کارم 
را به آنجا منتقل کرده ام. امیدوارم که به لطف خدا، پشــتیبانی 
مردم و با همکاری تمام بخش ها حتی نیروهای مسلح و دستگاه 
قضایی این چند روز سخت با حداقل کمبود پشت سر گذاشته 
شــود. این یک نکته مهم اســت که هرچه کمبود کمتر باشد، 
امکان برنامه ریزی بیشتر خواهد بود و حتی اگر در مواردی ناچار 

به خاموشی باشیم، با اطلاع قبلی این کار انجام خواهد شد.«
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه دمای بالا و گرما فشار زیادی را 
روی شبکه گذاشته و حوادثی غیرقابل پیش بینی رخ می دهد، 
ادامــه داد: »می پذیرم کــه هر نوع مضیقه و محدودیتی باید با 
اعلام و اطلاع قبلی باشــد و اگر مشــکلاتی از این حیث بوده 
من عذرخواهی می کنم. در عین حالی که دلایلی فنی همچون 
رله های فرکانسی هم وجود دارد که وقتی احساس کند شبکه 
ممکن است در معرض خطر بزرگتر قرار گیرد، به صورت خودکار 

خودش عمل می کند.«
او با اشاره به فعالیت رمزارزها نیز عنوان کرد: »در بخش مقابله 
با استخراج کنندگان رمزارزها نیز مجموعه نیروهای مسئول در 
حال تلاش هستند. دســتگاه های مجاز که خاموش شده اند و 
اخیراً 200 هزار دســتگاه استخراج رمز ارز غیر مجاز شناسایی 
شده اند که ظرفیت 500 مگاوات را به خود اختصاص می دادند. 
پیش بینی این است که ممکن است حجم فعالیت غیرمجازها 
چند برابر باشــد. ما حتی از این بخش غیرمجاز هم درخواست 
می کنیم به خاطرکمک به هموطنان و کاهش شدت سختی ها 

در این دوره دشوار دستگاه ها را خاموش کنند.«
روز گذشــته اردکانیان همراه با معاون اول رئیس جمهوری 
نشستی با فعالان صنعت برق برای همفکری بیشتر داشت و در 
این چند روز تقریباً صنعت برق از تجربه و توصیه تمام نهادهای 
مرتبط اســتفاده کرده است تا بحران را سپری کند. بحرانی که 
بخش قابل توجهی از آن به سبب خشکسالی و کاهش توان تولید 
برق نیروگاه های برقابی نشأت می گیرد. امسال حدود 6 هزار و 
500 مــگاوات از توان نیروگاه هــای برقابی از مدار تولید خارج 
شده است و حداکثر ظرفیت تولید برق کشور حدود 54 هزار و 
500 مگاوات است. درحالی که نیاز مصرف به 66 هزار مگاوات 
رسیده است. تاکنون حدود 6 هزار و 500 مگاوات از این کمبود 
با همکاری صنعت، کشاورزی و اداری پوشش داده می شد. 650 
مگاوات نیز واردات برق در حال انجام است. اما احتمالاً در این 

روزها حجم همکاری صنایع بیشتر نیز خواهد شد.
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وقتیسرمایهنباشد،طرحهایبزرگاجرایینمیشود
ریشه یابی مشکل برق از زبان رئیس جمهوری در هیأت دولت

ســخنان رئیس جمهوری در جلسه روز گذشته هیأت دولت به تشریح ریشه ها، 
علل و فرایندهایی گذشت که به وضعیت امروز برق منجر شده است. حسن روحانی 
ابتدا از کمبود سرمایه لازم برای طرح های راهبردی خبر داد، کمبودی که یا باید از 
ســرمایه خارجی حاصل شود یا از منابع صندوق توسعه ملی که نتیجه فروش نفت 
است. از این رو، او هم به تحریم اشاره کرد و هم به تصویب نشدن »اف.ای.تی.اف« 
که این هر دو، سرمایه گذاری برای طرح های زیربنایی در کشور را دشوار کرده است. 
با وجود این، رئیس جمهوری تأکید کرد که بســیاری از طرح های افتتاح شــده که 
به ارز یا فناوری خارجی نیاز داشــته است، محصول دوره کوتاه اجرای برجام است، 
همچنان که امروز )پنجشــنبه( هم چندین طرح مهم و راهبردی در استان کرمان 
افتتاح می شــود. به رغم همه اینها، حســن روحانی که سه شنبه از قطعی های برق 
عذرخواهی کرده بود، بار دیگر از این مســأله ابراز تأســف کرد و گفت که بخشی از 
این قطعی، ناشــی از افزایش مصرف برق در صنایع است که خود نشانه رونق تولید 
این بخش ها است، هرچند دولت تصمیماتی برای مدیریت و گذار از این دوره اتخاذ 
کرده است.  حجت الاسلام حسن روحانی سخنان خود در جلسه روز گذشته هیأت 
وزیران را با ابراز تأســف به خاطر مشکلاتی که مردم در این چند روز برای استفاده 

از برق مواجه شدند، آغاز کرد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه باید ریشه ها و علت های فاصله میان وضع مطلوب 
و وضع موجود را بخوبی بررسی کنیم، حوادث و رویدادهای پیش بینی نشده را یکی 
از علت های محقق نشدن پیش بینی ها دانست و گفت: در مسأله برق ریشه مشکلات 
را باید لمس کنیم )و ریشه مشکلات این است که( در کشور باید سرمایه گذاری شود؛ 
اگر در بخش کشاورزی یا صنعت، تولید می خواهیم، باید سرمایه گذاری شود و بدون 

سرمایه و با دست خالی نمی شود کاری کرد.
او با طرح این سؤال که چرا در بازار ایران نمی توان به اندازه کافی سرمایه آورد، 
اظهار کرد: اکنون در حوزه های مربوط به آب، چه برق، تصفیه آب، یا فولاد و آلومینیوم، 
200 تا ۳00 میلیارد دلار طرح آماده سرمایه گذاری داریم که مطالعات آن انجام شده 
و حتی جانمایی هم شــده  است، به رغم این، باید مسأله سرمایه گذاری برای مردم 
توضیح داده شــود. رئیس  جمهوری، یکی از راه های رفع این مشکلات را هماهنگی 
دســتگاه ها در داخل دانســت و افزود: امیدواریم پس از ۱2 مرداد این هماهنگی و 
همسویی ایجاد شود، اگرچه عده ای از شغل شان می افتند، چراکه انتقادات عجیب و 

غریبی می کردند اما از این تاریخ به بعد همه از یک جناح و تفکر می شوند.
روحانی در ادامه با بیان اینکه برخی مشکلات در سرمایه گذاری مربوط به داخل 
می شود و قابل حل است، گفت: اگر قوا همه با هم همفکر و هم نظر شوند، مشکلات 

قابل حل است. زمانی که هم نظر نیستند، کار می ماند.
او با اشاره به فرایند تصویب لوایح مرتبط با »اف.ای.تی.اف« در مجلس و شورای 

نگهبــان، اظهار کرد: این لوایــح در جایی گیر کرد که اصلًا فکر نمی کردیم، نتیجه 
چنین اتفاقی این است که تا وقتی این مسأله حل نشود، روابط ما با بانک های دنیا 
دچار مشکل است. رئیس جمهوری با بیان اینکه بانک های بیش از ۱۹0 کشور دنیا 
در چهارچوب »اف.ای.تی.اف« عمل می کنند و تنها دو کشــور کره شمالی و ایران 
بیرون این چهارچوب هستند، افزود: ما در دولت یازدهم از فهرست سیاه خارج شدیم، 
اما وقتی لوایح دچار مشکل شد بار دیگر در این فهرست قرار گرفتیم، در نتیجه اگر 

کسی می خواهد سرمایه گذاری کند، ریسک کشور بالا می رود.
او با اشاره به اینکه برای سرمایه گذاری داخلی یا سرمایه گذار خارجی، در نهایت 
بانک ها هستند که باید سرمایه گذاری کنند، ادامه داد: غیر از بانک ها، کسی سرمایه ای 

ندارد تا سرمایه گذاری کند.
روحانی با اشاره به اینکه امروز )پنجشنبه( نزدیک به 40 هزار میلیارد تومان طرح 
سرمایه گذاری در کرمان افتتاح می شود، اظهار کرد: اینجا برای اولین بار پس از انقلاب، 
کوره بلند در اســتان کرمان افتتاح می شــود، ارزش این کوره بلند بیش از 24 هزار 
میلیارد تومان اســت و نیز یک میلیارد و 200 میلیون دلار اعتبار ارزی می خواست 
که این اعتبار با برجام حاصل شــد. رئیس جمهوری با بیان اینکه کوره بلندی که 
افتتاح می شود، نتیجه برجام است، اضافه کرد: ده ها طرحی که در سال ۹۹ افتتاح شد 
محصول برجام بود. به این دلیل محصول برجام بود که وقتی می توانید نفت بفروشید 
۳۸ درصد پول حاصل از فروش نفت به صندوق توســعه واریز می شود و منابع این 
صندوق برای ســرمایه گذاری در طرح های برق، آب،  فولاد و پتروشیمی یا هرجایی 
که لازم باشد اختصاص می یابد، اما وقتی صندوق شما پول ندارد چه کار باید کرد؟

روحانــی در همین باره گفت: طرح هایی هم وجود دارد که صندوق هم تصویب 
کرده و آماده است، اما به خاطر اینکه پول نیست نمی توان آن ها را اجرا کرد.

او بــا اشــاره به اینکه چه در زمینه تأمین منابع داخلــی از صندوق و چه منابع 
خارجی از بانک های خارجی، این منابع در صورتی حاصل می شــود که بتوانیم در 
جنگ اقتصادی پیروز شــده و تحریم را هم برداریم، گفت: بانک خارجی در اختیار 
ما نیســت، صندوق توســعه خالی است و نمی توانیم نفت بفروشیم، ضمن اینکه به 
خاطر تصویب نشدن »اف.ای.تی.اف« نمی توانیم با بانک ها رابطه خوب داشته باشیم، 
نتیجه آن این است که سرمایه نیست و وقتی هم سرمایه نیست، نمی توان طرح های 
بزرگ را عملیاتی کرد. روحانی با اشــاره به اینکه اکنون منابع طرح های مربوط به 
تولید ۱6 هزار مگاوات برق تأمین شده و در دست اجراست، اما منابع مربوط به هزار 
مگاوات برق معطل فاینانس است و نیاز به پول دارد، اظهار کرد: در سال های اخیر 
در طرح های آب و برق چهار و نیم میلیارد طرح آماده سرمایه گذاری پیش بینی شده 
بود که با خروج ترامپ از برجام و آغاز تحریم ها، همه اینها قطع شــد و چهار و نیم 

میلیارد در طرح های آب و برق عقب افتادیم.

تنها 2 هزار مگاوات تا رفع خاموشی ها 
کشور نیازمند پشتیبانی مردمی

سؤالی که مطرح می شود این است که چرا برخی در مناطق محروم 
و مرزنشین از زدن واکسن خودداری می کنند یا به رعایت پروتکل   های 
بهداشتی چندان روی خوش نشان نمی دهند؟ مرکزگرا بودن در کشور 
ما دلیل بســیاری از مشــکلات امروز مردمانی مثل ساکنان سیستان و 
بلوچســتان اســت. در حقیقت مرکزگرایی در شرایط عادی موجب به 
فراموشی سپردن مناطق محروم طی دهه ها می شود و فرهنگ عمومی 
جامعه یکسان یا نزدیک به هم رشد نمی کند. در چنین شرایطی تعدادی 
از شهرهای مرکزی و بخصوص پایتخت و مراکز استان ها رو به پیشرفت 
خواهند بود و سایر مناطق محروم روستایی و شهرهای کوچک از رشد 
اجتماعــی و فرهنگ عمومی عقــب می مانند بخصوص اگر این مناطق 
محروم نزدیک به مرزها باشــند. البته یادمان باشد تقریباً در بسیاری از 
کشــورها و حتی کشورهای صنعتی شــهرها و مناطق مرز نشین عقب 
مانده تر از شــهرها و مناطق مرکزی هستند. وقتی بین مرکز و پیرامون 
فاصله زیاد می شــود در حالت عادی شــاید صدای محرومان را کسی 
نشــنود، ولی هنگامی که جامعه با بحران مواجه می شــود آنگاه شکاف 
میان مناطق محروم و شــهرهای مرکزی و پایتخت بیشــتر خودنمایی 
می کند.  متأسفانه ما در یک قرن اخیر دائماً روی پایتخت و در نهایت 
روی مراکز اســتان ها سرمایه گذاری کرده ایم و کمتر به مناطق محروم 
پرداخته ایم. به عبارتی می توان گفت مناطق محروم بویژه سیســتان و 
بلوچستان همزمان با پایتخت و سایر استان ها رشد نکرده اند. به همین 
خاطر جدای از مبحث اقتصاد، در بحث فرهنگ نیز در مناطق مختلف 
کشور ناموزونی حاکم است واین ناموزونی و فقر باعث شده مردم ساکن 
در مناطق محروم به مرکز نشــینان کمتر اعتماد کنند و در بزنگاه های 
بحرانی مثل بیماری واگیر اخیر به شهرنشــینان اعتماد نکنند و وقتی 
که به رعایت کامل پروتکل ها یا زدن واکســن دعوت می شــوند از این 
امر خودداری کنند.  در مورد سیستان و بلوچستان باید بگویم که این 
استان محروم ترین منطقه ایران است در حالی که تاریخ دیرینه آن نشان 
می دهــد در همه ادوار تاریخ چند هزار ســاله یکی از مهدهای تمدنی 
ایران  زمین بوده اســت. اما با این تاریخ پر افتخار متأسفانه در سیستان 
و بلوچستان افرادی هستند که هنوز شناسنامه ندارند! درحالی که قریب 
به صد سال است که ایرانیان سجل و شناسنامه دار شده اند. خیلی ها از 
امکانات اولیه و لازم برای زندگی حد اقلی مانند بهداشت عمومی و آب 
آشامیدنی سالم محروم هستند. از این افراد چه انتظاری می توان داشت 
آیا آنها می توانند در هنگام مواجهه با بحران مانند افراد یک شهر پیشرفته 
رفتار کنند؟ درحالی که اعتمادی به مرکز نشینان و توصیه های ولو علمی 
و بهداشتی آنها ندارند. جامعه شناسان و کسانی که در حوزه های اجتماعی 
فعالیت می کنند در نیم قرن اخیر همیشه به مسئولان توصیه کرده اند 
که این مناطق را دریابید و به روستاها و شهرهای مرزی و محروم توجه 
ویژه داشته باشند.یادمان باشد توسعه نیافتگی سیستان و بلوچستان به 
چند دهه اخیر برنمی گردد بلکه پدیده مزمن تاریخی در چند قرن اخیر 
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 خبر

عضو هیات عامل و معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: تکمیل پروژه بندر تفریحی و گردشگری چمخاله، بر اساس 

برنامه تدوین شده مستلزم هم افزایی و هماهنگی مسئولان گیلان است.
به گزارش روابط عمومی  وزارت راه و شهرسازی، محمدرضا اله یار در بازدید 
از روند پیشرفت و توسعه بندر تفریحی و گردشگری چمخاله، اظهار داشت: با 
توجه به پتانسیل هایی که در منطقه وجود دارد، بندر چمخاله به عنوان بندر 
نمونه گردشگری می تواند، مبنای مناسبی در جهت توسعه گردشگری و تفریحی 

دریایی در دریای خزر باشد.
وی با اشــاره به پیشرفت 50 درصدی زیرساخت بندر تفریحی گردشگری 
چمخاله، خاطرنشان کرد: رفع موانع، مشکلات و به خصوص تامین مصالح مورد 

نیاز پروژه یاد شده ضروری است که خوشبختانه در نشست مشترک با مسولان 
استان این موضوع مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

اله یار با بیان اینکه افق روشنی برای بندر چمخاله متصور هستیم، تصریح 
کرد: هم افزایی و هماهنگی بین ارکان پروژه کمک کند که این بندر با سرعت 
بیشتری تکمیل و آماده شود. به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، ایجاد ۳00 
متر مســیر سنگی برای رسیدن به پل و عرشه، ساخت موج شکن در عمق 5 
متری با در نظر گرفتن وضعیت جریان گردش آب دریا و مسائل محیط زیستی، 
ایجاد دو دستک موج شکن در فاصله 400 متری از ساحل برای استحصال دو 
هکتار و ساخت حوضچه چهار هکتاری برای ورزش های آبی، دریایی و قایقرانی 

و سایر تفریحات دریایی از جمله اقدامات انجام شده در بندر چمخاله است.

 آخرین مهلت ایفای تعهدات ارزی صادرات ســال های ۹۸ و ۹۹/ 
مهلت باقیمانده تمدید نخواهد شد

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به تسهیل انجام 
شده در حوزه ایفای تعهدات ارزی از طریق بسته سیاستی برگشت ارز حاصل از 
صــادرات و مصوبات کمیته اقدام ارزی گفت: آخرین مهلت ایفای تعهدات ارزی 
صادرات ســال ۱۳۹۸، ســی و یکم تیرماه و اخرین مهلت ایفای تعهدات ارزی 
صادرات سال ۱۳۹۹، پایان شهریورماه سالجاری بوده و این مهلت تمدید نخواهد 
شد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از  شاتا، حمید زادبوم با بیان این 
خبر اظهار داشت: صادرکنندگان سال ۱۳۹۸ فارغ از مدت 4ماهه ایفای تعهدات 
ارزی 2۸ماه و صادرکنندگان سال ۹۹، نیز به مدت ۱۸ ماه فرصت ایفای تعهدات 
ارزی داشته اند، ضمن آنکه انعطاف در روش های بازگشت ارز حاصل از صادرات و 
آزادی عمل صادرکنندگان در ایفای تعهدات ارزی خود، موجبات تسریع در ایفای 
تعهدات ارزی را فراهم کرده است.رئیس کمیته اقدام ارزی افزود: صادرکنندگان 
سال ۹۷ نیز تا پایان تیرماه سال جاری فرصت دارند نسبت به مراجعه به دبیرخانه 
کمیته اقدام ارزی و تشکیل پرونده در خصوص احراز ارز حاصل از صادرات اقدام 
کرده تا پس از بررسی در کمیته ذیل بند 2بخش الف بسته سیاستی برگشت ارز 
حاصل از صادرات سال های ۱400-۱۳۹۷ در خصوص چگونگی ایفای تعهدات 

ارزی این گروه از صادرکنندگان تصمیم گیری شود.

دکتر رحمانی فضلی وزیر کشور در پایان 
شصت و سومین نشست ستاد اطلاع رسانی 
و تبلیغات اقتصادی کشور تصریح کرد: همه 
باید تلاش کنیم که بســتر زمانی اســتقرار 
دولت جدید، بســتر و زمینه ای باشد برای 
اینکه؛ دولــت جدید با آرامش و اطمینان و 
با همراهی مــردم بتواند قول هایی که داده 
و مطالباتی که مردم در انتخابات داشته اند 

و مطرح شده را با برنامه ریزی انجام دهد.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
کشور، دکتر عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر 
کشور و رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات 
اقتصادی کشور در حاشیه شصت و سومین 
نشست این ستاد در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه اهتمام دولت، فراهم سازی شرایط آرام 
و امن برای انتقال قدرت به دولت سیزدهم 
است؛ گفت: امروز جلسه ستاد اطلاع رسانی 
و تبلیغــات اقتصادی را با حضور نمایندگان 
دستگاه ها داشتیم و همان طور که مستحضر 
هستید  این جلســه با مصوبه جلسه سران 
قوا در قالب ســتاد اطلاع رسانی و تبلیغات 

اقتصادی تشکیل شده است.
دکتر رحمانی فضلی با اشاره به وظایف و 
اهداف ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی 
کشور، گفت: این ستاد حلقه واصل و رابط بین 
حوزه های اقتصادی، افکار عمومی و فعالین 

عرصه اقتصادی از نظر رسانه ای است.
وی در این خصوص تصریح کرد: بحمدا... 
تاکنون جلســات ســتاد با شــرایط بسیار 
خوبی برگزار شده و تلاش کردیم با ترکیب 
موجود در جلسات ستاد، نظیر فعالین بخش 
خصوصی، تعاونی ها، نمایندگان اغلب رسانه 
های اصلی و دستگاه های اجرایی به خصوص 
بخــش های اقتصادی همه حرف ها گفته و 

شنیده شود.
رحمانی فضلی با اشــاره به دســتور کار 

جلســه امروز ســتاد گفت: در جلسه امروز 
موضوع و مسائلی که در شرایط جاری افکار 
عمومی به عنوان مســاله و یا نارضایتی در 
سطح عمومی جامعه مطرح است؛ مورد بحث 

و بررسی دقیق قرار گرفت.
وزیر کشور با اظهار اینکه یکی از موضوعات 
مطرح، روند افزایــش قیمت ها بود؛ گفت: 
دستگاههای مسئول در این حوزه توضیحات 
خود را ارائه دادند و قرار شد تمهیدات لازم 

در خصوص کنترل قیمت ها اتخاذ شود.
رحمانی فضلی ابراز امیدواری کرد: دستگاه 
های مسئول با اجرای تمهیدات لازم بتوانند 
نســبت به کنترل روند قیمت ها، مدیریت 

مؤثری داشته باشند.
موضوع ترخیص کالاها در بنادر از دیگر 
محورهای مورد اشــاره وزیر کشور در پایان 
نشســت امروز بود که در ایــن باره گفت: 
نمایندگان بانک مرکــزی و وزارت صمت، 
توضیحات لازم را در این زمینه ارائه کردند و 

مقرر شد در آزاد سازی کالاها از بنادر تسریع 
به عمل آید که حتما در بازار موثر خواهد بود.

دکتر رحمانی فضلی در بخش دیگری از 
صحبت هایش به موضوع خاموشی های اخیر 
در کشور اشــاره کرد و گفت: افکار عمومی 
کشور ســخت درگیر مساله خاموشی های 
برق است؛ در این خصوص حساسیت های 
افکار عمومی و همچنین عواملی که موجب 
این خاموشــی ها است؛ نظیر خشکسالی و 
در نتیجــه عدم فعالیت نیــروگاه های برق 
آبی و برخی نیروگاه هایی که نیاز به اورهال 
دارند؛ در جلسه امروز مورد بررسی دقیق و 

کارشناسی قرار گرفت.
وی افزود: در جلسه امروز تأکید شد که 
خاموشی ها حتماً با برنامه ریزی، توزیع شده 
و با اطلاع و آگاهی قبلی مردم  باشــد و در 
این خصوص تاکیــدات لازم به وزارت نیرو 

صورت گرفت.
وزیر کشــور همچنین به اهمیت تأمین 

برق در مناطق جنوب کشــور که این ایام با 
گرمای بیشتر هوا مواجه است، اشاره کرد و 
گفت: این مناطق به عنوان اولویت در تامین 
برق در جلسه امروز مورد تأکید قرار گرفت.

دکتر رحمانی فضلــی در توضیح دیگر 
دســتور کار جلسه امروز ستاد گفت: تامین 
کالاهای اساســی در کشــور و اطمینان از 
گزارش ها در این عرصه با توجه به در پیش 
بودن مرحله گذر از دولت دوازدهم به دولت 
جدید، در نشســت امروز مورد بررسی قرار 
گرفت. در این عرصه تلاش بر این است که  
دولت بعد، در بستر و شرایط مناسبِ تامین 

کالاها، فعالیت را دنبال کند.
وی در این خصوص گفت: طبق گزارش 
های ارائه شــده، بحمدا... هیچ مشکلی در 
تامین کالاهای اساسی در کشور وجود ندارد 
و بانک مرکزی برنامه های تامین منابع اش 
را در این خصوص مطرح کرد که ان شاءا... با 
روند پیش رو،  وضعیت پایداری را در تامین 

کالا در کشور خواهیم داشت و دولت بعدی 
با آرامش ادامه کار را دست خواهد گرفت.

وزیر کشــور با بیان اینکه توقع و انتظار 
از همــه مردم عزیز و بــه خصوص اصحاب 
رسانه که تاکنون همکاری و همراهی مفید 
و موثری با مردم، دولت و ستاد اطلاع رسانی 
و تبلیغات اقتصادی کشور به عنوان دو ضلع 
مساله یعنی مردم و دولت داشته اند؛ این است 
که فضای  کنونی جامعه را به سمت آرامش 

نسبی هدایت کنند.
وی اضافه کرد: البته این موضوع به مفهوم 
ندیدن و نگفتن نیست بلکه باید هم ببینیم، 
بگوییــم و در نهایت منتقل کنیم و در عین 

حال در آرامش جامعه هم کوشا باشیم.
دکتر رحمانی فضلی بــا تاکید بر اینکه 
مجموع این دو مورد را داشتن، هنر کار رسانه 
ای است و در شرایط مناسب و آرام  بتوانیم 
برنامه ریزی لازم را برای ادامه کار در کشور 

داشته باشیم.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: از روزی که 
رئیس جمهوری منتخب، مشــخص شــده 
اســت  تا ۱2 مرداد ماه که روز تنفیذ و روز 
بعــد که مرحله تحلیف اســت این مرحله، 

مرحله گذر است.
دکتر رحمانی فضلی در پایان خاطرنشان 
کرد: مرحله بعدی، مرحله استقرار است که 
دولت جدید، پس از اخذ رای اعتماد از مجلس 
شــورای اسلامی مستقر می شود و این فضا 
را تا اواسط شــهریور ماه در کشور خواهیم 
داشــت و همه باید تلاش کنیم که مقطع 
زمانی گذر و اســتقرار دولت جدید، زمینه 
ای باشــد برای دولت جدیــد تا با آرامش و 
اطمینان و با همراهی مردم  ان شاءا... بتواند 
قــول هایی که داده و مطالباتی که مردم در 
انتخابات داشته اند و مطرح شده را  با برنامه 

ریزی انجام دهد.

رحمانی فضلی:

اهتمامدولت،فراهمسازیشرایطامنبرایانتقالقدرت
بهدولتسیزدهماست

۲۴۰واحدصنعتیکشوربهچرخهتولیدبازگشتند

پیشرفت۵۰درصدیزیرساختبندرتفریحیوگردشگریچمخاله

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از مهمترین برنامه های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، فعال نمودن واحدهای نیمه فعال و راکد 
است که در این راستا از ابتدای سال جاری تا کنون 240 واحد راکد در 

شهرک های صنعتی کشور به چرخه تولید بازگشته اند
به گزارش شــاتا ، علی رسولیان با بیان این مطلب در حاشیه نشست 
کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید شهرستان سبزوار که با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شد در گفت وگو با خبرنگاران افزود: احیاء 
یک هزار و 600 واحد صنعتی راکد و نیمه فعال در شــهرک ها و نواحی 

صنعتی برای سال جاری هدف گذاری شده است.
وی اضافــه کرد: با احیاء هر واحد صنعتی، 26 فرصت شــغلی فراهم 
می شود که پیش بینی می شود امسال از طریق بازگشت واحدهای صنعتی 

به چرخه تولید، افزون بر ۱00 هزار شغل در کشور ایجاد شود.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: سال گذشته نیز یک هزار و 55۷ واحد تولیدی 
راکد و نیمه فعال با تأمین مالی ۳5 هزار میلیارد ریال در شــهرک های 
صنعتی به چرخه تولید بازگشــتند و زمینه اشــتغال 2۷ هزار نفر از این 

طریق فراهم شد.
رسولیان بیان کرد: هم اینک یک هزار و ۱۱ شهرک و ناحیه صنعتی و 
منطقه ویژه اقتصادی در کشور وجود دارد و ۸2۸ شهرک عملیاتی و در 
حال واگذاری زمین است و 4۷ هزار واحد صنعتی نیز در این شهرک ها 
فعالیت دارند.وی اظهار داشــت: در هر نقطه ای از شــهرک های صنعتی 

شهرستان سبزوار و همچنین کل کشور که زمین مناسب برای واگذاری 
وجود داشته باشد، شرکت های دانش بنیان در قالب اختصاص ۱0 درصد 
تخفیف در ابتدای واگذاری و ۳0 درصد تخفیف در انتهای اتمام اقساط 

4۸ ماهه آن در اولویت قرار دارند.
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: تحویل زمین برای ایجاد 
واحدهــای کارگاهی نیز با اولویت شــرکت های دانش بنیان در ســطح 
شهرک های صنعتی خراسان رضوی درحال مطالعه است که تا پایان تیر 

از طریق فراخوان عمومی واگذاری آن عملیاتی خواهد شد.
رســولیان اضافــه کرد: با نظر وزیــر صنعت، معــدن و تجارت، 20 

پروژه زیرســاختی برای صنایع مستقر در شهرک های صنعتی سبزوار و 
شهرســتان های اطراف آن در قالب تفاهــم نامه تعریف و برنامه های آن 

مشخص شده است که به زودی به اجرا درمی آید.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی خراسان رضوی نیز در این 
نشســت گفت: در سطح استان با همکاری اپراتورهای مخابراتی، پوشش 
تلفن همراه و اینترنت پرســرعت را به صورت کامل تا انتهای سال جاری 

اجرا خواهیم کرد.
علی بهرامی زاده افزود: با توجه به وجود شــهرک های صنعتی متعدد 
در ســبزوار، فراهم کردن زمینه انتقال برق به آن ها با مشکلاتی مواجه 
شده بود که با ایجاد پست فوق توزیع برق در این شهرستان، موانع پیش 

روی فعالیت و تولید واحدهای صنعتی برطرف می شود.
وی همچنین با اشاره به وجود صنایع متعدد وابسته به صنعت خودرو 
در شهرستان ســبزوار اضافه کرد: پیشرفت های خوبی در بستر تکمیل 
خوشــه صنعتی و شهرک صنفی درودگری فراهم شده که این شرکت با 
همکاری و همیاری دســتگاه های اجرایی خدمات رسان برای پشتیبانی 

از واحدهای صنعتی تمامی همت و حمایت خود را انجام خواهد داد.
جمعــی از معاونان و مدیــران وزارت صنعت، معدن و تجارت، رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، استاندار، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و مدیران دستگاه های 
اجرایی اســتانی و شهرستانی در ســفر وزیر صنعت، معدن و تجارت به 

استان خراسان رضوی وی را همراهی می کنند.

کارآمدی و تخصص تیم اقتصادی در اولویت باشد
اعضای تیم اقتصادی دولت بتوانند سیاســت های پولی، ارزی، تجاری، 
مالی و مالیاتی هماهنگ و منطبق بر الگوی فکری منســجم را ساماندهی 
و اجرا کنند.دولت جدید به ریاســت جناب آقای رئیســی حدود یک ماه 
دیگر فعالیــت خود را آغاز خواهد کرد. قاعدتــا انتظار می رود برای اکثر 
مناصب این دولت شــاهد چهره های جدیدی باشیم و مسوولان اقتصادی 
دولت شــامل معاون اقتصادی رئیس جمهور )در صورت تداوم این فعالیت 
در دولت سیزدهم(، رئیس سازمان برنامه وبودجه، رئیس کل بانک مرکزی 
و وزیر امور اقتصادی و دارایی براســاس مباحث دوره انتخابات بیشترین 
انتظــارات را بر دوش خواهند کشــید. افرادی که بر این مســندها تکیه 
می زنند، باید چه خصوصیاتی داشــته باشند؟در نظام غیرحزبی موجود در 
ایران که احزاب نقش کمرنگی دارند و حتی احزابی که نام و نشان دارند، 
بیــش از آنکه یک گروه هدفمند و دارای برنامه باشــند که برای تصاحب 
قــدرت و اصلاح امور تلاش کنند، گعده هایی هســتند که رفقای قدیم و 
جدیــد را دور یکدیگر جمع می کنند، انتظــار نمی رود که فرد منتخب با 
برنامه مشخص اقتصادی و دیدگاه های تدوین شده به پاستور راه یابد. این 
واقعیت عملا در همه دوره های گذشــته انتخابات ریاست جمهوری هم به 
چشم می آمد. پس رئیس جمهور در زمان کوتاهی که بین انتخاب شدن تا 
تشــکیل کابینه دارد، لازم است به سرعت از بین افرادی که مشاورانش به 
او معرفی می کنند، افرادی را برگزیند. به یاد داریم در دوره هایی به صراحت 
اعلام شــد که رئیس جمهور معیارهای اولیه موردنظر خود را به مشاوران 
منتقل می کند، سپس مشاوران لیست کوتاه شده ای از افرادی را که واجد 
آن خصوصیات اولیه هســتند به او معرفی می کنند و نهایتا رئیس جمهور 
پس از مصاحبه با این افراد وزرا و معاونان خود را انتخاب می کند. با توجه 
به این مقدمه، این سوال مهم مطرح می شود که افرادی که برای پست های 
کلیدی اقتصادی برگزیده می شــوند،  باید چه خصوصیاتی داشته باشند؟ 
البته می خواهم بیفزایم که چه خصوصیاتی نباید داشته باشند؟در انتخاب 
این افراد باید به این نکته توجه شــود که سیاستگذاری پولی، بودجه ای و 
مالیاتی، مشاغلی تخصصی و حرفه ای هستند. در عمل، مسوولان نامبرده 
در بنــد اول باید بــا اتکا به دانش اقتصادی خــود تصمیماتی بگیرند که 
مســیر اقتصادی آینده کشــور را تعیین می کند. بنابراین یکی از شرایط 
لازم برای احراز این پست ها تخصص در امور اقتصادی است.  مانند دیگر 
علوم، جایگاه تخصصی و علمی، اظهارنظرهای اقتصادی و ســابقه تحقیق 
و پژوهش آنان بهترین نشــانه برای شناســایی متخصصان خبره است. از 
افرادی که جامعه اقتصاددانان کشور از شنیدن نام آنها متعجب می شوند، 
اســتفاده نکنیم.  سیاســتگذاران اقتصادی دولت بایــد در محافل علمی 
اقتصاد خوش نام باشــند تا فرصت داشته  باشــند، سیاست های اقتصادی 
دولــت را به وضوح برای اقتصاددانان تشــریح کنند. آنهــا باید بتوانند با 
تحلیل دقیق شــرایط، توصیفی نزدیک به واقعیت از نتایج سیاست ها ارائه 
دهند و همراهی مردم و کارشناسان را با سیاست های دولت کسب کنند. 
همچنین باید بتوانند سیاست های صحیحی در سطح کل دولت را اعمال 
کنند. به این منظور لازم اســت با داشتن مقبولیت در بین تمامی اعضای 
کابینه، قادر باشــند در مقابل درخواست های دستگاه های اجرایی که در 
راستای سیاســت های کلان اقتصادی تدوین شده در سطح دولت نیست، 
از جمله اعطای اعتبارات، اضافه برداشت و تخصیص بودجه مقاومت کنند. 
در نهایتا لازم است اعضای تیم اقتصادی دولت بتوانند سیاست های پولی، 
ارزی، تجاری، مالی و مالیاتی هماهنگ و منطبق بر الگوی فکری منسجم 
را ســاماندهی و اجرا کنند. افراد مورد نظر نباید دیدگاه هایی در تضاد با 
یافته های اصلی علم اقتصاد داشته باشند. علم اقتصاد یک دستاورد بشری 
است که باید در بهبود شرایط زندگی آحاد جامعه به آن توجه شود. مخالفت 
عمدی با یافته های علمی اقتصاد جز اتلاف منابع کشــور و توفیق نیافتن 
در پیشرفت اقتصادی کشــور حاصلی ندارد.  در دوره پیش رو باید برخی 
تصمیمات دشوار سیاستی اتخاذ شود. افراد متصدی این مسوولیت ها باید 
شــجاعت لازم را برای اتخاذ این تصمیم ها داشــته باشند؛ البته شجاعتی 
که به پشــتوانه دقت علمی و محافظه کاری مبتنی بر دیدن ابعاد مختلف 
یک سیاست نباشد، می تواند آثار زیانباری داشته باشد.  توجه به این نکته 
که راه حل های ارائه شــده قبلی قرار نیست پاسخ های متفاوتی بدهد، مهم 
است.شــکی نیست که در سیاســتگذاری اقتصادی باید مسیر متفاوتی را 
برگزینیم، ولی این توجه نباید سیاستگذار را تشویق کند اشخاصی را که 
نظراتــی رادیکال و خارج از آموخته  هــای اصلی علم اقتصاد دارند، به کار 
گیرد.  در انتها علاقه مندم به بخشــی از متنی که چهار سال قبل گروهی 
از اقتصاددانان به جناب آقای روحانی نوشــتند، اشاره کنم. »اقتصاد ایران 
بــا چالش های جدی مواجه اســت. بحران بدهی دولت و بانک ها بســیار 
جدی است. بحران نا کارآمدی ساختار اداری، کمبود و تخصیص نامناسب 
منابع آب، یارانه های سنگین و ناکارآمد، تداوم نظام چندنرخی قیمت ارز، 
نرخ بــالای بیکاری در بین جوانان و تحصیل کــردگان، کاهش بهره وری 
بنگاه های صنعتی، مداخله نهادهای عمومی در تصدی گری، بودجه ریزی 
غیرعملیاتی، فســاد اداری، تضعیف بدنه کارشناســی دولت و لایحه ها و 
تصویب نامه های روزمره و متناقض، هر یک چالش هایی به شدت نگران کننده 
هستند.«متاسفم که امروز وضعیت اکثر چالش  های فوق نامناسب تر شده  
اســت و شــاهد بهبود نبوده ایم. یکی از ضرورت های دســتیابی به رشد 
اقتصادی بالای غیرتورمی تعیین تیم اقتصادی کارآمد و متخصص اســت. 
حداقل درســی که باید از دوره  های قبل، به ویژه دوره هشت ساله گذشته 
بگیریم، این اســت که صرف سپردن سکان اداره اقتصاد کشور به گروهی 
 از دوستان وفادار خود و نشنیدن هیچ انتقادی به این افراد سرانجام خوشی

 برای اداره اقتصاد کشور نخواهد داشت.

 
  

معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران خبر داد:

LEDاحداثکارخانهتولیدچراغهایروشنایی
معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
 LED ایران از آغاز عملیات اجرایی ساخت کارخانه تولید انواع چراغ روشنایی
ضد انفجار در منطقه ویژه اقتصادی شیراز خبر داد.به گزارش شاتا، محسن 
صالحی نیا با بیان اینکه پروژه در قالب سرمایه گذاری مشارکتی ایدرو و طرف 
خارجی ) jv( در حال انجام است ، گفت : انواع لامپ های LED ضد انفجار 
از محدوده ۳0 وات تا 200 وات محصولات تولیدی این واحد صنعتی است 
که در فرایند ساخت آنها از فناوری روز بهره گرفته می شود و کاربری های 
مختلف صنعتی و عمومی دارند.وی برآورد سرمایه گذاری این طرح را 400 
میلیارد ریال و زمان بهره برداری این واحد صنعتی را آذر ماه امســال اعلام 
کرد .رئیس ایدرو با اشاره به اینکه در این طرح انتقال دانش فنی نیز اتفاق 
خواهد افتاد ، تصریح کرد : ظرفیت نهایی تولید ســالانه این کارخانه ۱۹0 
هزار شــعله انواع چراغ های روشنایی ضد انفجار است که این میزان تولید 

حدود ۱4 هزارمگاوات ساعت در سال کاهش مصرف را در پی دارد .به گفته 
صالحی نیا، بهره برداری از این واحد صنعتی موجب صرفه جویی ارزی یک 
میلیون دلاری ناشی از کاهش واردات این محصول می شود.وی ادامه داد: 

 LED امروزه با توجه به روند روز افزون مصرف برق، انواع چراغ های روشنایی
به علت بازدهی بالا و مصرف برق پایین روز به روز بیشــتر مورد توجه قرار 
می گیرد .معاون وزیر صمت گفت: دلیل اصلی اســتفاده از چراغ روشنایی 
LED بهره وری انرژی بالا در مقایسه با دیگر تکنولوژی های چراغ خیابانی 
از جمله سدیم فشار بالا )HPS( و متال هالید ) MH( است .صالحی نیا افزود: 
عمر هر شعله چراغ LED حدود 5 برابر لامپ های کم مصرف فلورسنتی است 
که میزان مصرف انرژی الکتریکی آن یک چهارم لامپ های کم مصرف است 
.گفتنی است که علاوه بر مصرف بسیار پایین انرژی ، قابلیت انتخاب طیف نور 
از ۳00 تا 6000 درجه کلوین ، قابلیت نصب در معابر خیابانی یا بزرگراهی 
، توزیع نور مطابق با استاندارد روشنایی ، قابلیت سازگاری با سیستم های 
سولار و خورشــیدی ، عمر طولانی قطعات مصرفی ، سازگاری اب محیط 

زیست و... ار جمله مزایای چراغ های روشنایی ضد انفجار ( ) LED است .

 اردوها بخش مهمی از فرآیند یادگیری است
وزیر آموزش و پرورش در نهصد و نود و ششمین جلسه شورای عالی آموزش و پرورش؛ اردو یک فعالیت فوق برنامه نیست بلکه بخش مهمی از فرآیند یادگیری است و باید تکلیف در برنامه درسی مشخص شود.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت آموزش و پرورش، محسن حاجی میرزایی در نهصد و نود و ششمین  جلسه شورای عالی آموزش و پرورش با گرامیداشت »روز ملی قلم« و با اشاره به برگزاری آئین اختتامیه اولین جشنواره معلمان مؤلف، اظهار کرد: خداوند در قرآن 
وقتی سخن از خلقت می کند، صحبت از صفت کریمه خود می کند؛ اما هنگامی که از قلم سخن به میان می آید، به صفت اکرم خود وصف می شود.وی ادامه داد: این موضوع نشان از عظمت قلم، نوشته و وحی مکتوب و اهمیت آن در ارتقای 
سطح آگاهی ها و استقرار جامعه و ارتقای کار تعقل و اندیشیدن در محتوای پیام ها و توسعه فرهنگ مکتوب را می رساند.حاجی میرزایی با اشاره به آیاتی از کلام الله مجید، تصریح کرد: همان طور که خداوند می فرماید، روند آگاهی انسان ها، 
از مسیر قلم و تعلیم با قلم آغاز می شود.وی اضافه کرد: شاید در کنار همه خلاقیت ها و نوآوری ها، در طول تاریخ چندین هزار ساله بشری، کمتر دستاوردی را بتوان پیدا کرد که به اندازه قلم،  در حیات فکری، فرهنگی و تمدنی بشری، تأثیر 
گذار باشد.وزیر آموزش و پرورش ضمن تبریک روز ملی قلم به فرهنگیان صاحب قلم و تمام کسانی که در این عرصه فعالیت می کنند، به دستور جلسه شورای عالی آموزش و پرورش اشاره کرد و افزود؛ اردو یک فعالیت فوق برنامه نیست بلکه 

بخش مهمی از فرآیند یادگیری است و باید تکلیفش در برنامه درسی مشخص شود.عضو کابینه تدبیر و امید خاطرنشان کرد: همه دانش آموزان برای کسب سطحی از مهارت ها باید در اردوها مشارکت داشته باشند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/17

شماره : 1135

عضو هیات عامل و معاون شــعب بانک ملی ایران در 
جریان سفر سه روزه به استان آذربایجان غربی بر حمایت 

از تولید و پشتیبانی از کسب و کارها تاکید کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، حســن 
مونسان عضو هیات عامل و معاون شعب بانک ملی ایران 
و تیم همراه در جریان سفر سه روزه به استان آذربایجان 
غربی با حجت الاسلام دکتر سید مهدی قریشی نماینده 
ولی فقیه در استان آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه 

دیدار و گفت و گو کرد.
مونســان در این دیدار با اشاره به تلاش برای افزایش 
اختیارات اســتانی بیان کرد: طرح گنجینه، رفع دغدغه 
های جوانان با وام ازدواج، طرح مسکن، خرید تضمینی 
گندم، توسعه زیرساخت ها، تسهیلات کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و بهزیســتی، عدم تعطیلی واحد تولیدی و 
دیدار مستمر با همکاران استانی و ادارات امور، بخشی از 

برنامه های بانک ملی ایران است.
حجت الاسلام دکتر سید مهدی قریشی نماینده ولی 
فقیه در اســتان و امام جمعه ارومیــه نیز با بیان اینکه 
بانک ملی ایران مورد اعتماد مردم اســت، بر خدمت به 
مردم برای کسب رضایت خدا، حل مشکلات مردم، رفع 
بیکاری جوانان، انجام وظیفه ملی طبق فرمایشات مقام 
معظم رهبری در بحث حمایت از تولید و پشــتیبانی از 

صنایع و کسب و کارها تاکید کرد.
همچنیــن علی اصغــر اصغرزاده رییــس اداره امور 
شعب اســتان آذربایجان غربی نیز گزارشی درخصوص 
تسهیلات اعطایی کرونا، بهزیســتی، کمیته امداد امام 
خمینی )ره(، زلزله زدگان قطور، خود اشــتغالی و قرض 
الحســنه و فعالیت های اجتماعی و عام المنفعه ساخت 
مدرســه و سالن ورزشــی در مناطق محروم، کمک به 
تهیه تجهیزات بیمارستانی و موسسه حمایت از بیماران 

سرطانی ارائه کرد.

 تاکید بر عدم تعطیلی واحدهای تولیدی در 
دیدار با استاندار

دیــدار با دکتر محمد مهدی شــهریاری اســتاندار 
آذربایجان غربی و دکتر نــادر صادقی معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتانداری آذربایجان غربی یکی دیگر از 
برنامه های ســفر مونسان بود. معاون شعب بانک در این 
دیدار بر افزایش اختیارات استانی، افزایش منابع، واگذاری 
واحدهای تسهیل شده، عدم تعطیلی واحد تولیدی، اعلام 
آمادگی برای سرمایه گذاری در استان با اولویت شرکت 
های دانش بنیان و شــرکت های سلامت، تشکیل تیم 
ویژه برای اعتبارات و جهش تولید در سال ۱400، کمک 
به بانــک در تجهیز منابع و امکان مشــارکت در حوزه 

کشاورزی تاکید کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری آذربایجان 
غربی نیز با تاکید بر تاثیرگذاری بانک ملی ایران در اقتصاد 
استان، لزوم حل مشکلات واحدهای تولیدی و تسریع در 

اعطای تسهیلات، محور بودن حوزه کشاورزی در استان 
و انعقاد تفاهم نامه با استانداری و سازمان مدیریت برای 

جهش تولید را ضروری عنوان کرد.
نشست با فعالان اقتصادی آذربایجان غربی

معاون شعب بانک پس از سخنان حسن انتظار رییس 
اتاق بازرگانی ارومیه و جمعی از فعالان با اشاره به اینکه 
بانک ملی ایران متعلق به همه ماست، بیان کرد: هدف این 
بانک کمک به بخش خصوصی علی رغم داشتن تکالیف 

سنگین در بخش دولتی است.

 برگزاری همایش بررسی عملکرد اداره امور 
شعب آذربایجان غربی

حسن مونسان در همایش استانی بررسی عملکرد اداره 
امور شعب آذربایجان غربی که با حضور محمد نجف زاده 
مدیر امور شعب منطقه یک کشور و رئیس اداره امور شعب 
استان به صورت حضوری و وبیناری با رعایت شیوه نامه 

های بهداشتی برگزار شد، با بیان اینکه مشکل واحدهای 
تولیدی نقدینگی است، بر تشکیل مرکز مشاوره، توجه به 
منابع انسانی، داشتن دانش، آموزش، مشارکت همگانی، 
حاکم شدن خرد جمعی و نقش بازاریابی به عنوان موتور 
محرک تاکید کرد و با تقدیر از شــعب فعال، تعدادی از 

همکاران را مورد تشویق قرار داد.
نجف زاده مدیر امور شــعب منطقه یک کشور نیز در 
این همایش با اشاره به بضاعت استان آذربایجان غربی در 
بخش کشاورزی، صنعتی و معدنی تصریح کرد: بانک ملی 
ایــران یک بنگاه اقتصادی بوده و با تبیین این موضوع به 
همکاران و تعامل خوب مدیران بانک با بخش خصوصی 

و دولتی می توانیم در کسب منابع پیروز باشیم.
علی اصغر اصغرزاده رییس اداره امور شــعب اســتان 
آذربایجان غربی هم گزارشــی از ویژگی های اقتصادی 
اســتان و عملکرد این اداره امــور ارائه کرد. لازم به ذکر 
اســت، برگزاری جلسه تخصصی بررسی مطالبات شعبه 
ممتاز ارومیه و بازدید از شعب فرهنگیان ارومیه، آزادگان 
ارومیه، مرکزی خوی، بسیج خوی، پلدشت، مرکزی ماکو، 
خیابان امام ماکو و شــهرک بازرگان از دیگر برنامه های 

مونسان در سفر به استان آذربایجان غربی بود.
در ایــن بازدیدها معاون شــعب بانک ضمن توجه 
به مســائل مطرح شده از ســوی کارکنان و رسیدگی 
به مشــکلات نیروهای تدارک، بر اشــراف همکاران به 
اطلاعات بانکی و وضعیت شــعبه از لحاظ سود و زیان، 
منابع، مصارف و شــاخص هــای بانکی از جمله قیمت 
تمام شــده، پیگیری مطالبات، اعتبارات اسنادی و ال 

سی داخلی تاکید کرد.
همچنین مونسان در بازدید از شرکت های تولیدی و 
صنعتی مارال صنعت جاوید، کاغذ و مقوای فردوس، آترا 
ارتوپد، آذر باتری، اروم آدا بر پیگیری مشکلات کارخانه 

ها و شرکت ها در راستای حمایت از تولید تاکید کرد.

تاثیر کاهش نرخ سود بین بانکی بر تورم
کاهش نرخ سود بین بانکی از بهار تا تابستان چندان چشمگیر نبوده و زیر یک 
درصد بوده است، ضمن اینکه این کاهش نرخ می تواند به سود بازار سرمایه نیز باشد .

نرخ سود بین بانکی که در اردیبهشت ماه ۱۹.۷6درصد بود حالا به ۱۸.46درصد 
رسیده و با افت همراه بوده که ممکن است برخی گمان کنند این موضوع بر اقتصاد 
تاثیرگذار باشد. این در حالی است که این موضوع تاثیر چندانی بر اقتصاد نخواهد 
داشت و تنها به دلیل برداشت های دولتی بوده که باعث شده حساب ذخایر بانک ها 
نزد بانک مرکزی افزایش پیدا کند و دلیلی برای تزریق منابع از سوی بانک مرکزی 
به بانک ها شده است که روی رشد نقدینگی تاثیر گذاشته است.  اما باید گفت نرخ 

سود بین بانکی براساس عرضه و تقاضا تعیین می شود و ثابت نیست.
این نرخ نوسان دارد به گونه ای که با افزایش تقاضا برای دریافت وام بین بانکی 
و از ســوی دیگر عدم عرضه متناسب با آن، نرخ سود بالاتر می رود یا اینکه پایین 
می آید. اما این موضوع به تدریج و با تاخیر منجر به آثار تورمی در بازار خواهد شد 
و در عین حال در صورتی که مذاکرات برجامی به نتیجه برسد و تحریم ها برداشته 

شود این موضوع باعث خنثی شدن آثار نقدینگی در بازار خواهد شد.
 گاهی اوقات تصور می شــود که ممکن است کاهش نرخ سود بین بانکی باعث 
کاهش نرخ سود بانکی شود اما باید گفت کاهش نرخ سود بین بانکی به این اندازه 
تاثیری بر نرخ سود بانکی ندارد، زیرا نرخ سود بانکی دستوری تعیین می شود و بعید 
به نظر می رسد دولت آقای روحانی تصمیمی برای کاهش نرخ سود بانکی داشته 
باشد البته ممکن است در دولت جدید روی این نرخ تجدیدنظر شود و تصمیمات 
جدیدی اتخاذ شــود.  همچنین در صورتی که ایــن نرخ بیش از این کاهش یابد 
به جز اثرات تورمی شــدید ممکن اســت موجب کاهش سود سپرده های بانکی 
 هم بشــود اما بانک ها به دلیل قدرت انحصاری خود، نرخ سود تسهیلات را پایین

 نمی آورند زیرا، با بالا بودن نرخ بهره تسهیلات می توانند زیان های خود را جبران 
کننــد. اما باید گفت به مرور تزریق این منابع از بانک مرکزی به بانک ها و با ادامه 
برداشت های دولتی باعث تشدید آثار تورمی در جامعه می شود و در صورتی که نرخ 
بهره بانکی نیز افت کند ممکن است این موضوع باعث رشد تورم در بازار شود، پس 
تنها عاملی که می تواند اثری کاهنده روی رشد تورم داشته باشد برداشتن تحریم ها 
و پایین آمدن نرخ ارز است.خوشــبختانه این کاهش نرخ سود بین بانکی از بهار تا 
تابستان چندان چشمگیر نبوده و زیر یک درصد بوده است، ضمن اینکه این کاهش 
نرخ می تواند به سود بازار سرمایه نیز باشد البته این موضوع با توجه به ریزش های 
این بازار و اصلاح قیمتی که طی ماه های گذشته شاهد آن بودیم چندان چشمگیر 
نیست اما چنانچه نرخ اعلامی برای سود در بازار بین بانکی کاهشی باشد، اتفاق خوبی 
برای بازار سرمایه به شمار می رود و نمی توانیم انتظار داشته باشیم برای حمایت از 
بخشی از اقتصاد مانند بازار سرمایه نرخ بهره را تغییر دهیم و سایر بخش ها بدون 
تغییر بماند. در واقع این کار باعث می شود که قیمت در سایر بازارها نیز دستخوش 
تغییر شود. به عبارت دیگر با این اقدام قیمت ها در بازار سهام، ارز، مسکن و همه 

تصمیمات مصرفی خانوارها تحت تاثیر قرار خواهد گرفت.

حمایتازتولیدوپشتیبانیازکسبوکارها؛محوربرنامههایبانکملی

 خبر

 
مخارجدولتآیندهبراساسفرهنگقناعتباشد 

یک اقتصاددان با تاکید بر لزوم به سرانجام رسیدن مذاکرات برجام، گفت: 
کاهش مخارج دولت آینده براساس فرهنگ قناعت باشد.

مهدی پازوکی، اقتصاددان و استاد دانشگاه درباره اثرات کسری بودجه 
ســالیانه گفت: کســری بودجه با تبعات منفی بر افزایش نقدینگی و نرخ 
تورم در اقتصاد ایران همراه می شود. دولت آینده باید دو کار را در دستور 
قــرار دهد که اولیــن آن تعامل با جامعه جهانی در خصوص برجام داخل 
چارچوب منافع ملی است. به این معنا که سیاست خارجی باید در خدمت 
رشد و توسعه اقتصادی ایران قرار گیرد و آن را از بسته بودن نجات دهد، 

این مسئله بر قیمت ارز و نرخ تورم موثر واقع می شود.  
وی در ادامه نمونه ای را مورد اشاره قرار داد و مطرح کرد: کشور ایران اگر 
برجام را نپذیرد و تعامل با جامعه جهانی صورت نگیرد، تحریم ها به قوت 
خود باقی خواهد ماند که قاعدتا بر تورم نیز تاثیر منفی بر جای می گذارد و 
مسببات افت ارزش پول ملی را به همراه می آورد که به ضرر طبقات ضعیف 
و ملت ایران تمام می شود و نفع کاسبان تحریم، کلاهبرداران و رانتخواران 
را به همراه می آورد. عدم پذیرش برجام و تعامل با جهان ســبب خواهد 
شــد نرخ ارز افزایش یابد و عینا در بازار کالا و خدمات یعنی قیمت آن ها 
تاثیر بگذارد.این اقتصاددان در این خصوص افزود: دومین نکته این اســت 
که دولت کسری بودجه خود را از طریق کاهش هزینه های غیرضروری از 
بین ببرد. متاسفانه در بودجه ۱400، بودجه بسیاری از دستگاه ها افزایش 

یافت و هزینه  مملکت را بالا برد. بودجه مجلس یکی از همین نمونه ها به 
حساب می آید. بودجه جاری خانه ملت سال ۹۹، 5۷۱ میلیارد تومان بود، 
دولــت در لایحه بودجــه ۱400 آن را به رقم 6۳2 میلیارد تومان افزایش 
داد، امــا مجلس از آنجا که بودجه تحت اختیار خودش بود آن را به ۹۹۱ 
میلیــارد تومان تبدیل کرد.پازوکــی در ادامه اضافه کرد: موارد بالا به این 
معنا است که بودجه جاری مجلس شورای اسلامی نسبت به پارسال  65 
درصد افزایش یافته، این مســئله در مورد رقم های دیگر هم اتفاق افتاده 
است. مثلا یک رقم را برای دیون مجلس یعنی ۱4۷ میلیارد تومان را نیز 
مورد توجه قرار دادند، این کار مجلس تخلف تلقی می شود زیرا حق انجام 
این کار را ندارد. چنانچه شخصی برای مملکت دیون ایجاد کند و بیش از 

بودجه هزینه بسازد در حکم دخل و تصرف در اموال عمومی است و باید 
به دادگاه معرفی شود. تعجب از این است که بابت این حرکت به مجلس 
تذکر داده نشده است.  این استاد دانشگاه در این رابطه یادآور شد: مسئله 
دیگر تلمبار شدن پروژه های نیمه کاره بر یکدیگر است. به طور نمونه برای 
سال آینده بنا نهاده شدن  دو فرودگاه جدید در شمال استان فارس و بناب 
مدنظر قرار گرفته و این در حالی است که در 20 کلیومتری بناب فرودگاه 
وجود دارد یا ده ها فرودگاه پس از انقلاب ســاخته شده که در حال خاک 
خوردن است، فرودگاه اراک یکی از این موارد به حساب می آید.وی در این 
خصوص بیان کرد: یکسری از هزینه ها مانند دستمزد معلمان، پرستاران، 
بازنشستگان، کارکنان قوه قضاییه و یا اساتید دانشگاه اجتناب ناپذیر است، اما 
برای بخشی از کارها می توان مانع به وجود آورد. از آنجا که دولت سیزدهم 
مورد وثوق مقام معظم رهبری است، می تواند جلوی هزینه های غیرضروری 
را در بودجه بگیرد.  این اقتصاددان در این باره  توضیح داد: فروش نفت ۳4۹ 
هزار  میلیارد تومان اســت و این در صورتی محقق خواهد شد که برجام 
پذیرفته شــود. اتفاق دیگری غیر از این روی دهد با کسری بودجه روبرو 
می شویم یا اینکه 255 هزار میلیارد تومان بابت فروش شرکت های دولتی 
به دست خواهد آمد، بنابراین دولت باید برای تحقق آن کاری انجام دهد. 
تاکیدم بر این است کاهش مخارج دولت بر اساس فرهنگ قناعت باشد و 
مجلس انقلابی قناعت را که جزء فرهنگ اسلامی است را به سرانجام برساند.

ســهام هلدینگ اقتصادی نگین گردشــگری ایرانیان)سهامی عام( با نماد 
» گنگیــن« هفته جــاری در بازار پایه زرد فرابورس گشــایش می شــود.به 
گزارش  روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، مدیرعامل شــرکت اقتصادی 
نگیــن گردشــگری ایرانیان با اعلام ایــن خبر اظهار امیدواری کرد ســهام 
شــرکت نگین با قیمت مطلوبی در هفته جاری باز شــود ضمن اینکه هیات 
مدیره شــرکت تمام تلاش خود را خواهد کرد تا ارزش ســهام به واســطه 
عملکرد مطلوب، وضعیت خوب و رو به رشــدی داشــته باشد.حسن کدخدا 
 افــزود: با توجه بــه دارایی های در اختیار و برنامه های آتی شــرکت اصلی و

 شرکت های زیرمجموعه، ارزش بالایی برای سهام آن متصور هستیم. وی سرمایه 
ثبتی شرکت را ۳000 میلیارد ریال ذکر کرد وگفت: بودجه ای که امسال برای 
شرکت درنظر گرفته شده، نشان از رشد سود در مقایسه با سال های گذشته 
دارد.کدخدا با اشاره به رعایت تمامی دستورالعمل ها افزود: سهام هلدینگ نگین 
گردشگری با نماد »گنگین« در گروه هتل رستوران گشایش می شود اما اقدامات 

اولیه برای اخذ مجوز و تبدیل نگین به هلدینگ نهاد مالی و قرار گرفتن در گروه 
هلدینگ چند رشته ای شروع شده و تا چند ماه آینده شاهد تغییر تابلو وتغییر 

طبقه بندی شرکت خواهیم بود.

کدخدا ادامه داد: شرکت نگین در حال حاضر دارای هلدینگ ماهان و چندین 
شرکت زیرمجموعه در زمینه ساختمانی و بازار سرمایه است که خود هلدینگ 
ماهان در قالب چند شرکت در حوزه فولاد و صنعت و معدن فعالیت می کند 

ضمن اینکه این هلدینگ اکنون طرح های توسعه مهمی در دست اجرا دارد.
مدیرعامل هلدینگ اقتصادی نگین گردشگری ایرانیان اظهار کرد: شرکت 
نگین همچنین اقدامات لازم برای تشکیل هلدینگ ساختمانی را به سرانجام 
رسانده و برای سال ۱400 برنامه افزایش چندین شرکت در ذیل این هلدینگ 
ساختمانی در دستور کار قرار دارد.کدخدا گفت: با توجه به پیش بینی هایی که 
از برنامه دولت در خصوص ساخت و ساز و حوزه مسکن داریم، امیدواریم این 
هلدینگ ساختمانی بتواند به کمک شرکت های زیرمجموعه،  سود خوبی را برای 
شرکت هلدینگ نگین ایجاد و به این شرکت منتقل کند. وی افزود: همچنین 
ایجاد هلدینگ بازار ســرمایه در دستور کار قرار دارد که امیدواریم به زودی و 

در سال جاری عملیاتی شود.

گشایشسهامهلدینگنگینگردشگریبانماد»گنگین«درهفتهجاری

 حمایت از ورزش در راستای مسئولیت های اجتماعی بانک رفاه 
کارگران

بانک رفاه کارگران در راســتای ایفای مسئولیت های اجتماعی، حمایت از 
ورزش و ورزشکاران را جزو برنامه های خود قرار داده است.

به گزارش  روابط عمومی بانک رفاه کارگران، فتحی بیرانوند عضو هیات مدیره 
این بانک، در مراسم تجلیل و بدرقه غلامرضا محمدی و مرتضی قیاسی سرمربی 
و کشــتی گیر المپیکی لرســتانی که به همت این بانک و هیات کشتی استان 
برگزار شده بود با بیان این مطلب گفت: بانک رفاه کارگران  به عنوان یک نهاد 
اجتماعی – اقتصادی علاوه بر ارائه خدمات مطلوب به اقشار مختلف جامعه، در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی نیز اقدامات مهمی انجام داده است که حمایت 

از ورزش و ورزشکاران کشور نیز از جمله این اقدامات است.
وی افزود: بانک رفاه کارگران به عنوان بانکی اجتماعی، بر مشارکت در انجام 
طرح های ملی و مســئولیت های اجتماعی تأکید دارد و فعالیت در این حوزه 
عامل جهش و پیشرفت این بانک است که با تلاش مدیران و تمامی همکاران، 
تا کنون این مســئولیت ها به نحو مطلوب به انجام رسیده است.در این مراسم 
غلامرضا محمدی مربی تیم ملی نیز گفت: حضور عضو هیات مدیره بانک رفاه 
کارگران در این مراسم بسیار روحیه بخش و قابل توجه است و امیدواریم دیگر 
بنگاه های اقتصادی هم این حرکت مثبت را الگوی خود قرار داده و به قهرمانان 
ملی نگاه ویژه داشته باشند .محمدی تصریح کرد: از حمایت های مدیر عامل و 
اعضای هیات مدیره بانک رفاه کارگران قدردانی و تشکر می کنیم و امیدواریم 
با کسب مدال های رنگارنگ در المپیک پاسخ محبت های این مدیران ورزش 

دوست را بدهیم.

 توسعه فراتر از پیش بینی گلخانه ها در آذربایجان شرقی
 رییس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی گفت: این استان از نظر درصد 
پیشرفت برنامه توسعه گلخانه ها، رتبه اول کشور را به خود اختصاص داده و از 

برنامه زمانبندی اعلامی وزارت جهاد کشاورزی پیشی گرفته است.
اکبر فتحی گفت: طبق برنامه ابلاغی و تعیین شــده از ســوی وزارت جهاد 
کشاورزی تا پایان خرداد سال ۱400، استان آذربایجان شرقی باید ۱۱5 هکتار 
از برنامه توسعه گلخانه ها را محقق می کرد که این رقم با احداث و توسعه ۱4 

گلخانه تجاری و تحقق ۱۳4.۷ درصدی به ۱54.۹ هکتار رسیده است.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی با ارائه آمار مربوط به طرح 
توسعه گلخانه ها در کل کشور گفت: در سه ماهه نخست سال ۱400 از ۳ هزار 
و 52 هکتار برنامه توسعه گلخانه ها، حدود ۳۷۸ هکتار انواع گلخانه های تجاری، 
گلخانه های کوچک مقیاس و ســازه های فنی و سبک )سایبان کشاورزی( با 

میزان تحقق  ۱2.4 درصد در سطح کشور تحقق یافته است.
وی ادامه داد: استان های لرستان، قزوین، گلستان، اردبیل و تهران به ترتیب 
با 4۷، ۳۹.5، ۳2.2، 2۷.6 و  26.4 درصد ســطح پیشــرفت برنامه ابلاغی طرح 
توسعه گلخانه ها، پس از استان آذربایجان شرقی در رتبه های دوم تا ششم کشور 
قرار گرفته اند.به گزارش ایرنا، سرمایه گذاری 2 هزار و 500 میلیارد تومانی برای 
توسعه گلخانه های آذربایجان شرقی در سال های گذشته، وسعت آنها را از 52.6 
هکتار در سال ۱۳۹2 به بیش از 260 هکتار در پایان سال گذشته رسانده است.

آذربایجان شرقی در سال های اخیر در توسعه صنعت گلخانه ای در سطح کشور 
پیشــرو بوده است، به گونه ای که علاوه بر منابع ریالی سرمایه گذاری شده در 
ایــن زمینه، تنها در منطقه آزاد ارس افزون بر 200 میلیون یورو برای ایجاد و 
توسعه گلخانه های بزرگ مقیاس سرمایه گذاری شده است.پی بردن به اهمیت 
و ظرفیت بالای آذربایجان شــرقی در زمینه توسعه کشت گلخانه ای، موجب 
شده است که بزرگ ترین سازه گلخانه ای خاورمیانه در جلفا تاسیس و توسعه 
یابد که محصولات آن در یک چرخه کامل از تولید به مصرف، به طور مستقیم 
به روسیه و کشورهای حاشیه خلیج فارس صادر می شود.توجه به توسعه کشت 
گلخانه ای از این رو اهمیت مضاعف می یابد که کارشناسان می گویند در کشت 
گلخانه ای علاوه بر بهبود چشمگیر بهره وری، در مصرف آب نیز نسبت به کشت 
سنتی ۷0 درصد صرفه جویی رخ می دهد که برای کشوری مانند ایران با اقلیم 
خشک و کم آب حایز اهمیت اساسی است.توجه به توسعه کشت گلخانه ای از 
این رو اهمیت مضاعف می یابد که کارشناسان می گویند در کشت گلخانه ای 
علاوه بر بهبود چشــمگیر بهره وری، در مصرف آب نیز نسبت به کشت سنتی 
۷0 درصد صرفه جویی رخ می دهد که برای کشوری مانند ایران با اقلیم خشک 

و کم آب حایز اهمیت اساسی است.  

افزایشمحصولاتتولیدیپالایشگاهگازایلامدرسالجهشتولید
مدیرعامل شــرکت پالایــش گاز ایلام از افزایــش محصولات تولیدی 
ایــن واحد صنعتــی خبر داد و گفت: برای تحقق شــعار »جهش تولید«، 
بــا تلاش همــکاران موفق شــدیم، میــزان تولیدات خــود را در برخی 
 از محصــولات افزایــش داده و امیدواریــم ایــن رویــه در ســال جاری 

نیز استمرار داشته باشد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، روح اله نوریان در حاشیه 
نشست مجمع عمومی عادی سالیانه این شرکت که در سالن کنفرانس شهید 
باهنر ساختمان ســتاد برگزار شد، با بیان این مطلب، اظهار کرد: با اشاره 
به برنامه ریزی برای متنوع شدن سبد محصولات و تولید گوگرد بنتونیتی 
که حاصــل آن، افزایش کیفیت و تولید محصولات مرغوب کشــاورزی و 
کســب درآمد بیشتر است، تولید گاز مایع در این پالایشگاه، رشدی 2۱۱ 
درصدی را در سال گذشته تجربه کرد و گوگرد که یکی از با کیفیت ترین 
محصولات در بین پالایشگاه های کشور است، با رشدی ۷ درصدی در این 

سال، همراه بوده است.
وی ادامه داد: همچنین میعانات گازی از رشدی 2 درصدی برخوردار بود، 
ضمن اینکه برای نخستین بار از زمان راه اندازی پالایشگاه، بیش از ۳0 هزار 
تن اتان به پتروشیمی ایلام ارسال شده، در حالی که در سال های گذشته 
و قبل از راه اندازی واحد الفین پتروشیمی ایلام، اتان تولیدی پالایشگاه به 
عنوان ســوخت پالایشگاه مصرف و مابقی آن به همراه گاز طبیعی به خط 

سراسری تزریق می شد.
مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام از رشــد 5۱ درصدی تحویل برق 
نیروگاه این پالایشــگاه به شبکه غرب کشــور در سال گذشته خبر داد و 

گفت: بیش از 4۱ هزار و 500 مگاوات ساعت برق به شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران در ســال گذشته تحویل شــده که در کاهش و یا جلوگیری از 
خاموشی های ناشی از کمبود انرژی و پایداری شبکه برق استان نیز اقدام 

ارزشمندی به شمار می آید.
نوریان با بیان این که در کنار افزایش تولید، به شاخص های با اهمیت 
در کاهش مصرف انرژی نیز توجه شــده، ادامه داد: پالایشــگاه گاز ایلام 
در بین شــرکت کنندگان در ارزیابی ششــمین دوره جایزه ملی مدیریت 
انرژی از ســوی سازمان مدیریت صنعتی مفتخر به دریافت تندیس برنزی 
ســه ستاره در حوزه صنایع انرژی بر شده است.وی اظهار داشت: مدیریت 
مصرف مواد شیمیایی و هزینه های بهره برداری در این پالایشگاه با وجود 
افزایش تولید محصولات در ســال ۱۳۹۹ نســبت به سال ۱۳۹۸، کاهش 

چشمگیری داشته است.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام از کسب رتبه اول در ارزیابی واحدهای 
پژوهش و فناوری در بین واحدهای پالایشی شرکت ملی گاز ایران خبر داد 
و افزود: قراردادهای متعدد برای انجام پروژه های پژوهشــی با هدف رفع 
تنگنا ها و مشکلات عملیاتی، بررسی بیش از ۷2 مورد پروپوزال پژوهشی، 
حمایت از پایان نامه تحصیلات تکمیلی و پیگیری استفاده از نتایج ۱2مورد 
پروژه پژوهشــی خاتمه یافته، از تــلاش های حوزه پژوهش و فناوری این 
شــرکت در سال ۱۳۹۹ بوده است.نوریان در ادامه، با بیان این که بیش از 
۷0 درصد کالای مصرفی پالایشگاه از تولیدکنندگان داخلی تامین می شود، 
گفت: اقداماتی از قبیل  شناســایی و کنترل قطعات و کدهای طبقه بندی 
شــده، موجب کاهــش ۱0 درصدی حجم انبار و مدیریت مناســب نقطه 
سفارش شــده و پیش بینی می شود این مهم، منجر به صرفه جویی ارزی 
تقریبی۳00 هزار یورو در برنامه های تامین این قطعات شــود.مدیرعامل 
شــرکت پالایش گاز ایلام همچنین از کنتــرل کیفی ۱5 هزار قلم کالای 
خریداری شــده توسط واحد بازرسی فنی خبر داد و گفت: اقدامات دقیق 
بازرســی فنی منتج به صرفه جویی و کاهش حوادث ناشــی از بکارگیری 

اقلام نامرغوب و غیر استاندارد در شرکت شده است.
نوریان در پایان، با اشــاره به نهادینه شــدن رعایت مســائل ایمنی به 
عنوان یک فرهنگ در ســرلوحه همه فعالیتها خاطرنشــان کرد: بیش از 
یک میلیون و ۸۱5 هزار نفر ســاعت کارکرد بدون حادثه در پالایشگاه گاز 
ایلام محقق شــده که خوشبختانه هیچ حادثه منجر به فوت در این واحد 

صنعتی رخ نداده است.

 
یکیازوظایفمهمحراستدرنگهداشتسرمایههایانسانی،عدمدخالتدرحریمخصوصیافراداست 

وظیفه حراست، به ویژه در مورد سرمایه های انسانی، تنها کنترل موارد لازم 
در چارچوب ضوابط شرکت در ساعات اداری، جهت پیشگیری از هرگونه آسیب 
احتمالی است و به هیچ وجه، حق ورود و دخالت در حریم خصوصی افراد را 
ندارد. حسین علیزاده، رئیس حراست شرکت ملی گاز ایران در مراسم بازدید 
از ادارات و نواحی شرکت گاز استان همدان و منطقه ۷ عملیات انتقال گاز، 
با بیان این مطلب، اظهار داشــت: در واقع، وظیفه اصلی حراست در راستای 
نگهداشت سرمایه های انسانی و فیزیکی، تلاش برای ایجاد محیطی امن برای 

آرامش کارکنان و بستری مساعد برای فعالیت های آنان است.
وی بــا بیان این که ایــن تلاش ها باید در قالب ایجاد احســاس امنیت 
برای کارگــران و پیمانکاران، جلوگیــری از چالش ها و تنش های محیطی 
باشــد، ادامه داد: ایجاد بستری امن و مناســب برای حفظ اسناد و مدارک، 
حفاظت از کارکنان و پرســنل سازمان و مبارزه و برخورد با فساد و تخلفات 
 از اهم کارهایی اســت که بطور دائم، توســط حراست شرکت ملی گاز ایران

 پیگیــری خواهد شــد. علیزاده تصریح کرد: رعایــت قوانین و ترویج حس 

مسئولیت پذیری، تلاش در جهت حفظ امنیت همکاران، تکریم ارباب رجوع، 
حفظ آبرو و حریم خصوصی کارکنان که از اولویت های اصلی حراست است، 
می تواند ما را در جهت رسیدن به تولید پایدار کمک کند. رئیس حراست شرکت 
ملی گاز ایران در پایان، با اشاره به خطرپذیری تأسیسات، اماکن و تجهیزات 
گازرسانی، بر مسئولیت سنگین حراست در راستای حفاظت از این تجهیزات 
تأکید کرد و از ایجاد نظم، حفظ، ســلامت سازمان و همچنین ایمن کردن 
سازمان در برابر تهدیدات خارجی، به عنوان دیگر نقش های حراست نام برد.
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احمد میدری/ معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی
روزچهارشــنبه نهم تیرماه با ســفیر اتریش آقای استفان شلتس و رئیس 
یونیسف خانم مندیب ابرایان جلسه غیرحضوری داشتم. موضوع همکاری های 
معاونت رفاه با یونیسف و همکاری با دولت اتریش در زمینه های مرتبط بود.

یکــی از علل عمده فقر در ایران و جهان عدم دسترســی گروه های فقیر به 
آموزش مناسب اســت. نظام های آموزشی در عموم کشورها با مشکلی به نام 
نخبه گرایی روبه رو شــده اســت. منظور از نخبه گرایی طراحی نظام آموزشی 
متناسب با ظرفیت ها و اهداف گروه های پردرآمد و عدم توجه به محدودیت ها 
و آینده شــغلی گروه های کم درآمد است. به وضعیت نظام آموزشی خودمان 
توجه کنید تا مفهوم نخبه گرایی را دریابیم. عموم دانش آموزانی که در کنکور 
قبول می شــوند دانش آموزانی هستند که به مدارس گران غیرانتفاعی، کمک 
درسی، معلم خصوصی، کلاس های کنکور دسترسی داشته اند. بنابراین بخش 
کوچکی از فارغ التحصیلان دانشگاهی می توانند در آینده درآمد خوبی داشته 
باشــند. یعنی هم در طراحی و هم درآینده نگری نخبگان مالی و درصدی از 

نخبگان هوشی می توانند از پله های آموزشی و شغلی بالا روند. 
ابهیجیت بنرجی و ایستر دوفلو برندگان نوبل اقتصادی در سال 20۱۹ مسأله 
نخبه گرایی در چند کشور جهان را بررسی کردند و نشان دادند برای رهایی از 
دام فقر باید راه حلی برای نخبه گرایی در نظام آموزشی بیابیم. اتریش با چند 
کشور دیگر مانند آلمان، سوئیس و هلند از موفق ترین کشورها برای مقابله با 
این نخبه گرایی نظام آموزشی هستند. در کشور اتریش ۷5 درصد و در آلمان 
۸0درصد دانش آموزان در رشته های فنی و حرفه ای به مهارت آموزی مشغول 
هســتند. این نسبت برای ایران گفته می شود ۳5 درصد است. سیاستگذاران 
ایران هم برای افزایش این نسبت به 50 درصد در برنامه ششم توسعه این هدف 
را اعلام کردند. حاج میرزایی وزیر آموزش و پرورش در جلسه ۱۱ خرداد ماه 

امسال در شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی این سؤال را 
مطرح کرد که چرا ما در تحقق این هدف ناتوان بوده ایم. هدایت دانش آموزان 
بــه آموزش های فنی و حرفه ای همان طور که بنرجی و دوفلو در هند نشــان 
دادند از ابزارهای مهم مقابله با فقر آموزشی و نخبه گرایی است. پاسخ به این 
سؤال که چرا در بسط کمی و کیفی نظام آموزشی ناموفق بوده ایم برای کشور 
بسیار ضروری است. چرایی این مسأله روشن اما راه حل آن سخت است. در 
کشور اتریش دانش آموزان مقطع متوسطه چهار پنجم وقت خود را در محیط 
 Industry( واقعی یا صنعت )به معنای عام آن یعنی انواع فعالیت های اقتصادی
و نه Manufactory(( و یک پنجم را در مدرســه می گذرانند. این روش چند 

مزیت بزرگ دارد:
-دانش آموز با محیط واقعی کار آشنا می شود، سخت کوشی و دقت در کار 

و همه ویژگی های آن را از نوجوانی می آموزد.
-هزینه برگزاری دوره آموزشی برای دولت و دانش آموز بشدت کاهش می یابد.

-کارفرما در حین این دوره با نیروهای با کیفیت آشــنا می شود و می تواند 
نیاز خود را به نیروی کار تأمین کند.

در ایران همه بار مهارت آموزی بر دوش دولت است، دولت نیز در تأمین این 
هزینه با مشکل جدی روبه رو است. هزینه مدارس نظری حداقل ۳0 درصد کمتر 
از هنرستان هاست. تأمین هزینه های آموزشی تنها مشکل هنرستان ها نیست، 
بسیاری از استاد کارها و هنرآموزان)معلمان هنرستان( ترجیح می دهند محیط 
آموزشی را پس از چند سال ترک و در کسب و کار های خصوصی مشغول شوند.

نظام آموزشی ایران و اتریش تفاوت های اساسی دارد که حضور دانش آموزان 
اتریشی در محیط واقعی کار، نوک کوه یخ تفاوت میان دو نظام آموزشی اتریش 
و ایران اســت. موفقیت اتریش در پیوند میان نظام آموزش عمومی با محیط 
واقعی صنعت در ایجاد یک سازوکار هماهنگ کننده میان این دو نظام است. 
نهادی که میان نظام آموزش عمومی و صنعت در اتریش این دو را هماهنگ 
می کند، شورایی است که اصناف و اتاق بازرگانی در کنار آموزش و پرورش و 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای، با یکدیگر تشکیل داده اند. این شورا زیر نظر 

وزارت امور اقتصادی اداره می شود.
در ایران نیز، شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی باید این 
کار را انجام دهد و در دهه ۱۳60 نیز قرار بود طرح کاد همین هدف را محقق 
ســازد. به هرحال مقابله با فقر آموزشی و کاهش بیکاری نیازمند پیوند میان 
نظام آموزشی و صنعت کشور است. باید برای پیوند میان این دو تلاش کرد. 
این هدف یعنی پیوند دو نظام را خانم ابرایان رئیس یونیســف در یک عبارت 

.Learning to Earning :خلاصه کرد
این شعار پاسخی است به همان موضوع رایج انشاء دانش آموزان: علم بهتر 
است یا ثروت. درس برای درآمد از طریق گسترش آموزش فنی و حرفه ای راه 

حلی برای پیوند علم و یک زندگی خوب است.

دکتر رحمانی فضلی در پیام تبریکی که 
در آســتانه روز شهرداری و دهیاری منتشر 
شد، نقش بي بدیل شهرداري ها و دهیاري 
ها در توسعه همه جانبه شهرها و روستاها و 
سعی و تلاش وزارت کشور برای فراهم آوردن 
زمینــه حمایت هاي قانوني از این نهادهاي 

عمومي غیردولتي را مرور کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
کشور، متن کامل این پیام بدین شرح است:

بدون تردید انتخاب اعضاي شــوراهاي 
اسلامي شهرها و روستاها با رأي مردم و به 
تبع آن انتخاب شهرداران و دهیاران از سوي 
شوراها به عنوان مدیران محلي یکي از ویژگي 
های بارز و افتخارات نظام مقدس جمهوري 
اسلامي ایران در راستاي تحقق عینی مردم 
سالاري، مشارکت مردم در ساختار اجرایي 
و خدماتي، واگذاري امور به ایشان، حمایت 
از مدیریت هاي محلي و فراهم سازی بستر 
و زمینه برای پشــتیبانی مــردم از دولت 

محسوب می شود.
وزارت کشــور در طول دو دوره فعالیت 
دولت تدبیر و امید با درک عمیق از نقش بي 
بدیل شهرداري ها و دهیاري ها و شوراها در 
توسعه همه جانبه شهرها و روستاها با برنامه 
ریزی سعی و تلاش نموده تا ضمن تعامل و 
هم افزایی با سایر دستگاه ها، زمینه حمایت 
هاي قانوني از این نهادهاي عمومي غیردولتي 

را بیش از گذشــته فراهم آورده و با ترسیم 
چشم اندازهای جدیدی از مدیریت شهری 
و روســتائی، شرایط لازم برای سیر تکاملی 

آنها را مهیا نماید.
انجام پشتیبانی های همه جانبه در ابعاد 
و زمینه های مختلف از شهرداریها، دهیاریها 
و شوراها و همچنین راه اندازي کمیسیون 
کلانشهرهاي دولت به عنوان یک کمیسیون 
تلفیقی از بخش عمومی غیر دولتی و دولتي 
از جمله اقدامات موثر در زمینه رفع مشکلات 

و معضــلات مدیریت شــهری بوده اســت 
کــه به فضل و توفیق الهی و با موشــکافی 
و کارشناســي موضوعات مهــم، تدوین و 
تصویب لوایح، آیین نامه ها و اسناد متعدد در 
موضوعات مختلف و مرتبط مدیریت شهري 
و روستایي در دولت و مجلس توانسته است 
اثرات مثبتي بر روند و بهبود اداره شهرها و 

روستاها داشته باشد.
مدیریت شــهری و روســتائی به دلیل 
اثرگذاری مســتقیم و غیرمستقیم بر پیکره 

حیات اجتماعی، نقشــی تعیین کننده در 
تداوم پایــداری و توســعه یافتگی زندگی 
شهری و روستائی ایفا نموده و خوشبختانه 
طــی ســالهای اخیر گام هــای مثبتی در 
برقراری عدالت در ارائه خدمات و توســعه 
شهرها و روستاها برداشــته است. فعالیت 
۱400 شهرداري و بیش از ۳۷ هزار دهیاري، 
تجربیات پنج دوره فعالیت شوراهاي اسلامي 
شهرها و روستاها؛ فضاي کاري پویا، خلاق، 
تخصصي و امید بخشي را براي اداره موفق 

شــهرها و روســتاها فراهم نموده و انتظار 
می رود شــوراهاي اســلامي دوره ششم از 
ایــن ظرفیت ها به نحو مطلوب بهره گیري 
نموده و موجبات پیشرفت همه جانبه مناطق 

را فراهم آورند.
در خاتمــه ضمن تبریک فرا رســیدن 
چهاردهم تیر ماه روز شــهرداری و دهیاری 
حضور کلیه شهرداران، دهیاران و کارکنان 
خدوم و تلاشــگر شهرداریها و دهیاریها و با 
قدردانــي و ارج گذاری به تمامي زحمات و 
تلاشهای بی وقفه و شبانه روزي همه عزیزان 
بــه ویژه در مقابله با ویروس عالم گیر کرونا 
و همچنین مشارکت فعال در امر بازسازي و 
نوسازي خسارات ناشي از سیلاب سال ۹۸، 
انشاءالله با تلاش هاي هدفمند این نهادهاي 
عمومي غیر دولتي و تعامل ســازنده آنان با 
اصناف و بخش خصوصي و جلب مشارکت 
هاي مردمي، علاوه بر ارتقاي زیرساخت ها و 
حرکت در مســیر رشد و بالندگي شهرها و 
روستاها؛ شاهد افزایش خدمت رساني، رفاه 
بیشــتر مردم و همچنین مشارکت موثر در 
تحقق منویات مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( در زمینه اجرایی و عملیاتی شــدن 
شعار سال ۱400 با عنوان تولید، پشتیباني 

ها و مانع زدایي ها خواهیم بود.
عبدالرضا رحماني فضلي

وزیر کشور

پیام وزیر کشور در آستانه ۱4 تیر ماه روز شهرداری و دهیاری؛

تبریکرحمانیفضلیبهشهرداران،دهیارانوکارکنانخدوموتلاشگر
شهرداریهاودهیاریها

مناطقجغرافیاییدارایمعدنسنگآهنتحتپوششمهارتآموزیقرارمیگیرند

یادگیریبرایدرآمد

با انعقاد تفاهم نامه همکاری آموزشی بین سازمان آموزش فنی و حرفه 
ای کشور و انجمن سنگ آهن ایران؛ مناطق جغرافیایی دارای معدن سنگ 

آهن کشور تحت پوشش مهارت آموزی قرار می گیرند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، به 
منظور آموزش و تربیت منابع انسانی متخصص و مهارت آموخته در حوزه 
سنگ آهن و صنایع وابسته، هم افزایی و بهره مندی دوسویه از توان علمی 
و اجرایی در پوشش مهارتی مناطق جغرافیایی دارای معدن و سنگ های 
صنایع تبدیلی کشور، تفاهم نامه همکاری آموزشی سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کشــور و انجمن ســنگ آهن ایران به امضای »علیرضا حاتم 
زاده« معاون آموزش سازمان  فنی و حرفه ای کشور و »مهرداد اکبریان« 

رییس هیئت مدیره انجمن سنگ آهن ایران رسید.
  حاتــم زاده گفت:  با هم افزایی و بهره مندی از توان علمی و اجرایی 
دو دستگاه می توان برنامه ریزی و اجرای دوره های آموزشی عمومی و 
تخصصی مهارتی مورد نیاز شاغلان در حوزه سنگ آهن و صنایع وابسته 

را اجرایی کرد.
وی با بیان اینکه معادن، منابع بسیار خوبی برای رشد اقتصادی کشور 
و پیشران در اقتصاد هستند، گفت: بهره وری بیش از ۹0 درصدی از آنها 

منوط به نیروی کار ماهر و پایش مستمر شاغلین در این بخش است.
وی تأکید کرد: با اســتفاده از مهــارت آموزی، نقش حمایتی دولت، 
ظرفیت های بخش خصوصی و ایجــاد مراکز جوار کارگاهی در مناطق 
دارای معدن به راحتی می توان فقرزدایی در این مناطق را محقق کرد.

معاون آموزش سازمان  فنی و حرفه ای کشور خاطر نشان کرد: پایش 

مستمر آموزش های مهارتی محیط کسب و کار یکی از نکاتی است که 
هر دو دستگاه باید نسبت به انجام آن مبادرت ورزند.

  رئیس هیئت مدیره انجمن ســنگ آهن ایران، با اشــاره به ســابقه 
همکاری مثبت بین دو دســتگاه گفت: انجمن سنگ آهن ایران اجرای 
دوره های آموزشی عمومی و تخصصی مهارتی مورد نیاز شاغلین در حوزه 
سنگ آهن و صنایع وابســته و ارتقای سطح توانمندی شاغلین، صیانت 
از نیروی انســانی، ماندگاری شغلی و فراهم سازی زمینه اشتغال پایدار 
مطابق با اســتانداردها آموزش مهارت با همکاری سازمان آموزش فنی و 

حرفه ای کشور در برنامه خود دارد.
اکبریان تأکید کرد: ارتقای جایگاه شــغلی کارکنان حوزه سنگ آهن 

و صنایع مرتبط در اســتان های دارای معدن یکی از مهم ترین اهدافی 
اســت که این انجمن با همکاری سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 

دنبال می کند.
از مهم تریــن اهداف این تفاهم نامه، ایجاد ظرفیت های مشــترک 
آموزشی برای تربیت نیروی کار ماهر، استفاده از توانمندی و قابلیت های 
طرفین، به روزآوری و تجهیز کارگاه های آموزشی مراکز ثابت آموزش فنی 
و حرفهای و مرکز تربیت مربی و پژوهش های فنی و حرفه ای سازمان ، 
تبادل دانش فنی و افزایش توان علمی، فنی و تجربی مربیان، مدرسان، 

کارشناسان و متخصصان حوزه سنگ آهن است.
فراهم ســازی زمینه های لازم برای صدور مجوز و در جهت »توسعه 
کمی و کیفی مراکز کارآموزی جوارکارگاهی و بین کارگاهی« و زمینه های 
لازم برای مشارکت و بهره گیری بنگاه های اقتصادی فعال در حوزه سنگ 
آهن از مهارت آموختگان سازمان آموزش فنی و حرفه ای در قالب »طرح 
آموزش سفارش محور- اشتغال مهارت محور« ، همکاری و همیاری در 
جهت دهی طرح های پژوهشــی و مطالعاتی اشتغال زایی و تسهیل ورود 
مهارت آموختگان به بازار کار در حوزه معادن سنگآهن و حمایت از ایجاد 
مراکــز مهارت آموزی مبتنی بر فناوری هــای نوین و راهبردی از دیگر 

اهداف این تفاهم نامه است.
این تفاهم نامه از تاریخ امضاء در صورت مطلوبیت عملکرد و تعاملات 
طرفین به مدت سه سال معتبر است و استمرار همکاری و ادامه فعالیت، 
بازنگری، تصحیح و یا اعمال تغییرات در مفاد آن بسته به موافقت طرفین 

خواهد بود.

تشکیل دولت شایسته در سایه تعامل با دیگر نهادها 
در دولت های قبل به دلیل فقدان یکپارچگی در جهت گیری و عدم حمایت 
کامل نهادهای خارج از دولت، برنامه اقتصادی به نتیجه مطلوب نرسیده، این 

دوره این مشکلات وجود ندارد.
در دوران تبلیغات ریاست جمهوری، مبانی نظری و باورهای نامزدها در 
مورد موضوعات بنیادین و راهبردی اقتصاد کشور به طور جدی مطرح نشد 
و به طور عمده وعده های اجرای طرح های رفاهی نظیر پرداخت وجوه نقد به 
مردم و پول پاشی، تامین مسکن و وام ازدواج و موضوعاتی در این سطح مطرح 
شد و مشکلات و معضلات اساسی که عوامل اصلی بروز مشکلاتی است که 
طرح و انجام وعده های مزبور را توجیه کرده، مورد بحث و تبادل نظر و چالش، 
حداقل بین نامزدهای رقیب قرار نگرفت. درحال حاضر رقیب پیروز با عنوان 
رئیس جمهور منتخب پس از انجام یک مصاحبه مطبوعاتی، به طور طبیعی 
درحال انتخاب اعضای دولت و سازماندهی نظام اداری و نهادهای تحت مدیریت 
 خود است تا در کمتر از 40 روز آینده به طور رسمی مدیریت اجرایی کشور

 را در اختیار گیرد.
 در حالــی که طی روزهای اخیر فهرســت ها و گمانه زنی های متفاوت و 
متنوعی از افرادی که در دولت آینده در جایگاه وزیر یا رئیس سازمان تحت نظر 
رئیس جمهور به کار گرفته خواهند شد، منتشر می شود و هر یک از آن فهرست ها 
موج جدیدی در جامعه و بخش حســاس آن پدید می آورد، به نظر می رسد 
 راهبردهای حاکم بر انتخاب اعضای دولت سیزدهم حداقل یک تفاوت اساسی

 با دوره های قبل دارد.
در دوره های قبل دو عامل بر راهبرد انتخاب همکاران دولت مدنظر بوده 
است: ۱- داشتن تخصص و تجربه لازم و همفکر بودن با کل مجموعه دولت 
و خصوصا رئیس جمهور و 2- نتیجه تعامل رئیس دولت با گروه های ذی نفع 
و ذی نفــوذ در قــوای مقننه و قضائیه و دیگر نهادهــای موثر در حکمرانی 
اقتصادی کشــور در انتخاب و معرفی نماینده آنان برای حضور در دولت و 
قدرت چانه زنی آن نماینده در گروه های حامی خود. اما در دولت ســیزدهم 
به دلیل یکدســت و هم  جهت بودن ترکیب علایق سیاسی، جهت گیری ها، 
خواســته ها و گرایش های مجموعه مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه و 
نهادهای محیطی موثر بــر چگونگی عملکرد دولت، رئیس جمهور منتخب 
در انتخاب همکاران خود چالشــی با مجلس و قوه قضائیه و حتی نهادهای 
محیطی و فرادســت نخواهد داشت و به مراتب بهتر و آسان تر می تواند در 

انتخاب همکاران خود اعمال نظر کند. 
در دولت سیزدهم، رئیس دولت به افرادی نیاز دارد که علاوه بر برخورداری 
از تخصص و تجربه لازم، به طور واقعی و صادقانه، از یک باور مشــترک در 
مبانی نظری، فلســفه و چگونگی حکمرانی و مدیریت اقتصادی و اجتماعی 

جامعه برخوردار باشند. 
در آینده عدم تحقق اهداف دولت به بهانه یکدست و همراه نبودن همکاران 
و عدم همراهی و حمایت ســایر قوا و نهادهای موثر بالادست درکشور، قابل 
پذیرش نیست.  دولت سیزدهم درحالی مدیریت اجرایی کشور را در اختیار 
می گیرد که حداقل طی ۱0 سال قبل از آن اقتصاد ملی رشد نکرده است، 
اشتغال نه تنها افزایش نیافته، بلکه کمتر هم شده است، سرمایه گذاری انجام 
نشده و تورم به شدت افزایش یافته و رکودی عمیق بازارهای کسب و کار و 
فعالیت های مولد اقتصادی را در برگرفته و بســیاری از برنامه های توسعه و 
اصلاحی نظیر دســتیابی به اهداف سند چشم انداز بیست ساله، اصلاح نظام 
بودجه ریزی و برنامه ریزی، اجرای سیاست خصوصی سازی و... متوقف مانده 

است.  
این ظرفیت و فرصت برای دولت آینده ایجاد شــده که مسائل اساسی و 
مشکلات راهبردی کشور را به طور کامل در دستور کار قرار داده و حل کند 
و در حــوزه اقتصاد، اصلاح نظــام تصمیم گیری، اصلاح نظام بودجه ریزی و 
رفع وابستگی به درآمدهای حاصل از صادرات نفت خام، سازماندهی دولت 
چابک و شایســته و تحول در محتوای ماموریت ها و شرح وظایف آن، جلب 
مشارکت بخش خصوصی و خصوصی سازی و اجرای کامل سیاست های کلی 
اصل44، اصلاح برنامه هدفمندی یارانه ها و افزایش رفاه عمومی، تسهیل ورود 
سرمایه های خارجی و بهبود فضای کسب و کار برای سرمایه گذاران خارجی 

و داخلی و... را به  ثمر برساند.
 اصلاح نظام تصمیم گیری: برای رفع ناکارآیی های ناشــی از یکســان و 
ناهماهنگ بودن عناصر تصمیم گیری اقتصادی، جایگاه هایی در ساختار دولت 
یا خارج از آن ایجاد شده است، نظیر ایجاد معاونت اقتصادی رئیس جمهور که 
در تصمیم گیری ها بدون داشتن مسوولیت رسمی دخالت می کند، تشکیل نهاد 
شورای سران سه قوه برای اتخاذ تصمیمات اساسی اقتصادی که به گونه ای 
موجب همپوشانی وظایف آن با مجلس قانون گذاری و تضعیف آن است، انتقال 
برخی شوراهای فرابخشی از مجموعه ریاست جمهوری به وزارتخانه ها )نظیر 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری و صنعتی که به بدنه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی انتقال یافته است(. اعتماد نظام مدیریتی و حاکمیتی عالی کشور به 
دولت آینده این انتظار و احتمال را برای بازگرداندن ماموریت ها و اختیارات 

به نهادهای رسمی و اصلی به وجود آورده است.
اصلاح نظام )تنظیم، تصویب، اجرا و نظارت( بودجه: اولین اقدام اساسی و 
تعیین کننده دولت آینده که مشخص کننده کیفیت و اقتدار و چگونگی نگرش 
آن در حکمرانی اســت، تنظیم سند بودجه سال ۱40۱ است. گستره نظام 
بودجه، قوای سه گانه و نهادهای خارج از دولت را هم در برمی گیرد. موفقیت 
تحــول در نظام بودجه ریزی در گرو وجود تفاهم کامل همه قوا و نهادهای 
درگیر و ذی نفع بودجه است. دولت در جایگاه تنظیم کننده و مجری بودجه 
نیازمنــد به کارگیری تخصص های فنی و اقتصادی متنوع و فراگیر و افرادی 

کارشناس و مجرب است. 
ملاحظه بخش منابع سند بودجه نشان دهنده محدودیت در نوع و میزان 
منابع درآمدی است و دولت آینده لازم است برخلاف دوره های قبل به  جای 
استخدام صرف مدیران هزینه، مدیران و تصمیم سازان خلق و تولید منفعت و 
درآمد را در راستای وظایف اصلی دولت برای کشور به کار گیرد. باید مدیرانی 
به  کارگرفته شوند که باور داشته باشند سازمان و تشکیلات و ماموریت های 
دولت به طور بی رویه حجیم، ناکارآمد و غیرمنطقی است و در جهت کوچک 
کردن سازمان تحت مدیریت خود و کاهش حضور در فعالیت های تصدی گری 
گام بردارند. دولت آینده بدون تردید با محدودیت های وسیع در منابع درآمدی 
و افزایش شــدید هزینه ها )درصورت عدم اصلاح واقعی ســاختاری( مواجه 
خواهد بود و اگر به روش های تجربه شده تاکنون هزینه های خود را تامین 
مالی کند، مشکلات اقتصادی کشور نه تنها حل نمی شود، بلکه گسترده تر و 

مزمن تر هم خواهد شد.
 ارتقای روش تنظیم بودجه و کارآمد و منطقی کردن آن، نیازمند همکاری 
همه اعضای دولت است و باید کسانی در گروه همکاران قرار گیرند که امکان 
اصلاح روش تنظیم بودجه در حداقل زمان لازم فراهم شود. رئیس نهاد عالی 
برنامه ریزی باید باسواد، مقتدر، ریسک پذیر و آشنا به علوم روز و مدیر و مدبر 
بوده و از مقبولیت لازم برای جلب متخصصان و فن ســالاران در رشته های 
مختلف برخودار باشــد و به عنوان بالاترین مقام سیاســتگذاری و مدیریت 

اقتصاد کشور ایفای نقش کند. 

 
تعاونیهاالگوییبرایمتشکلسازیسرمایههایانسانیوپاسخگوییبهنیازهاهستند  

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پیامی به مناسبت روز جهانی تعاون 
در 5 بنــد، این روز را به تعاونگران کارآفرین و مروجان فرهنگ یاری گری 
اقتصــادی و کارآفرینی جمعی تبریک گفت. به گزارش مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رســانی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، در متن پیام »محمد 
شریعتمداری«  آمده است:روز جهانی تعاون، فرصت مغتنمی برای بازگویی 
جایگاه برجسته الگوی بین المللی تعاون و نظام کسب وکارهای تعاونی و نقش 
ویژه آنها در مردمی ســازی اقتصاد، ساماندهی و سازماندهی نیروی انسانی 
مهارت آموخته و کارآزموده کارآفرین یا جویای کار در راستای پاسخگویی 
به نیازهای مشــترک از طریق تجمیع دارایی های کوچک و سرمایه های 
خرد با رویکرد توانمندسازی جوامع محلی است. شریعتمداری در این پیام 
ضمن گرامیداشــت روز جهانی تعاون و آرزوی توفیقات مســتمر و مداوم 
برای تعاونگران کارآفرین و مروجان فرهنگ یاریگری اقتصادی و کارآفرینی 
جمعی، در توصیف قابلیت ها و فرصت های ایجاد شده توسط تعاونی ها در 
جهان به ایجاد اشــتغال مولد و پایدار برای بیش از 2۸0 میلیون نفر، نقش 
آفرینی محسوس و ملموس کسب و کارهای تعاونی در توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشــورهای توسعه یافته، توجه نهادینه به وجود بیش از ۹۷ هزار 
تعاونی و ایجاد بالغ بر یک میلیون و هشــتصد هزار شــغل مستقیم توسط 

تعاونی های ایرانی اشــاره می کند.وی درخصوص هویت و ماهیت تعاونی 
ها در ایران و جهان، خاطرنشان می کند:  تعاونی ها، الگویی برای متشکل 
ســازی سرمایه های انسانی و پاســخگویی به نیازهای مشترک با استفاده 
بهینه ازآورده های دراختیار با رویکرد توجه بنیادین به توسعه پایدار، صیانت 
 از محیط زیست، تعهد به انجام مسئولیت های اجتماعی و تقید به اخلاق 

حرفه ای قلمداد می شوند.
به گفته شریعتمداری؛ کارکردهای اجتماعی و اقتصادی تعاونی ها برای 
مبارزه علمی با پاندمی کویید۱۹، تلاش خســتگی  ناپذیر تعاونگران برای 
کاستن  آلام کرونازدگان و پیشگیری از گسترش ویروس منحوس کرونا در 
محیط های کار و  تولید، نمونه هایی از رفتارهای مدنی پذیرفته شده تعاونی 
ها در ایران و جهان در ۱۹ ماه اخیر است. شــریعتمداری،نظام دموکراتیک 
اداره کسب وکارهای تعاونی و رعایت اصل بین المللی« هر عضو، یک رای«و  
وجود شــفافیت در همه فرایندهای کسب وکارهای تعاونی در بستر فضای 
خودنظارتی تعاونی ها )نظارت اعضاء بر عملکرد هیات  های مدیره و وجود 
بازرس تعاونی و سایر سازوکارهای نظارتی درون تعاونی( را از دیگر ویژگی 

های ممتاز تعاونی ها به شمار می آورد.
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی تصریح می کند:  خوشبختانه در ایران نیز 

پس از ایجاد سامانه جامع و هوشمند بخش تعاونی کشور، اقدامات منحصر 
بفرد و ستایش برانگیزی برای ایجاد دولت الکترونیک و شفافیت روز افزون در 
تعاونی ها فراهم شده است. وی تاکید می کند: سرعت و دقت در فرایندهای 
ایجاد و ثبت تعاونی ها و نظارت های هوشمند بر فرایندهای تعاونی از جمله 
مشــخصه های این سامانه اســت  که با اقبال و استقبال تعاونگران و همه 

کنشکران سازمانی حوزه تعاون مواجه شده است.
وی می افزاید: توسعه نظام خلاقیت و نوآوری در کسب و کارهای تعاونی 
از طریق ایجاد مراکز نوآوری و توســعه تعاون و اندیشکده تعاون به عنوان 
تســهیل گران و پلی میان اعضای بخش تعاون کشور اعم از اتحادیه های 
تعاونی، اتاق تعاون و سایر تشکل های بخش با زیست بوم نوآوری کشور با 
هدف بازتعریف و کاربردی سازی مفهوم تعاون متناسب با نیاز روز و همچنین 
هموارسازی مسیر تبدیل ایده به محصول و دانش به ارزش در بخش تعاون 
با حمایت از فعالیت های تعاونی های نوپدید دانش بنیان و استفاده بهینه از 
ابزارهای قانونی موجود برای کمک به ایجاد و توسعه تعاونی های نوع جدید 
از دیگر اقدامات انجام شده در دولت تدبیر و امید است که به بهسازی تصویر 
 ذهنــی جامعه از تعاونی ها و بازآفرینی نقش و کارکردهای نوین تعاونی ها

 منجر شده است. 
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مدیرعامــل بورس انــرژی گفت: افزایش 
سرمایه بورس انرژی از 60 میلیارد تومان به 
۱۸0 میلیارد تومان به تصویب رسید که فرایند 
آن برای ثبت نزد شرکت ها در حال انجام است.  

علی نقوی گفت: »اگر بتوانیم قیمت برق 
را در فضایــی رقابتی کشــف کنیم و در این 
زمینه وزرات نیرو نیز همکاری لازم را داشته 
باشد، یکی از مشکلات بزرگ صنعت برق که 
سرمایه گذاری  برای  اقتصادی  توجیه پذیری 
جدید است، برطرف خواهد شد. در این شرایط 
نیروگاه های جدید می توانند راه اندازی شوند و 
گامی به سمت کاهش مشکلات کمبود برق 

برداشته شود.«
مدیرعامل بورس انرژی با اشاره به پیگیری 
مشــکلات حوزه برق گفت: چندی پیش با 
همکاری ســازمان بورس و اوراق بهادار، یک 
میز صنعت نیروگاهی در سازمان برگزار شد؛ 
در این نشســت نیروگاه هایی که در بورس و 
فرابورس پذیرفته شده اند، حضور داشتند که 
مسایل و مشکلاتشان مورد بررسی قرار گرفت.

علی نقوی اضافه کرد: انتظار می رود وزرات 
نیرو و شرکت توانیر در زمینه توسعه بازار برق 
بورس انرژی فعالیت های منظم تر، دقیقتر و 
کاملتری داشــته باشد و از بورس و تعهدات 
قانونی که در مقررات وجود دارد، حمایت کنند.  

وی یکی از این تعهدات را انجام معاملات 
مصرف کنندگان بــالای 5 مگاوات در بورس 
انرژی دانســت و افــزود: ایــن معاملات از 
اردیبهشت ماه شــروع شده و تقریبا با رشد 
خوبی همراه است. در همین زمینه امیدواریم 
معاملات قراردادهای دوجانبه هم در بورس 
تداوم پیدا کند. در نظر داشته باشید که با انجام 

معاملات مصــرف کنندگان بالای 5 مگاوات 
عملا بخشی از بار دولت در تامین برق بخش 

های مختلف کم می شود.

 آمادگی کامل بورس انرژی در تامین 
مالی حوزه انرژی

مدیرعامل بورس انرژی با اشاره به آمادگی 
کامل بورس انرژی در بخش تامین مالی بیان 
کرد: هم برای انتشــار اوراق سلف و هم برای 
راه اندازی صندوق های پروژه برای پروژه های 
نیروگاهی بخــش دولتی و بخش خصوصی 
آمادگی کامل داریم. همانطور که در ســال 
گذشــته نیز حدود 2 هــزار و ۸00 میلیارد 
تومان تامین مالــی نیروگاهای دولتی را در 

بورس داشتیم.
نقــوی ادامه داد: بورس انرژی با همکاری 
مستمری که با شرکت های تابعه وزارت نفت 
داشته، توانسته اســت امکان جدیدی برای 
فروش فرآورده ها فراهم کند، در این شرایط 
یک فضای شــفاف و رقابتی برای معاملات 
فرآورده ها در حدود ۳ ســال گذشته ایجاد 

شده است.

نفتی  فراورده های  مزایای فروش   
در بورس  

مدیرعامل بــورس انــرژی تصریح کرد: 
طبق مقــررات، عمده فــروش فرآورده های 
نفتی از طریق شــرکت ملی پالایش پخش و 

به نمایندگی از پالایشگاه ها انجام می شود. 
در این زمینه، مزیتی که ایجاد شــده است، 
نخســت ایجاد بازارهای جدید در این حوزه 
است؛ به واسطه بازارهای جدید تعداد مشتریان 
پالایشــگاه ها افزایش پیدا کرده است. براین 
اساس، هم مشتریان و صادرکنندگان داخلی 
و هم تجار خارجی در این بازار حضور دارند و 

به انجام معاملات می پردازند.
وی افزود: در نظر داشته باشید که به واسطه 
افزایش تعداد خریداران به خصوص در چند 
ماهه اخیر معامله بسیاری از فرآورده ها به طور 
رقابتی انجام می شود، به طوریکه قیمت هایی 
بالاتر از قیمت های پایه فرآورده معامله می 
شوند و درآمدهای بیشتری را نصیب پالایشگاه 

ها و وزارت نفت می کند.
نقوی با اشاره به مزیت استفاده وزارت نفت 
و شرکت های تابعه آن از مکانیزم بورس اظهار 
کرد: نخست شفافیت معاملاتی و کاهش فساد 
و دوم درآمدزایی بیشتر در اثر رقابت، مهترین 
مزیت های استفاده از مکانیزم بورس در این 
مسیر است که در نهایت سود ان نیز نصیب 
دولت می شــود.مدیرعامل بورس انرژی در 
خصوص راه اندازی بازار گاز طبیعی هم گفت: 
بنابر مصوبات بودجه سال ۱400  کشور، مقرر 
شده است تا سقف ده میلیارد متر مکعب گاز 
طبیعی از طریق بورس عرضه شــود که در 
راســتای اجرای این بند بودجه،  آیین نامه 
ای  در هیــات وزیران در خصوص راه اندازی 
بازار گاز طبیعی تصویب شد که بر این اساس، 
امیدواریم به زودی در زمینه انجام معاملات گاز 
طبیعی هم بتوانبم با همکاری شرکت ملی گاز 

اقدامانی را انجام دهیم.

 افزایش سرمایه سه برابری بورس 
انرژی تصویب شد

علی نقوی با اشاره به برگزاری اخیر مجمع 
شرکت بورس انرژی بیان کرد: در این جلسه 
صورت های مالی تصویب و تقســیم سود به 
میزان ده درصد انجام شد. با توجه به رعایت 
ضوابط  سازمان برای تعیین حداقل مطلوب 
سرمایه شــرکت ها، افزایش سرمایه نیز در 
مجمع فوق العاده مورد بررســی قرار گرفت. 
در این جلسه افزایش سرمایه از 60 میلیارد 
تومان به ۱۸0 میلیارد تومان به تصویب رسید 
که فرایند آن برای ثبت نزد شــرکت  ها در 

حال انجام است.

ما، جهان و واکسن کرونا 
آیا بهتر نبود همه توان در روی یک یا دو واکســن متمرکز می شــد که 
سرعت انجام کار افزایش یافته و هزینه های کار، ایجاد خط تولید و طراحی 

شیشه و بسته بندی بسیار کاهش می یافت.
تحقیق، تســت و ساخت ۷ نوع واکســن در ایران، در جهانی که 5 نوع 
واکســن از سوی چند کشور و شــرکت برای همه جهان تهیه شده است، 

نمونه ناخوشایندی از نوع تفکر و عملکرد برخی مدیران در ایران است.
از بین همه انواع نظام های سیاســی و اقتصادی و غول های داروســازی 
جهان، فقط دو کشور چین و روسیه و سه شرکت در کشورهای غربی، اقدام 
به تهیه و تولید واکسن کرده اند. شرکت ها و کشورهای زیادی، با وجود دارا 

بودن توان فنی و مالی کافی، در این راه گام نگذاشته اند.
لیکن در کشــور مــا با وجود تحریم های همه جانبه، تنگناهای شــدید 
بودجه دســتگاه های دولتی و عدم وضعیت خوب شرکت های خصوصی، ۷ 
سرمایه گذاری جداگانه و مستقل برای این کار در بخش دولتی و غیردولتی 

صورت گرفت!
بدیهی است که به دلیل دوران انتظار برای به ثمر رسیدن این واکسن ها 
و تعلل در استفاده از واکسن های دیگر، موجب افزایش خسارت این بیماری 

در ایران شد.
واقعا چرا چنین است؟

هفت موسسه و سازمان هر یک با بودجه کافی اقدام به تهیه واکسن و 
تســت آن کرده اند. اکنون که ظاهرا موفق شده اند، باید هر یک جداگانه با 
سازمان های بین المللی برای تایید واکسن مکاتبه کنند و نمونه، گزارش و 
مقاله بفرســتند و درصورت پذیرش واکسن و اخذ تاییدیه های بین المللی 
بایــد ۷ خــط تولید راه اندازی کنند و ۷ گونه متفاوت شیشــه واکســن و 
بســته بندی طراحی شــود و در انتها این ۷ شرکت باید برای فروش آن به 
دو برابر قیمت بین المللی، به تنها خریدار این واکسن در ایران، یعنی دولت 

ایران، با هم رقابت کنند!
بدیهی اســت که برخی از این شــرکت ها قادر به فروش کافی واکسن 
نیستند و به شــدت متضرر خواهند شد! لیکن همه می دانیم که همه این 

هزینه ها از جیب دولت ایران خرج شده است.
طنز دردناک قضیه اینجاســت که با وجود ساحت ۷ نوع واکسن، طبق 
آمارها ما کمترین تعداد واکسیناسیون کرونا را در جهان داریم و در آستانه 

موج پنجم کرونا هستیم.
آیا این نمونه ای از مدیریت دولتی ما نیست؟

این نمونه به خوبی بیانگر ضدیت با کار گروهی و تلاش برای خودنمایی 
از بودجه دولت توسط برخی مدیران ایرانی است.

آیا بهتر نبود این همه توان در روی یک یا دو واکســن متمرکز می شد 
که در این صورت ســرعت انجام کار افزایش یافته و هزینه های کار، انجام 
آزمایش های حیوانی و انسانی، ایجاد خط تولید و طراحی شیشه و بسته بندی 

بسیار کاهش می یافت.
در سال هایی که دولت بالاترین کسری بودجه تاریخش را ثبت می کند، 
چنین ولخرجی هایی چه توجیهی دارد؟ این یکی از الگوهای معمول خرج 
بودجه در ایران اســت که در دســتگاه های دولتی مشابه آن فراوان است. 
جلوگیــری از چنین اقدامات غیراصولی در دســتگاه های دولتی، موجب 

صرفه جویی هنگفتی در بودجه دولت خواهد شد.
اگر این حقیقت تلخ را بپذیریم که در برخی مدیران میانی کشور چنین 
روحیه و ویژگی وجود دارد و بودجه های کلانی را در مسیرهای نادرست و 
بی نتیجــه صرف می کنند، وظیفه مدیران رده بالا در قبال چنین مدیرانی 
چیســت و چرا در حوزه مســوولیت خود از چنین اقداماتی پیشــگیری 

نمی کنند؟ تعویض مدیران، کارساز نیست، نگرش باید عوض شود.

تصویبافزایشسرمایهسهبرابریبورسانرژی

 خبر
 کاپیتان پرسپولیس به جمع مشتریان بانک توسعه تعاون پیوست

ســید جلال حسینی، کاپیتان تیم پرســپولیس به جمع مشتریان بانک 
توسعه تعاون پیوست.

به گزارش  روابط عمومی بانک توســعه تعاون، ســید جلال حسینی با 
حضور در شــعبه مرکزی بانک توسعه تعاون اقدام به افتتاح حساب در این 

بانک توسعه ای کرد.
مدیرعامل بانک توسعه تعاون  در دیدار با کاپیتان تیم پرسپولیس ضمن 
ابراز خرسندی  از اضافه شدن سید جلال حسینی به جمع مشتریان بانک 
توســعه تعاون گفت: ورزشــکاران با اخلاق و موفــق الگوهایی مثبت برای 
نســل جوان محسوب می شــوند و حضور این سرمایه انسانی و چهره ملی 
در جمع مشــتریان عزیز بانک، مایــه مباهات اینجانب و مجموعه همکاران 
اســت.  مهدیان ورزش فوتبال را نماد زیبایی از تعاون، همکاری و یکدلی 
دانســت وبا اشاره به تشابه ســاختار تعاونی ها با ورزشهای جمعی خصوصا 
فوتبال خاطر نشــان کــرد : فعالیت در تیم فوتبال را مــی توان با فعالیت 
در بخش تعاون شــبیه دانســت چراکه در تیم فوتبال نیــز همه بازیکنان 
برای  دســتیابی به یــک هدف والا با هــم همکاری و همیــاری میکنند 
همانطوریکه در یــک فعالیت تعاونی همه  اعضاء با همکاری  و  هماهنگی 

ارزش افزوده ای جدید  ایجاد می کنند.
مدیرعامل بانک توسعه تعاون همچنین جهت گیری بانک توسعه تعاون 
را مبتنی بر رویکردی مردمی دانســت و گفت: بانک توســعه تعاون بر پایه 
اعتماد مردم و با ســرمایه دولت شــکل گرفته است و از عموم چهره های 
محبوب و مردمی دعوت می کنیم بانک توســعه تعاون را بانک خود تلقی 
نمــوده و با تداوم همکاری با بانــک، موجب تقویت فرهنگ تعاون و زمینه 

ساز اشتغال پایدار برای جوانان عزیز شوند.  
مدیرعامل بانک توســعه تعاون با بیان اینکه در طول سال های گذشته 
با حمایت از برخی تیم های ورزشــی تلاش کرده ایم به مسئولیت خود در 
قبال جامعه ورزشــی ایفا نماییم  افزود: این بانک به عنوان جوانترین بانک 
دولتــی و به عنوان یک بانک توســعه ای حمایت از ورزش حرفه ای را به 

عنوان مسئولیت اجتماعی خویش تعریف کرده است.
مهدیان همچنین با اشــاره به شرایط ایجاد شــده به دلیل شیوع کرونا 
افزود : بانک در این خصوص  و در راســتای حمایت از کســب و کارهای 
آسیب دیده از کرونا؛ تسهیلات مشاغل مرتبط با ورزش و جوانان را مشمول 
اســتمهال نمودوی ابراز امیدواری کرد که به زودی شاهد حضور این چهره 

مطرح فوتبال در تیم ملی کشورمان باشیم.

 
۳گاماساسیبرایاصلاحنظامبانکیکشور 

افزایشسرمایه١۰۰درصدیبورسکالا

یک کارشــناس اقتصادی معتقد است: قانون پولی و بانکی مصوب سال 
۱۳5۱ این اختیار و اقتدار را به بانک مرکزی به عنوان نهاد مجری نمی دهد 
که بتواند گام های اساسی و جدی در راستای اصلاح نظام بانکی کشور بردارد.

کامران نــدری با تاکید براینکه اصلاح نظام بانکی یکی از ضرورت های 
اقتصاد ماست، اظهار کرد: این امر نه در شرایط کنونی بلکه در دودهه گذشته 
از ضرورت های اقتصاد ما بوده که تا کنون اقدامات کافی در این باره انجام 
نشده است؛ اما باید یکی از اولویت های دولت باشد. هرچند دولت های قبلی 
هم پذیرفتند که در این زمینه اقدامات اساسی و جدی انجام شود اما موفقیتی 

در این حوزه کسب نکردند.  
این کارشــناس پولی و بانکی درباره اصلاح نظام بانکی و اقدامات دولت 
جدید در این راستا اظهار کرد: در گام اول باید بستر حقوقی و قانونی و در 
واقع قاعده بازی فراهم شود. گام دوم نیز استفاده از افراد متخصص و خبره 
حوزه بانکداری است. در نهایت هم باید ابعاد برنامه ای که برای اصلاح نظام 

بانکی در نظر داریم مشخص و شفاف باشد.  
وی با اشاره به اینکه در اصلاح نظام بانکی باید هزینه ها نیز کاملا مشهود 
باشد، تصریح کرد: مقامات بالادستی باید متوجه باشند که این اقدام هزینه بر 
است ؛ بنابراین باید محل تامین منابع هم تعیین و به صورت شفاف بیان شود.  

این استاد دانشگاه افزود: از سوی دیگر برای اینکه این اقدامات به مردم 
فشاری وارد نکند باید نسبت به کنترل تبعات منفی آن اقدام شود که البته 
کار آسانی نیست بلکه پیچیدگی های خاص خود را هم دارد. نباید اینگونه 
باشد که بدون برنامه و تهیه مقدمات لازم وارد جبهه ای شویم که شناخت 
کافی ازآن نداریم و موفق نشویم.ندری با اشاره به الزامات اصلاح نظام بانکی 
گفت: طبیعتا برای اصلاح هر فرآیندی، ابتدا باید چارچوب قانونی و حقوقی 
برای آن تعریف شود بنابراین اولین گام این است که قاعده بازی را به صورت 
علمی و دقیق معین کنیم تا کسی که می خواهد وارد میدان شود ، بتواند 
در چارچوب قانون عمل کند و مطمئن باشد که از حمایت های قانونی هم 
برخوردار اســت.  این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه قانون پولی و بانکی 
مصوب ســال ۱۳5۱ این اختیار و اقتــدار را به بانک مرکزی به عنوان نهاد 
مجری نمی دهد تا بتواند گام های اساســی و جدی در راستای اصلاح نظام 
بانکی بردارد، تصریح کرد: متاسفانه مسئولان امر در رابطه با اصلاح نظام بانکی 
از حمایت های قانونی لازم برخوردار نیستند و نه در حوزه نظارت بر بانک ها و 
نه در حوزه اعمال سیاست های پولی، اقتدار و اختیار لازم را به لحاظ قانونی 
ندارند. در این شرایط متاسفانه باید تابع تصمیمات دیگران باشند؛ دیگرانی که 
هیچ مسئولیتی در این حوزه ندارند اما تصمیم می گیرند و در نهایت مسئولان 

بانک مرکزی هستند که باید پاسخگو باشند.  

 بانک مرکزی باید استقلال داشته باشد
ندری تاکید کرد: تعریف قاعده بازی و دادن اختیار و اقتدار لازم به بانک 

مرکزی به معنای اســتقلال بانک مرکزی است. بانک مرکزی باید به قدری 
قدرت داشــته باشد که وقتی سیاســت مداران برای رسیدن به اهداف خود 
می خواهند از منابع پولی اســتفاده کنند و به سراغ چاپ پول بروند، به آنها 
نه بگوید. یا اگر برخی بخواهند برای بانک ها نسخه پیچی کنند باید قدرت و 

اختیار مقابله با آنها را داشته باشد.
این کارشــناس اقتصــادی ادامه داد: در نتیجه، این عدم تناســب بین 
اختیارات و انتظارات و اهداف در قانون پولی و بانکی مصوب ۱۳5۱ مشهود 
است؛ بنابراین اولین قدمی که باید برداشته شود این است که ما این قانون را 
اصلاح و ایرادات را برطرف کنیم و اختیارات لازم را به مقام مسئول مرتبط 

که در اینجا بانک مرکزی است بدهیم.  
بــه گفته وی، در این شــرایط و در چارچوب این قانون از مقامات بانک 
مرکزی هم انتظار داشته باشیم تا در راستای اصلاح نظام بانکی قدم بردارند 
و پاســخگو هم باشند؛ چرا که اختیارات لازم را داده ایم و ابهامات قانونی را 
برطرف کردیم و تنها کاری که باید انجام دهند این است که برنامه ای برای 
اصلاح نظام بانکی در چارچوب آن قانون تهیه کنند و وارد میدان اصلاح شوند.  

ندری گفت: البته در این مسیر باید از اجتهاد شخصی یا تفسیر به رای و 
... نیز اجتناب کنیم بلکه مبتنی بر تجارب موفق دنیا به صورت علمی مسئله 

را در قانون حل کنیم.  
به عقیده این کارشناس اقتصادی، مهم ترین تهدیدی که در زمینه اصلاح 
قانون می توانیم با آن مواجه باشیم، این است که هرکسی بخواهد دیدگاه و نظر 
خود را وارد قانون کند. نظریات باید مورد تایید شواهد تجربی در کشورهای 
مختلف دنیا باشد. یادمان باشــد جامعه و اموال مردم وسائل آزمایشگاهی 
نیستند که بگوییم ایده جدید را اجرا می کنیم تا ببیینیم چه اتفاقی می افتد. 
اگر بی تدبیری صورت گیرد و بدون اتکا به تجربه دیگر کشورها اقدامی انجام 

شود قطعا وضعیت مردم به خطر می افتد.  
وی مرحله بعدی را انتخاب افراد متخصص و کاربلد دانست و اظهار کرد: 
بعــد از اینکه چارچوب قانونی و قاعده بــازی را تعریف کردیم و اصلاحات 
قانونی لازم اعمال شد؛ باید به دنبال افراد مناسب که شناخت کافی نسبت 

به بانکداری و سیاستگذاری پولی دارند و این حوزه را به خوبی می شناسند 
باشیم. در این میان نباید تنگ نظری داشته باشیم؛ یعنی وقتی می بینیم در 
داخل کشور ممکن است تیم تخصصی کاملی نداشته باشیم، طبیعتا باید از 
مشــاوره و مشورت متخصصان دیگر در هر کجای دنیا که هستند استفاده 
کنیم. مصداق این موضوع فرمایش پیامبر اکرم )ص( است که »علم را بجویید 
حتی اگر در چین باشــد«. در نتیجه آنجایی که دانش و تجربه کافی وجود 
ندارد، باید ســعی کنیم از دانش و تجربیات دیگر کشورها استفاده کنیم یا 

حداقل از آنها مشورت بگیریم.  

 سیستم بانکی جای آزمون و خطا نیست 
ندری تاکید کرد: یادمان باشــد سیستم بانکی با دارایی های مردم سر و 
کار دارد و سپرده های نزد بانک ها دارایی مردم است؛ بنابراین باید به شدت 
محافظه کاران و محتاطانه رفتار کنیم. اگر تصمیم نادرســتی بگیریم حتی 
می تواند تبعات سیاســی اجتماعی گسترده ای داشته باشد. سیستم بانکی 
جای آزمون و خطا نیســت بلکه باید تا جایی که می توانیم بر پایه دانش و 

تجربه موفق دیگر کشورها عمل کنیم.
این استاد دانشگاه ادامه داد: اینکه چهار دهه است با مشکل تورم دو رقمی 
مواجه هستیم یا دو دهه است که با بانک هایی سر و کار داریم که می دانیم 
ساختار دارایی ها و بدهی هایشان با هم همخوانی ندارد و یا اینکه مردم برخلاف 
دیگر کشورها وقتی با کسری مالی مواجه می شوند نمی توانند از نظام بانکی 
با نرخ ســود مناسب تسهیلاتی دریافت کنند، یعنی معضلات اساسی نظام 

بانکی کشور که باید به سرعت حل شود.  
وی معتقد اســت: اگر بتوانیم اصلاحات را در حوزه پولی و بانکی اعمال 
کنیم نزدیک به 50 درصد مشکلات اساسی و جدی که ما در کشورمان داریم؛ 
اعم از تامین مالی خانوارها و تامین مالی بنگاه ها یا حفظ ارزش پول ملی و 
دیگر مسائل حل می شود. بهترین راه این است که از دانش روز و تجربیات 
موفق دنیا در این حوزه استفاده شود. اینطور نیست که این مشکلات فقط 
در کشــور ما بروز پیدا کرده باشد بلکه کشورهای دیگر نیز با این مشکلات 

روبرو بوده اند و توانستند به موفقیت برسند.  
به گفته ندری، اگر در این دولت هم این موضوع اصلاح نشــود، مشکل 
40 ساله ما ادامه دار خواهد بود. هرچند ممکن است تحریم ها هم رفع شود 
و دوباره میزان فروش نفت افزایش یابد و پول نفت به اقتصاد تزریق شود و 
برای مدتی نرخ تورم روند کاهشــی داشته باشد اما بلند مدت نخواهد بود. 
مانند اتفاقی که بعد از برجام رخ داد و تا حدودی شرایط بهبود یافت اما از 
ریشــه حل نشد. اگر نتوانیم مشکل را حل کنیم نشان دهنده این است که 
فهم و شناخت کافی را نداریم و به قدری مغروریم که نمی خواهیم از دنیا یاد 
بگیریم. یا موضوع رانت و منافع به میان می آید چرا که این سیستم کنونی 

برای اقلیت خاصی بهشت است.

در مجمع فوق العاده صاحبان ســهام بورس کالا افزایش ۱00 درصدی 
ســرمایه شــرکت از 250 میلیارد تومان به 500 میلیارد تومان به تصویب 
صاحبان سهام رســید. مجمع عمومی عادی ســالیانه و فوق العاده بورس 
کالای ایــران در حالی صبح روز جاری ۱۳ تیر ماه ۱400 در محل ســالن 
همایش های رازی برگزار شــد که سهامداران با رأی اکثریت، عملکرد این 
شرکت را مورد تایید قرار دادند. در مجمع فوق العاده صاحبان سهام افزایش 
۱00 درصدی سرمایه شرکت از 250 میلیارد تومان به 500 میلیارد تومان 
به تصویب صاحبان ســهام رسید. بدین ترتیب ۱۹۷ میلیارد تومان از مبلغ 
افزایش ســرمایه از محل سود انباشته و 5۳ میلیارد تومان آن از محل سایر 
اندوخته ها خواهد بود.سهامداران همچنین در فرآیند انتخابات و رای گیری 
فولاد مبارکه، کارگزاری سی ولکس، فولاد خوزستان، ذوب آهن، کارگزاری 
بانک کشاورزی، تامین ســرمایه تمدن و تاپیکو  را به عنوان اعضای جدید 

هیئت مدیره انتخاب کردند.خاطرنشــان می شود، در مجمع عمومی عادی 
ســالانه این بورس که صبح روز یکشــنبه ۱۳ تیرماه ۱400 در محل مرکز 

همایش های رازی برگزار شــد،  پس از ارایه گزارش هیات مدیره برای سال 
مالی منتهی به ۳0 اسفند ۱400 و تشریح اهم اقدامات و عملیات توسعه ای 
بورس توسط حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران، گزارش صورت 
های مالی شرکت توسط حسابرس مستقل و بازرس قانونی، ارایه و اعلام شد 
که وضعیت مالی شــرکت بورس کالای ایران در تاریخ ۳0 اسفند ۱400 و 
عملکرد مالی و جریان های نقدی آن برای سال مالی منتهی به تاریخ مزبور،  
از تمام جنبه های با اهمیت،  طبق اســتانداردهای حسابداری مطلوب است.

همچنین مجمع عمومی عادی سالیانه بورس کالا، با تقسیم ۱50 ریال سود 
به ازای هر ســهم موافقت کرد. در مجمع عمومی عادی بورس کالای ایران، 
موسسه حسابرســی آزموده کاران نیز به عنوان حسابرس مستقل و بازرس 
قانونی و بازرس علی البدل موسسه حسابرسی ایران مشهود و دنیای اقتصاد 

به عنوان روزنامه رسمی کثیرالانتشار انتخاب شدند.

 
 

مدیرعامل بانک مهر ایران، در دیدار با کارکنان بانک در استان قزوین 
بر ضرورت حرکت در مسیر بانکداری الکترونیکی تأکید کرد.

به گزارش  روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، دکتر مرتضی 
اکبری مدیرعامل این بانک در ســفر به استان قزوین از ستاد و تعدادی 
از شعب بانک بازدید کرد. وی در این بازدیدها نکاتی را برای بهبود روند 

فعالیت کارکنان مورد تأکید قرار داد.
اکبری در نشستی خبری با اصحاب رسانه استان، خبر داد: در در حال 
حاضر معوقات بانک قرض الحســنه مهر ایران کمتر از یک درصد است؛ 
یعنی ۹۹ درصد آحاد جامعه و گیرندگان تســهیلات این بانک، سر وقت 
اقساط خود را پرداخت کرده اند و فقط یک درصد مشتریان ما تسهیلات 
را با تأخیر جزئی پرداخت می کنند که در نظام بانکی بین الملل بی نظیر 
است. اســتاندارد بین المللی این موضوع، 2 درصد است که پایین بودن 

آن در بانک مهر ایران موجب شده، سرعت گردش مالی بانک و پرداخت 
تسهیلات آن بالا برود.

وی اظهار کرد: در پنج سال گذشته منابع بانک بالغ بر حدود 60 درصد 
به طور میانگین افزایش یافته و به تبع آن تسهیلات بانک نیز در هر سال 
60 درصد رشد یافته است. در سال ۱۳۹5 بالغ بر حدود پنج هزار میلیارد 
تومان به حدود 400 هزار تا 500 هزار نفر پرداخت کرده ایم که در سال 
۱۳۹۹ این عدد به ۳2 هزار میلیارد تومان و برای 2 میلیون و 400 هزار 
نفر رســیده است. بخش زیادی از رشد پرداخت تسهیلات بانک به دلیل 
سرعت بالای وصول اقساط بوده که موجب پرداخت تسهیلات شده است.

اکبری همچنین در دیدار با کارکنان بانک در اســتان قزوین با اشاره 
بــه تغییرات جوامع و لزوم حرکت متناســب با آن بیان داشــت: امروزه 
بانکداری الکترونیکی یک الزام است، نه یک انتخاب. وی افزایش استفاده 

از موبایل های هوشــمند و ضریب نفوذ اینترنت در جامعه را هم فرصت 
و هم در عین حال تهدید دانســت و گفت: خارج شــدن از انتخاب های 
مشتری اولین نتیجه عدم حرکت در مسیر تغییرات است و افزایش نفوذ 
در میان مشــتریان فرصتی اســت که این روند پیش روی سازمان ها، به 

ویژه سازمان های خدمات محور نظیر بانک قرار می دهد.
وی همچنین بر رضایت مشــتری به عنوان اصل بقا در فضای رقابتی 
کنونی اشــاره کرد و گفت: هر زمان که رضایت مشــتری افزایش یافته، 
نتیجه آن در آمارهای بانک به طور مشــهود منعکس شــده و بالعکس. 
اکبری با اشاره به طرح تسهیلات بدون ضامن، بیان داشت: طبق بررسی 
بیش از ۹۹ درصد مشتریان بانک در بازپرداخت تسهیلات در موعد مقرر 
اقدام کرده اند و بر همین اســاس سعی کرده ایم با این طرح رضایت این 

مشتریان را افزایش دهیم.

بانکداریالکترونیکییکالزاماست،نهانتخاب
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/04/17

شماره : 1135

 در نشســت مدیران عامل گاز گلستان و منطقه ۹  عملیات انتقال 
گاز  تبادل نظرشد

با هدف تبادل نظر در خصوص  آمادگی برای ورود به فصل سرما و توزیع متوازن 
و پایدار جریان گاز، هماهنگی مشکلات انشعاب گازدر گنبد ، تغییر و تحول پروژه 
های  خطوط انتقال اجرا شده در گازهای استانی ، علی طالبی مدیرعامل شرکت 
 گازاستان گلستان  با حضور در منطقه ۹  عملیات انتقال گاز با محی الدین مفخمی  
دیدار و گفتگو کرد .  به گزارش روابط عمومی شــرکت گازاستان گلستان،دراین 
دیدارطالبی ضمن تبریک انتصاب ارزشمند  سرپرست منطقه ۹  عملیات انتقال 
گاز، مطالبی را درخصوص  تقویت زمینه های همکاری مشترک، شناسایی نقاط 
آسیب پذیر و بحرانی ، انجام اقدامات پیشگیرانه و اصلاحی و مرتفع نمودن آنها، 
رسیدن به سطح آمادگی لازم برای ورود به فصل سرما با هدف تامین و پایداری 

جریان گاز مشترکین  بیان نمودند.
  در ادامــه نیز مفخمی ضمن خــوش آمدگویی، آمادگی  منطقه ۹  عملیات 
انتقال گاز را برای هر نوع همکاری در زمینه تحقق اهداف مورد نظر با فراهم نمودن 
تمهیدات و شــرایط لازم دراین رابطه ،ایمن سازی و انجام اقدامات اساسی  برای 
مواجهه با بحران احتمالی و تامین گاز مستمر برای ایام سرد سال و موارد مرتبط 

دیگر با همکاری شرکت گاز و سایر دستگاههای ذیربط اعلام نمودند.

 پنج هزار تن نهاده دامی در حال انتقال به استان بوشهر است
- مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان بوشهر گفت: پنج هزار تن 
نهاده دامی شامل سویا، ذرت، کنجاله و جو سهمیه این استان از بندر امام خمینی 
)ره( در حال انتقال است. سید حمید رضا علم افزود: با توجه به گرمای زیاد بندر 
امام خمینی )ره( تخلیه بار کشتی های حامل نهاده های دامی پهلو گرفته در این 
بندر ضروری اســت، به همین دلیل کار تخلیه و بارگیری نهاده های دامی توسط 
شرکت های حمل و نقل کالا و کامیون های ملکی این اداره کل و سایر دستگاه های 
دولتی اســتان بوشهر درحال انجام است. وی بیان کرد: همچنین با توجه به نیاز 
دامداری ها  تمهیدات لازم برای تخلیه سریع این کشتی ها و انتقال به استان بوشهر 
با هدف جلوگیری از هرگونه کمبود در بخش ذخایر و نهاده های دامی مورد نیاز 

دامداری های این استان دستور کار است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر بیان کرد: در زمان حاضر 
روزانه ۱50 تا 200 تن نهاده دامی از بندر امام خمینی )ره( به بوشهر منتقل می شود.

علم تاکید کرد: با بسیج انجام شده و همکاری سایر دستگاه ها از جمله شهرداری ها 
و دهیاری های استان بوشهر در زمینه تامین کامیون ، تلاش می شود کار بارگیری 

و انتقال نهاده های دامی در مدت ۱0 روز تا 2 هفته به استان بوشهر انجام شود.
وی اضافه کرد: در زمان حاضر تخلیه بنادر از نهاده های دامی مورد نیاز دامداران 
ضروری اســت به همین دلیل شرکت ها و موسسه های حمل و نقل جاده ای این 
استان موظف هستند با استفاده از همه ظرفیت خود نسبت به اعزام کامیون های 

زیرپوشش به مقصد بندر امام )ره( اقدام کنند.
علم ادامه داد: همچنین برای سرعت بخشی در انجام کار، این اجازه به شرکت های 
حمل و نقل کالا داده می شود تا بارنامه انتقال محموله ها از مبدا بندر امام به مقصد را 
خودشان از استان بوشهر انجام و از طریق سیستم هوشمند به دست راننده برسانند.

وی افزود: علاوه بر کامیون های فعال درســطح  استان  ،توان خودرویی اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر نیز  برای جابجایی بموقع  نهاده های 
دامی بکارگرفته خواهدشدودراولین مرحله ۸دستگاه کامیون این اداره کل مبادرت 

به جابجایی نهاده دامی ازبندرامام خمینی)ره(به بوشهرنمودند

 اختصاص هزینه مراسم سالگرد به آزادی زندانیان جرائم غیر عمد
سید محمد جواد عرفان فر / یزد،نیکوکار یزدی مبلغ ۱00 میلیون ریال هزینه 
مراســم ســالگرد پدر خود را به  آزادی زندانیان جرائم غیر عمد اختصاص داد .به 
گزارش روابط عمومی ستاد دیه استان یزد ؛ نیکوکار یزدی  با تماس به ستاد دیه 
استان یزد مبلغ ۱0 میلیون تومان هزینه برگزاری مراسم سالگرد پدر خود مرحوم 

” علیرضا مودتی یزدی ” را به آزادی زندانیان جرائم غیر عمد اختصاص داد .
این نیکوکار طی تماس با روابط عمومی ستاد دیه استان یزد در این خصوص گفت 
: با توجه به شرایط کنونی اجتماع و برای جلوگیری از شیوع ویروس کرونا تصمیم 
گرفته تا هزینه برگزاری مراسم را جهت آزادی زندانیان جرائم غیر عمد اختصاص 
دهیم . این خیر هدف از این اقدام خداپسندانه را شادی روح پدر مرحومش ” علی 
رضا مودتی یزدی ” و مادر خویش مرحومه” ملوک محسنی میبدی” بیان نموده و 
با پرداخت مبلغ ۱0 میلیون تومان زمینه آزادی یک محکوم مالی جرائم غیر عمد 
را از زندان فراهم نمود . گفتنی است این نیکوکار سال گذشته نیز هزینه برگزاری 

مراسم چهلم مادرخود را به آزادی زندانیان جرائم غیر عمد اختصاص داده بود.

  رونمایی وب سایت تخصصی پارکاب 
» الهه جورابی « نایب رئیس هیئت دوچرخه سواری استان یزد از رونمایی وب 
سایت تخصصی پارکاب با هدف توسعه فرهنگ دوچرخه سواری همگانی و قهرمانی 
در کشور به عنوان ورزشی مفرح و روش حمل و نقل مناسب در محیط های پرترافیک 
شهری خبر داد. ابن وب سایت به نشانی در خصوص این وب سایت تخصصی اظهار 

   www.parekab.comfi کرد:  دارای بخش های متنوع و کارایی  برای عموم
بــرای علاقمندان به ورزش دوچرخه ســواری اعم از بخش آموزش دوچرخه، 
مســیرهای دوچرخه سواری در استان، مشــاوره خرید و تعمیر دوچرخه، نحوه 
اســتفاده از دوچرخه، ثبت نام دوچرخه سواران اســتان و اخبار برگزاری تورهای 
دوچرخه ســواری است. این عضو شورای اســلامی شهر یزد با اشاره به راه اندازی 
مسیرهای امن دوچرخه سواری در شهر دوچرخه ها طی سالهای اخیر، از در دست 
اقدام بودن ایجاد ۱00 کیلومتر دیگر مســیر امن دوچرخه در سطح یزد خبر داد.

جورابی همچنین از پیگیری اختصاص زمین از سوی اداره کل مسکن و شهرسازی 
استان در مناطق پنجگانه شهری یزد جهت ایجاد پارکهای بانوان خبر داد و افزود: 
این پارک ها از سوی شهرداری ایجاد به مسیر دوچرخه سواری، وسایل ورزشی و 
زمین بازی مناسب جهت گذراندن اوقات فراغت بانوان تجهیز خواهد شد تا بانوان 
یزدی با آرامش و طیب خاطر از آنها استفاده کنند.نائب رئیس هیات دوچرخه سواری 
استان در پایان نیز ابراز امیدواری کرد با مساعدت معاونت عمرانی استانداری، تفاهم 
نامه جهت واگذاری زمین از سوی مسکن و شهرسازی به شهرداری جهت ساخت 

این پارکها تا پایان دوره پنجم شورای شهر منعقد شود.

 بازگشت مددجوی زندانی بعد از 5 سال به آغوش خانواده
رئیس حوزه قضایی عقدا در یزد گفت: با کمک خیِّر منطقه یک مددجوی زندانی 
محکوم به پرداخت دیه بعد از 5 سال آزاد و به آغوش گرم خانواده بازگشت.محمد 
حسین دهقان طزرجانی در این رابطه بیان داشت: همکاری شاکی در گذشت از 
بخشی دیه و همچنین نقش خیِّرین و معتمدین در این آزادی بسیار اثرگذار بود که 
با پرداخت مبلغ یک میلیارد ریال زمینه رهایی یک محکوم به حبس از بند زندان 
فراهم شــد. این مقام قضایی اظهار داشت: در راستای اجرای منویات مقام معظم 
رهبری و برنامه های تحولی قوه قضائیه در ترویج فرهنگ عفو و گذشت در جامعه 
و همچنین با فرهنگ سازی و توسعه کمک های خیرخواهانه و خداپسندانه  در 
آزادی محکومین به حبس می توان نقش بسزایی در کاهش بسیاری از مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی خانواده های آنها داشت.وی به تأکید دین مبین اسلام به عفو 
و گذشت اشاره کرد . گفت: در اسلام در کنار قوانین و مجازاتهایی که برای مجرمین 
در نظر گرفته شده است اکیداً به عفو و گذشت نیز سفارش شده که عملی کردن 

این وظیفه تا حد امکان مورد تاکید است.

مدیردفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع برق اصفهان:

امسال۵۰درصدنیروگاههایبرقآبیبرقتولیدمیکنند
اصفهــان -محســن راعی، امســال 50 
درصــد نیروگاههای برق آبی برق تولید می 
کنندارزهای رمزنگاری شده برق مشترکان 

را می بلعند.
مهنــدس مرســل صالحی مدیــر دفتر 
مدیریــت مصرف برق شــرکت توزیع برق 
اصفهان به شــرایط برق در روزهای آینده 
اشــاره کرد و گفت :امسال نیروگاه برق آبی 
به دلیل نبود بارش 50 درصدنسبت به مدت 
مشابه سال گذشته با کمبود روبرو بوده است 
وهمچنیــن با افزایش دو تا ســه درجه ای 
دمای هوا نســبت به سال گذشته و مصرف 
برق توســط دستگاههای ماینرغیر مجاز در 
مجموع موجب رشد ۱5 درصدی بار نسبت 

به سال گذشته شده است.
وی با تاکید بر اینکه با رشد بار باید طرح 
هــای مدیریت مصرف در اولویت انجام قرار 
گیــرد گفت :برای اصفهان روزانه وحتی هر 
ســاعت یک ســهمیه مجاز مصرف در نظر 
گرفته شده که اگر از این سطح عبور کنیم 
در لیســت قطعی برق قرار می گیریم و از 

طرف دیسپاچینگ ملی نسبت به قطع اقدام 
خواهد کرد.

مرســل صالحی توصیه هایی را نیز برای 
مشــترکین خانگــی مطرح کــرد  و گفت 
کمپینی تحت عنوان “2 درجه “برگزار شده 

اســت که در آن بر کاهش مصرف حتی به 
اندازه 2 درجه پرداخته است :یکی از راهکارها 
برای کاهش برق مصرفی مشترکین خانگی 
این اســت که کولرهای آبی بر دور کم قرار 
گیرد که مصرف نصف می شــود همچنین 

کولرهــای گازی در دمای 26 درجه به بالا 
قرارگیرد وروزها از نور آفتاب برای روشنایی 
منزل اســتفاده شــود و لامپ های اضافی 
خاموش شود و از وسایل خانگی پر مصرف 
درساعات پیک استفاده نکنند واستفاده ازاین 

وسایل را به ساعات کم باری منتقل کنند.
وی در خصوص مشترکین صنعتی گفت 
:در بخش صنعت از ساعت ۱۱ تا ۱۳ شهرک 
های صنعتی شرق اصفهان ، از ساعت ۱۳ تا 
۱5 شهرک صنعتی امیر کبیر و مشترکین 
بــالای یک مگاوات و از ســاعت ۱5 تا ۱۷ 
مشترکین حاضر در شهرک صنعتی محمود 
آباد باید مدیریت بار داشــته باشند واگر از 
میزان مشــخص شــده افزایش برق داشته 
باشند به طور قطع برق آنها قطع خواهد شد.

وی بااشــاره به وجــود ۱500 اداره در 
شهرســتان اصفهان گفت :تــا کنون به 20 
درصــد ادارات اصفهان که مدیریت مصرف 
برق نداشــته اند اخطار داده ایم و همچنین 
نسبت به قطع برق 20 اداره از ابتدا تا انتهای 

ساعت پیک اقدام کرده ایم.
وی در پایان از مردم خواست که با توجه 
به اینکه بیشــترین میزان مصرف در بخش 
خانگی است اگر مردم همراهی داشته باشند 
می توانیم به بهترین نحو پیک تابســتان را 

پشت سر بگذاریم.

 
نشستهماهنگیبرگزاریآزموناستخدامیشرکتفولادسفیددشتچهارمحالو 

بختیاریدردانشگاهشهرکرد

علیمراد مصیبی دهکردی، شهرکرد ،نشست هماهنگی  آزمون استخدامی 
شرکت فولاد سفید دشت چهارمحال و بختیاری در دانشگاه شهرکرد برگزار شد.

 نشست هماهنگی  آزمون استخدامی شرکت فولاد سفید دشت چهارمحال 
و بختیاری در دانشگاه شهرکرد باحضور دکتر سعید کریمی رییس دانشگاه 
شــهرکرد، مهندس محمود ارباب زاده مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت 
چهارمحال و بختیاری، دکتر غلامرضا شمس معاون اداری-مالی و مدیریت 
منابع دانشگاه، علی حیدرپور رییس حراست دانشگاه و جمعی دیگر از مدیران 

و مسئولان دانشگاه شهرکرد و شرکت فولاد سفید دشت در دانشگاه شهرکرد 
برگزار شد.

 در این نشست دکتر سعید کریمی با اشاره به تجربه های موفق دانشگاه 
شــهرکرد در برگزاری آزمون های اســتخدامی و کنکور های سراسری، به 
مسئولان شرکت فولاد سفید دشت اطمینان داد که آزمون استخدامی این 
شرکت به نحو مطلوب و با رعایت تمامی دستور العمل ها برگزار خواهد شد.

مهندس محمود ارباب زاده نیز در ســخنانی با اذعان به توانایی و قابلیت 

دانشگاه شهرکرد در برگزاری آزمون های مختلف، اظهار امیدواری کرد که از 
طریق این آزمون افراد شایسته جذب شرکت فولاد سفید دشت چهارمحال 

و بختیاری شوند.
در این نشست سایر حاضرین نیز به بیان دیدگاه های خود درباره هرچه 

بهتر برگزار شدن این آزمون پرداختند.
گفتنی اســت، آزمون استخدامي شرکت فولاد سفید دشت چهارمحال و 

بختیاري، ۱۷ تیرماه جاری در دانشگاه شهرکرد  برگزار می شود.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان درپنجمین جلســه هم 
اندیشــی و صبحانه کاری که با حضور اعضای سندیکای 
صنعت برق اســتان اصفهان برگزار شد، مشارکت کلیه 
فعالان اقتصادی در سندیکاها و انجمن ها را دربالا بردن 
قدرت چانه زنی نزد دســتگاه های اجرایی و قانونگذاری، 

حایز اهمیت دانست.
در پنجمین جلسه هم اندیشی و صبحانه کاری که با 
حضور اعضای سندیکای صنعت برق استان اصفهان برگزار 
شد، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با تاکیدبراینکه پارلمان 
بخش خصوصی اصفهان محل تعامل، گفتمان، شبکه سازی 
و اطلاع رسانی آخرین اخبارحوزه صنعت وتجارت است، 
تشکیل جلساتی مبتنی برخردجمعی را دربهبود وضعیت 
اقتصادی استان و ایجاد شرایط مثبت برای فعالیت کلیه 

فعالان اقتصادی حایز اهمیت دانست. 
وی ضمن تشــریح خدمات و اقدامات دوره نهم  اتاق 
بازرگانی اصفهان گفــت: اتاق بازرگانی اصفهان با تعامل 
اعضاءباهدف اصلاح دیدگاه عمــوم مردم به کارآفرین و 
ســرمایه گذاران درحوزه مســئولیت اجتماعی به ایفای 
نقش پرداخت. گلشیرازی نقش آفرینی فعالان اقتصادی 
در راســتای اصلاح  این دیدگاه درحوزه کار، کارآفرینی ، 

تجارت و کسب و کارراضروری بیان کرد. 
رئیس اتاق اصفهان تاکید نمودامروز جایگاه اتاق بازرگانی 
در معادلات اجتماعی استان و کشور به لحاظ توجه ویژه 
به این حوزه با ســالهای گذشته قابل مقایسه نبوده و می 
تواند به عنوان یک مدل موفق در انجمن ها و سندیکاهای 

استان نیز موردتوجه قرارگیرد.

گلشیرازی در ادامه تشکیل کمیسیون انرژی، صنایع 
پالایشی و پتروشــیمی ودفترانرژی ذیل شورای گفت و 
گوی دولت و بخش خصوصی را مبیّن ساز و کار مناسب 
موجود در سندیکای صنعت برق استان و تلاش پارلمان 
بخش خصوصی اصفهان برای بهبود محیط کسب و کار 
و اقدامات ریشه ای برای کمک به حل موضوعات مبتلابه 

فعالان اقتصادی عنوان کرد. 
دبیرشورای گفت و گوی دولت وبخش خصوصی استان 
اصفهان تاکید کرد پارلمان بخش خصوصی به عنوان یک 
تشکل مادر زیرساخت های رفع مشکلات فعالان اقتصادی 

رامهیــا کرده و اعضاء باید درقالب تشــکیل انجمن ها و 
سندیکاهای قدرتمند امور خود را با استفاده از ظرفیت ها 
و خدمات ارایه شده در اتاق بازرگانی پیگیری و حل کنند. 
در ادامه احمدرضاصافی، رئیس سندیکای صنعت برق 
استان با تاکید براینکه اقتصاد انرژی باید مانند دیگر صنایع 
ازتوجیه پذیری برخوردارباشــد، گفت: متاسفانه تاکنون 
جفای زیادی درحق این صنعت شــده با توجه به اینکه 
سالیانه نیازمند رشــد حداقل ۸درصدی در صنعت برق 
کشور هستیم و بیش از ۸0درصد بودجه کشور مربوط به 
انرژی است،لازم است مشکلات فعالان این حوزه پیگیری 

و دراسرع وقت حل شود. 
وی بازنگری دربهای برق، پیگیری ایجاد قراردادهای 
تیپ و تدوین فهرست بهای توزیع، لحاظ شرایط فورس 
مــاژور درقراردادهــای پیمانــکاری رااز جمله مطالبات 
ســندیکا دانست. صافی تشکیل شرکت های پیمانکاری 
بزرگ و قدرتمند درحوزه های نفت، گازو پتروشــیمی و 
برق،فعالســازی حوزه صنایع پایین دستی پتروشیمی و 
کمــک به فعال کردن نیروگاه هــای تولید پراکنده را از 

دیگرمطالبات واقدامات این سندیکا عنوان کرد. 
صافــی در ادامه ضمن تقدیــر از کمک های پارلمان 
بخش خصوصی اصفهان درجهت حل مشــکلات فعالان 
حوزه انرژی بویژه تاسیس دفتر انرژی، ایجاد تمرکز در این 

حوزه را مهم ترین هدف این دفتر عنوان کرد. 
مهدی مسایلی، دبیرسندیکای صنعت برق اصفهان نیز 
ضمن تشکر از اتاق بازرگانی اصفهان برای ایجاد کمیسیون 
و دفتر انرژی خواســتار تشکیل مرکز پژوهش های اتاق 
بازرگانی برای انجام اقدامات کارشناسی برروی موضوعات 
مبتلابه فعالان اقتصادی با کمک شــورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی و ایجاد پنجره واحدی به منظور 
تعامل انجمن های ذیل اتاق با مجمع نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی شد. 
وی پرداخت شبه پول به جای پول به پیمانکاران صنعت 
برق از سوی دولت، موضوعات مربوط به رفع تعهدات ارزی 
فعالان این صنعت و کم بودن سهم پیمانکاران اصفهانی 
درپروژه های زیرساختی را از مهم ترین مشکلات فعالان 

این حوزه بیان کرد.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد:
افزایشقدرتچانهزنیدردستگاههایاجراییوقانونگذاریازطریقمشارکتدرانجمنها

 
همکاریمردمدرمدیریتمصرفتنهاراهگذرازتابستانگرمدرشرایطکروناییاست 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در نشست با مسئولان آبفای 
شهرستان های استان بوشهر با بیان اینکه امسال سال سختی در تأمین آب 
آشامیدنی در قیاس با سال های قبل است افزود: تلاش شبانه روزی کارکنان 
شرکت آب و فاضلاب در شهرها و روستاهای استان بوشهر ستودنی است که 

در هر زمان پاسخگوی نیازهای مشکلات مشترکان هستند.
عبدالحمید حمزه پور انســجام و همدلی کارکنان و مدیران شرکت آب و 
فاضلاب استان بوشهر با مردم و مسئولان را عامل موفقیت در گذر از بحران 
تأمین آب آشامیدنی دانست و تأکید کرد: آرامش و رضایت مندی مردم مورد 

توجه ویژه قرار دارد و در این راستا از هیچ کوششی فروگذاری نمی شود.
وی همکاری شهرداران، دهیاران و شوراهای اسلامی در شهرها و روستاها 
در اجرا پروژه های آبرسانی را مورد ستایش قرار داد و بیان کرد: برای مدیریت 
مصرف آب باید از همه بخش ها کمک گرفته شود که در این بخش ائمه جمعه و 
جماعات در شهرها نقش مهم و ویژه ای در تبیین اهمیت صرفه جویی آب دارند.

حمزه پور با بیان اینکه خشکسالی بسیاری از منابع تأمین آب تحت تأثیر 
قرار داده است گفت: تنها راه گذر از تابستان گرم در شرایط کرونایی همکاری 

مردم و دستگاه های اداری و اجرایی در مدیریت مصرف آب است.
وی با اشــاره به اجرا طرح های شیرین ســازی آب دریــا به عنوان منابع 
جدید تأمین آب آشامیدنی استان بوشهر خاطر نشان کرد: اکنون پروژه های 
آب شیرین کن در شهرهای بوشهر، کنگان و روستای نوار ساحلی شهرستان 
دشــتی وارد مدار تولید اســت که ۸ درصد از آب مصرفی اســتان بوشهر را 

تأمین می کنند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با بیان اینکه پروژه های 
آب شیرین کن توسط بخش خصوصی اجرا و آب تولیدی به صورت تضمینی 
از آنها خریداری می شود و در اختیار مردم قرار می گیرد افزود: هر مترمکعب 

آب تولیــدی از این پروژه ها بین ۱5 هزار تا ۱6 هزار تومان هزینه دارد که با 
قیمت بسیار اندکی در اختیار مردم قرار می گیرد و مابقی هزینه آب به صورت 

یارانه دولت پرداخت می کند.
حمزه پور بیان کرد: سالانه افزون بر ۱50 تا ۱60 میلیارد تومان یارانه خرید 
آب پرداخت می شود که با وارد مدار شدن پروژه های دیگر آب شیرین کن در 

استان بوشهر این رقم افزایش چشمگیری می یابد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر از وارد مدار شــدن 

پروژه هــای آب شــیرین کن به ظرفیت 50 هزار مترمکعب در بوشــهر خبر 
 داد و تصریح کرد: فاز نخســت پروژه های آب شیرین کن ۳5 هزار و ۱۷ هزار 
مترمکعب بوشــهر تا بزودی وارد مدار تولید می شود که جوابگوی بخشی از 

مشکلات است.
حمزه پور با بیان اینکه هزینه تمام شده تولید آب از پروژه های آب شیرین کن 
قابل قیاس با تأمین آب از چاه، چشمه و سد نیست گفت: با توجه به تولید 
و تأمین آب با هزینه های بالا باید فرهنگ مدیریت مصرف در برنامه و سبد 
خانوارها در شهرها و روستاها قرار بگیرد که در این راستا نقش اصحاب رسانه 

و روابط عمومی ها قابل توجه است.
وی سامانه ۱22 را درگاه اصلی ارتباط مسئولان آب و فاضلاب استان بوشهر 
با مردم دانست و تأکید کرد: مرکز اطلاع رسانی و سامانه ۱22 در شبانه روز در 
اختیار مردم برای انعکاس خواسته ها و مطالبات است و باید مسئولان آب و 
فاضلاب در شهرستان  های مختلف استان بوشهر در همه شبانه روزی پاسخگوی 

مشکلات و مطالبات مردم باشند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تاکید کرد: تلاش های روابط 
عمومی شــرکت برای افزایش آگاهی مردم در نحو تامین آب با مشکلات و 

مشقت باید مورد توجه قرار بگیرد.
حمزه  پور با تاکید بر تامین درآمدهای شرکت گفت: شرکت آب و فاضلاب 
به صورت هزینه درآمد اداره می شــود که پرداخــت آب مصرفی در ادارات، 

دستگاه ها و قشرهای مختلف باید مورد توجه قرار بگیرد.
وی بر برخورد با انشــعابات آب غیرمجاز تاکید کرد و گفت: آب تولیدی 
تنها برای مصرف مردم در شهرها و روستاها است و آبیاری درختان و تامین 
آب دام از طریق شبکه آبرسانی جایز نیست و با استفاده کنندگان غیرمجاز 

آب شرب برخورد می شود.
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قائمیمافیایوالیبالرامعرفیکند
صحبت های قائمی در خصوص تیم ملی 
والیبال ایران حاشــیه هایی را ایجاد کرده 
است که باید فدراسیون والیبال آنها را مورد 

ارزیابی قرار دهد.
 درحالی که کمتر از 20 روز به شــروع 
رقابتهای المپیک باقی مانده است، اظهارات 
فرهاد قائمی پس از خط خوردن، تیم ملی 

والیبال را وارد حاشیه کرد.
تیم ملــی والیبال ایران کــه با هدایت 
ولادیمیر آلکنــو روس کار خود را در لیگ 
ملتهای والیبال آغاز کرد شروع خوبی از خود 
نشــان نداد و پس از نتیجه های ضعیف در 
لیگ ملت های والیبال، رئیس فدراسیون از 
مردم عذرخواهی کرد و در پیامی از حضور 
فرهــاد قائمی در تیم ملی والیبال خبر داد؛ 
حضور قائمی در تیم ملی والیبال درحالی بود 
که این بازیکن قبل از شروع لیگ ملت های 

والیبال از تیم ملی خداحافظی کرده بود.
پس از بازگشــت ملی پوشان والیبال به 
ایران و اســتراحت کوتاه، از شنبه )۱2 تیر 
ماه( تمرین تیــم ملی با حضور ۱۹ بازیکن 
آغاز شــد. آلکنو مــی بایســت از این ۱۹ 
بازیکــن تنها ۱2 والیبالیســت را با خود به 
 المپیک ببرد. در این لیست ۱۹ نفره منتشر

 شــده نام فرهاد قائمی ملی پوش ایران هم 
دیده می شد.

آلکو پس از حضور در تمرین روز گذشته 
تیم ملــی والیبال بر روی نام ســه بازیکن 
خط قرمز کشــید که فرهاد قادمی هم جزو 
بازیکنان خــارج شــده از اردوی تیم ملی 
والیبال بود. پس از خارج کردن نام این ملی 
پوش از لیســت تیم ملی، او در مصاحبه ای 
از خجالت بســیاری در فدراسیون والیبال 
درآمد و صحبت های شائبه انگیز و ادعاهای 

مختلفی را مطرح کرد.
قائمی اظهار داشت: »حرفی که داورزنی 

)رئیس فدراسیون والیبال( روز اول با من زد 
این بود که ۱00 درصد در تیم حضور خواهم 
داشت و تایید کادر فنی را هم گرفته است. 
دلیلش هم این بود که تیم ملی در دریافت 
مشکلاتی دارد و حضور من می تواند به تیم 

ملی کمک کند.«
این صحبت های قائمی درحالی بوده که 
آلکنو بلافاصله پس از حضور در تیم ملی او 
را کنار گذاشــته است. سوالی که ایجاد می 
شود این است که چگونه این بازیکن به تایید 
کادر فنی رسیده اما بلافاصله پس از حضور 

سرمربی او از تیم ملی خط می خورد؟
شــاید برای والیبال دوستان که اخلاق 
آلکنو برایشان شناخته شده باشد روشن است 
که این مربی اصلا توصیه پذیر نیست و اجازه 

دخالت به دیگران را درکار های خودش نمی 
دهد. او حتی پیش از اعزام تیم ملی والیبال 
ایران صراحتا اعلام کرد که هیچ شــخصی 

اجازه ندارد در تصمیماتش دخالت کند.
اما سوالی که مطرح است چرا باید داورزنی 
چنین صحبتی را با قائمی داشته باشد؟ مگر 
رئیس فدراسیون والیبال به اخلاقیات آلکنو 

آشنا نیست؟
آلکنو مربی بسیار جدی و بدون تعارفی 
اســت که کارنامه درخشــان خود را با این 
حرفها خراب نمی کند. او به قدر جدی است 
که حتی بازیکنان باتجربه از حضورشان در 
المپیک توکیو مطمئن نبوده و مجبور هستند 
که بهترین عملکرد خود را نشان دهند.امیر 
خوشخبر سرپست تیم ملی والیبال در مورد 

دعوت میرزاجانپور و قائمی گفت: توتولو با 
تاییــد آلکنو به ما اعلام کرد که باید این دو 
بازیکن در تمرین حضور داشــته باشــند تا 

مجددا آلکنو آنها را زیر نظر بگیرد.
این نشان می دهد که سرمربی تیم ملی 
والیبال ایران تنها از فدراســیون درخواست 
کرده که این دو بازیکن در تیم ملی حضور 
داشته باشند و صحبتی از حضور قطعی آنان 

در ترکیب اصلی تیم ملی نشده است.
قائمی در ادامــه صحبت های خود ادعا 
کــرده اســت: »واقعاً در روزهای گذشــته 
حرف های پیمان اکبری را کامل درک نکردم 
تا اینکه خودم با این شــرایط روبرو شــدم. 
مافیایی در تیم ملی وجود دارد که برای تمام 
اتفاقات برنامه ریزی می کند. من المپیک را 

دیــده ام و در تمــام تورنمنت های والیبالی 
حضور داشتم، پس برای برگشت به تیم ملی 
دنبال ســفر نبودم. ضمن اینکه من بازیکن 
سفارشی نیستم و دلیل برگشتم به تیم ملی 
فقط کمک کردن بود. من باید جواب مردمی 
که در همه ساعات شبانه روز والیبال را تماشا 
می کنند و حالا برایشان سوال پیش آمده چرا 
خط خورده ام را بدهم. »درحالی صحبت از 
مافیا در تیم ملی شده که این بازیکن هیچ 
اشاره ای به معرفی آنها نکرده است. ابهامی 
که ایجاد می شود این بوده که اگر مافیا در 
تیم ملی والیبال ایران وجود دارد بسیاری از 
 این بازیکنان از جمله قائمی با دستور همین 
مافیا سالها در ترکیب اصلی تیم ملی والیبال 
توپ زده اند و به نوعی باید بازیکنان مدیون 
این مافیا باشــند!قائمی یکی از چهره های 
محبــوب تیم ملی والیبال ایران بوده که در 
بسیار از مســابقات به کمک تیم ملی آمده 
است اما با این صحبت های مطرح شده در 
فاصله کوتاه مانده تا المپیک، تیم ملی والیبال 
ایران درگیر حاشــیه شــد. انتظار می رود 
باتوجه به صحبت های این ملی پوش، قائمی 
اســامی مافیای والیبال را اعلام کند تا شر 
همچون افرادی از سر والیبال کم شود. با این 
کار، قائمی خدمت بزرگی را به جامعه والیبال 
خواهد کرد چرا که می تواند یک نسل جدید 
 را از وجود همچون افرادی نجات دهد. اما از

 طرف دیگر اگر انتشــار اسامی افرادی که 
در کار فدراســیون دخالت کرده و مافیا این 
رشته حساب می شوند توسط قائمی منتشر 
نشود می توان نتیجه گرفت که این صحبت 
ها برپایه و اســاس درستی زده نشده و باید 
فدراســیون والیبال به خاطر ایجاد حاشیه 
آنهــم در زمان مهــم المپیک برخور جدی 
با این بازیکن داشــته باشد تا دیگر چنین 

رفتارهایی در تیم ملی والیبال دیده نشود.

 
 

  ستاره ایرانی در پورتو خوشحال است
ــلام  ــی اع ــدی طارم ــی از مه ــه ای اختصاص ــو در مصاحب ــه اوجوگ روزنام

ــت. ــحال اس ــو خوش ــدن در پورت ــی از مان ــتاره ایران ــه س ــت ک داش
ــار  ــه »اوجوگــو« اظه ــا روزنام ــه اختصاصــی ب  مهــدی طارمــی در مصاحب
ــن  ــده در ای ــد فصــل آین ــو خوشــحال اســت و می خواه ــه در پورت داشــت ک
باشــگاه بمانــد. اوجوگــو گزارشــی کامــل از ســتاره ایرانــی گرفــت اما بخشــی از 
آن را منتشــر کــرد. طارمــی در خصــوص آینــده خــود بــه ایــن روزنامــه پرتغالی 
گفــت کــه در پورتــو خوشــحال و راحــت اســت و بــا ایــن باشــگاه قــرارداد دارد. 
او خوشــحال بــوده کــه کونسیســائو بــا پورتــو تمدیــد کــرده ولــی اعتقــاد دارد 
کــه فوتبــال یــک بیزینــس و تجــارت اســت. ســتاره ایرانــی در فصــل گذشــته 
توانســت آمــار درخشــان ۱6 گل و ۱5 پــاس گل را در پورتــو بــه ثبــت رســاند. 
او اکنــون بــه نامــزد بهتریــن بازیکــن فصــل لیــگ پرتغــال نــام گرفتــه اســت.

  پاداش 5 میلیونی مجیدی به بازیکنان استقلال
ســرمربی تیــم فوتبــال اســتقلال پیــش از دیــدار ایــن تیــم بــا تراکتــور بــه 
بازیکنانــش 5 میلیــون تومــان پــاداش داد.بــه نقــل از ســایت باشــگاه اســتقلال، 
ــردن  ــالا ب ــزه و ب ــش انگی ــت افزای ــتقلال جه ــرمربی اس ــدی س ــاد مجی فره
روحیــه بازیکنــان تیمــش پیــش از مصــاف با تراکتــور، مبلــغ 5 میلیــون تومان 
بــه هــر یــک از اعضــای تیمــش از حســاب شــخصی خــود پرداخــت کرد.تیــم 
فوتبــال اســتقلال فــردا از ســاعت ۱۹:45 بــه مصــاف شــاگردان فیــروز کریمــی 

در هفتــه بیســت و ششــم مســابقات لیــگ برتــر می شــود.

 قطــر گزینــه اضطــراری لبنــان بــرای میزبانــی از ایران و ســایر 
ــد رقبا ش

یــک رســانه لبنانــی خبــر داد در صــورت رد شــدن میزبانــی ایــن کشــور 
بــرای مســابقات انتخابــی جــام جهانــی قطــر گزینــه میزبانــی از لبنــان اســت. 
ســایت »لبنــان FG« خبــر داد فدراســیون فوتبــال ایــن کشــور بــرای میزبانــی 
از بــازی هــای مرحلــه نهایــی انتخابــی جــام جهانــی 2022 ورزشــگاه صیــدا 
را بــه کنفدراســیون فوتبــال آســیا ارائــه کــرده اســت.در صورتیکــه AFC ایــن 
ورزشــگاه را تاییــد نکنــد یــا بــه دلیــل شــرایط کرونایی میزبانــی لبنــان را قبول 
نکنــد، فدراســیون لبنــان در آخریــن گام مــی خواهــد قطــر را بــرای میزبانــی 
از ایــن مســابقات انتخــاب کند.لبنــان یکــی از رقبــای تیــم ملــی کشــورمان در 
مســابقات مقدماتــی جــام جهانــی 2022 اســت. کــره جنوبــی، عراق، ســوریه و 

امــارات دیگــر رقبــای شــاگردان اســکوچیچ در ایــن رقابــت هــا هســتند. 

 برگــزاری مراحــل حذفــی لیــگ قهرمانــان آســیا بــه صــورت 
تــک بــازی و متمرکــز

برگــزاری مراحــل حذفــی لیــگ قهرمانــان آســیا بــه صــورت تــک بــازی و 
متمرکزطبــق اعــلام کنفدراســیون فوتبــال آســیا بــازی هــای مرحلــه حذفــی 
لیــگ قهرمانــان آســیا در فصــل جــاری بــه صــورت تــک بــازی خواهــد بــود. 
بــه نقــل از الریاضیــه، مرحلــه گروهــی لیــگ قهرمانــان آســیا بــه پایــان رســید 
و تیــم هــا خــود را امــاده مرحلــه حذفــی مــی کنند.کنفدراســیون فوتبال آســیا 
اعــلام کــرد کــه مرحلــه یــک چهــارم نهایــی لیــگ قهرمانــان آســیا بــه صورت 
ــه  ــده در مرحل ــه نماین ــد.ایران س ــد ش ــزار خواه ــز برگ ــازی و متمرک ــک ب ت
ــا الهــلال،  ــان آســیا دارد؛ اســتقلال بایــد ب یــک هشــتم نهایــی لیــگ قهرمان
پرســپولیس بــا اســتقلال تاجیکســتان و تراکتــور بــا النصــر عربســتان بــازی 

. کنند
ــرب آســیا  ــازی و در غ ــک ب ــه صــورت ت ــم ب ــال ه ــلام AFC فین ــق اع طب
برگــزار خواهــد شد.کنفدراســیون فوتبــال آســیا اعــلام کــرد کــه بــازی هــای 
ــر )24 مهــر(، نیمــه  ــان آســیا در ۱6 اکتب ــی لیــگ قهرمان ــارم نهای ــک چه ی
نهایــی در ۱۹ اکتبــر )2۷ مهــر( و فینــال هــم در 2۳ نوامبــر )2 آذر( برگــزار 
خواهــد شــد. بــازی هــای یــک هشــتم هــم کــه طبــق اعــلام قبلــی در 22 و 

2۳ شــهریور برگــزار خواهــد شــد.

  یک تیم  آرمانی غایب داریم
ســرمربی تراکتــور می گویــد یــک تیــم آرمانــی مصــدوم و محــروم تیمــش 

ــد. ــی نمی کن را همراه
 فیــروز کریمــی ســرمربی تراکتــور پیــش از بــازی تیمــش مقابــل اســتقلال 
ــه لحــاظ  ــرد: ب ــار ک ــر اظه ــگ برت ــای لی ــه بیســت و ششــم رقابت ه در هفت
ــد  ــم. از شــانس ب ــم امــا مشــکلاتی هــم داری ــی داری آمادگــی شــرایط مطلوب
ــا 4 گــروه  ــا تیــم م ــن مصــدوم و محــروم را دارد ام ــا، تیــم حریــف کمتری م
بازیکــن دارد. یــک گــروه غایبــان تیــم مثــل ســعید واســعی، مســعود شــجاعی 
و اشــکان دژاگــه هســتند. یــک گــروه دیگــر مصدومــان تیــم هســتند. گــروه 
بعــد محرومــان تیــم هســتند کــه تیکــدری و میثــم حیــدری هســتند. مــا یک 
ــا بقیــه بازیکنــان کار شــده اســت و بیــکار  تیــم آرمانــی غایــب داریــم امــا ب
نبودیــم.او ادامــه داد: مــا بــا تمــام تــوان کار کردیــم امــا مــا ۱0 نفــر بازیکــن 
را در اختیــار نداریــم. مــا رونــد خطیبــی را ادامــه دادیــم و بــه همــان انــدازه 
کــه مــن کنــار خــط ســهیم بــودم، خطیبــی هــم ســهیم بــوده اســت و هــر 
کــدام بــرای تیــم زحمــت کشــیدیم. در ایــن یــک و نیــم جلســه، رونــد خــوب 
مــا تکمیــل شــد. شــرایط بــرای مــا بســیار ســخت اســت و رقبــای تــا دنــدان 
مســلح داریــم. امیــدوارم  بتوانیــم  عملکــرد خوبــی داشــته باشــیم.کریمی افزود: 
اســتقلال الان شــرایط خوبــی دارد و در 5 بــازی اخیــر توفیــق داشــته اســت. 
تیــم مــا چنــد بازیکــن جــوان دارد کــه ایــن توفیق اجبــاری اســت کــه از آن ها 
بــه بهتریــن شــکل اســتفاده کنیم.ســرمربی تراکتور خاطرنشــان کــرد: تعطیلی 
ــا وقــت می دهــد، بالاخــره  ــه م ــان ب ــرای بازگشــت بازیکن ۱0 روزه بازی هــا ب
تجربــه مربی گــری مــا اینجــا بــه کار مــا خواهــد آمــد تــا از تمهیــدات خــود 
بــه بهتریــن شــکل بهــره ببریــم. امیــدوارم بعــد از تعطیــلات یــک تیــم بســیار 
ــن مگــس در  ــم. ای ــا شــرایط خاصــی داری ــه میــدان بفرســتیم. م خــوب را ب
کنفرانــس هــم شــرایط را ســخت تر کــرده اســت. )باخنــده(او افــزود: امیــدوارم 
ایــن بیمــاری منحــوس دســت از همــه مــردم جهــان و بــه خصــوص مــردم مــا 
بــردارد. حیــف اســت ایــن هــواداران در کنــار مــا نباشــند امــا همینکــه از دور 

مــا را حمایــت می کننــد، باعــث خوشــحالی مــا اســت.

 فرقی ندارد با چه تیمی بازی داشته باشیم
ســرمربی ســپاهان گفــت: دیگــر همــه بازی هــا حســاس هســتند و هیــچ 
ــر  ــا روز آخ ــد ت ــیم و بای ــته باش ــازی داش ــی ب ــه تیم ــا چ ــد ب ــی نمی کن فرق
بــه رقابت مــان ادامــه دهیــم. محــرم نویدکیــا پیــش از دیــدار تیمــش مقابــل 
پیــکان اظهــار کــرد: بــازی حساســی مثــل هفته هــای گذشــته داریــم. دیگــر 
همــه بازی هــا حســاس هســتند و هیــچ فرقــی نمی کنــد بــا چــه تیمــی بــازی 
داشــته باشــیم و بایــد تــلاش کنیــم کــه همــه امتیــازات را کســب کنیــم و تــا 
روز آخــر بــه رقابت مــان ادامــه دهیــم. بــازی مهمــی اســت و پیــکان بازیکنان و 
کادر مربی گــری خیلــی خوبــی دارد. بازیکنــان جوانــی دارد کــه انگیــزه زیــادی 

دارنــد.
او ادامــه داد: در نیــم فصــل اول هــم بــه ســختی پیــکان را شکســت دادیــم 
ــی و صــد درصــدی  ــز کاف ــر تمرک ــه اگ ــم ک ــتیم. می دانی و روز ســختی داش
نداشــته باشــیم، نمی توانیــم امتیــاز بگیریــم. بایــد راهکارهــای بهتــری داشــته 
ــه  ــوی اســت و ب ــی بســیار ق ــکان از لحــاظ دفاع ــم پی باشــیم چــون می دانی
هــر تیمــی شــانس گل نمی دهــد. ایــن مشــکلات را داریــم و بایــد بــا دیــدگاه 

بهتــری وارد زمیــن شــویم تــا بتوانیــم امتیــازات لازم را کســب کنیــم.

رقابت های لیگ یک به اوج حساســیت خود رسیده 
اســت. رقابت های لیگ یک باشگاه های کشور علی 
رغم این که در طول فصل با هیجان بالایی برگزار می 
شــود و تیم های پرهواداری هم در آن به رقابت می 
پردازند، اما به جز هفته های پایانی اش معمولا چندان 
توجهات عمومی را به خود جلب نمی کند. هفته های 
پایانی که حالا از راه رســیده و تیم هایی که توانسته 
اند در این رقابت فرسایشی و طولانی خود را به عنوان 
مدعی مطرح کنند، حالا فقط چند گام تا رســیدن به 
هــدف خود فاصله دارند. هدفی که جز صعود به لیگ 
برتر نیست.البته که رقابت در لیگ یک فقط متکی به 
جدال برای صعود نیســت و تیم هایی هم هستند که 
برای بقا در این لیگ تلاش می کنند و حال به مناسبت 
فرا رســیدن روزهای پایانی و نفس گیر این رقابت ها، 
مروری داشــته ایم بر وضعیت تیم هایی که در بالا و 

پایین این جدول ۱۸ تیمی حضور دارند:

 نقطه جوش در جاده تهران-شیراز
دو تیــم تهرانی که تا پیش از ایــن چندان در جمع 
مدعیان و تیم های شناخته شده فوتبال ایران نبودند، 
حالا با در اختیار گرفتن رتبه های بالایی جدول رقابت 
های لیگ یک از شــانس خیلی خوبی برای صعود به 
رقابــت های لیگ برتر برخوردارند. تیم فوتبال هوادار 
تهران با هدایت رضا عنایتی توانسته از ۳2 بازی خود 
54 امتیاز کســب کند و اگر در دیدار شــب گذشته 
خود مقابل فجرسپاســی که دیگر مدعی صعود است، 
شکست نمی خوردند حالا دیگر می شد آن ها را بخت 
اول صعود دانســت. با این حال برد بزرگ دیشب فجر 
مقابل هوادار این تیم شیرازی را 54 امتیازی و به لطف 
تفاضل بهتر،صدرنشین کرد تا رقابت در صدر جدول به 
نقطه جوش برســد.دیگر تیم 54 امتیازی لیگ یک تا 
قبل از بازی های دیشــب بادران تهران بود. تیمی که 

با هدایت امید روانخواه می توانست از لغزش بدموقع 
هوادار اســتفاده کند و راه صعود خود را بیش از پیش 
هموار کند اما آن ها هم مقابل قشقایی شکست خوردند 

تا همه چیز به دو بازی پایانی کشیده شود.

 کهنه کارهای لیگ برتر برمی  گردند؟
به جز سه تیم هوادار، بادران و فجرسپاسی که وضعیت 
خوبی برای صعود داشتند، دو تیم دیگر هم هستند که 
تــا پیش از این رتبه های چهارم و پنجم را در اختیار 
داشتند اما بردهایی که دیشب به دست آوردند، حالا 
آن هــا را در دو بازی باقــی مانده به دو مدعی جدی 

برای صعود تبدیل کرده است.
شاهین شهرداری بوشهر که فصل گذشته در لیگ برتر 
حضور داشت، در حال حاضر هم از بخت خوبی برای 
صعود دوباره به این لیگ برخوردار اســت. شاهینی ها 

دیشــب از سد گل ریحان البرز گذشتند و آن ها حالا 
با 5۳ امتیاز در رده چهارم جدول قرار دارند.

مس کرمان هم که فصل گذشته با مجتبی حسینی تا 
آستانه صعود پیش رفت، این فصل هم نیم فصل اول 
را در بالای جدول ســپری کرد اما حالا در رده پنجم 
قــرار دارد. این رتبه اما به معنای پایان اقبال این تیم 
برای صعود به لیگ برتر نیســت. مس با برد دیشــب 
مقابــل خیبر خرم آباد حالا بــا 52 امتیاز در جدول 
پنجم اســت و اگر بتواند 6 امتیــاز پیش رو را تماما 
کسب کند، ممکن است که بتواند جزو دو تیم صعود 

کننده به لیگ برتر باشد.

 دو هفته سرنوشت ساز برای 5 مدعی
پنــج تیمی که در حال حاضر از شــانس بالایی برای 
صعود به لیــگ برتر برخوردارند، هــر کدام دو بازی 

دیگــر تا پایان لیگ یک پیــش روی خود دارند.بازی 
هایــی که تعدادی از آن ها، نبرد مســتقیم تیم های 
مدعی به حســاب می آید و عملا فینال هایی تعیین 
کننده برای مشــخص شدن تیم های صعود کننده به 
حســاب می آید. بازی هایی که در ادامه برنامه آن را 

باهم مشاهده خواهیم کرد:

 هفته ســی و ســوم رقابت های لیگ یک / 
دوشنبه 2۱ تیر / ساعت 20:30

*مس کرمان-هوادار تهران
*بادران تهران-رایکای بابل

*فجرسپاسی شیراز-شاهین شهرداری بوشهر

 هفته ســی و چهارم رقابت های لیگ یک / 
دوشنبه 2۸ تیر / ساعت 20:30

*ملوان انزلی-بادران تهران
*استقلال خوزستان-مس کرمان
*هوادار تهران-شهرداری آستارا

*شاهین شهرداری بوشهر-استقلال ملاثانی
*گل ریحان البرز-فجرسپاسی شیراز

 قلعه عقاب ها سقوط می کند؟
در انتهای جدول و با نتایج شــب گذشته، تیم فوتبال 
گل ریحان البرز صعودش به دســته پایین تر قطعی 
شــد و نود ارومیه هم با شکســت مقابل رایکای بابل، 
دیگر شانسی برای بقا ندارد و به دسته پایین تر رفت. 
چوکای تالش سومین تیمی است که در حال حاضر در 
منطقه سقوط قرار دارد و با ۳4 امتیاز، شانزدهم است. 
به غیر از چوکا، تیم های شهرداری آستارا، قشقایی و 
استقلال ملاثانی هم با ۳۸ امتیاز همچنان خطر سقوط 
را احساس می کنند و باید دید در دو بازی پایانی، چه 
اتفاقاتی برای تیم های انتهای جدولی رخ خواهد داد.

لیگیکرویمدارهیجان

کارگزار باشگاه پرسپولیس به این باشگاه اعلام کرده در سال دوم همکاری 
فقط می تواند کف قرارداد 40 میلیارد تومانی را تعهد کند.

 باشگاه پرسپولیس که این روزها تیم فوتبالش این شانس را دارد که برای 
پنجمین سال پیاپی، جام قهرمانی لیگ برتر را بالای سر ببرد، این روزها درگیر 
یک بحران مالی بزرگ شده که اگر برای حل آن قدمی برداشته نشود، احتمالا 

نتایج تیم را هم تحت الشعاع قرار خواهد داد.
ســرخ ها که این فصل ســال اول قرارداد خود با کارگزارشان را پشت سر 
گذاشتند، با همه نقص ها و مشکلات در نهایت به پایان فصل نزدیک شدند اما 
از آنجایی که بخش زیادی از پرداختی های کارگزار در این فصل صرف هزینه ها 
و قراردادهای فصل گذشته شده بود، مشکلات زیادی برای پرسپولیس در لیگ 
بیستم ایجاد شد. با وجود اینکه عملا به پایان سال اول قرارداد رسیده ایم، اعضای 
تیم فوتبال پرسپولیس که فردا )سه شنبه( باید هفته بیست وششم را پشت سر 
بگذارند، فقط 60 درصد مبالغ قرارداد خود را دریافت کرده اند که این موضوع 

هم باعث اعتراض آنها شده است.
پرسپولیس و کارگزار در حالی به پایان سال اول همکاری خود در قرارداد سه 
ساله رسیدند که بر اساس الحاقیه امضا شده در 22 اردیبهشت ۱۳۹۹، کارگزار 
باید تا پایان اردیبهشت ۱400، کف قرارداد ۱۱0 میلیارد تومانی )۹4 میلیارد 

و 500 میلیون تومان خالص( را به پرسپولیس پرداخت می کرد که بر اساس 
ادعای باشگاه و شواهد موجود این رقم پرداخت شده اما نکته جالب اینجاست 
که برای سال دوم همکاری، کارگزار مبلغ پیشنهادی عجیبی برای کف قرارداد 
ارائه کرده است.بر اساس اطلاعاتی که منابع مطلع در باشگاه پرسپولیس در 
اختیار ایسنا قرار دادند، کارگزار پرسپولیس به این باشگاه اعلام کرده به خاطر 
مشــکلات اقتصادی موجود، برای سال دوم همکاری، کف درآمد 40 میلیارد 

تومانی را برای باشگاه تامین می کند و اگر درآمد همکاری دو طرف بیشتر شد، 
پرداختی به باشگاه هم بیشتر خواهد بود. این یعنی کارگزاری که در سال اول 
همکاری پذیرفت کف درآمدی ۱۱0 میلیاردی در تعهدش وجود داشته باشد، 
برای سال دوم فقط تعهد می کند که 40 میلیارد تومان پرداخت کند و درآمد 

بیشتر از این برای پرسپولیس، منوط به درآمد بیشتر کارگزار است.
در هفته های اخیر مذاکراتی از ســوی مدیران پرسپولیس و کارگزار انجام 
شد تا درباره نحوه همکاری تصمیم گیری شود اما پیشنهاد عجیب کارگزار کار 
را برای پرسپولیس بسیار سخت کرده است. از آنجایی که مدیران پرسپولیس 
یک بار هم به صورت کتبی درخواست فسخ قرارداد داده بودند، به نظر می رسد 
خیلی هم راضی به ادامه همکاری نیســتند اما به نظر می رسد که چارچوب 
قرارداد در دوره مدیران قبلی طوری تنظیم شده که فسخ یک طرفه قرارداد 
تبعاد سنگینی برای پرسپولیس به همراه دارد.در این میان از مدیران پرسپولیس 
انتظار می رود با شــفافیت بیشتری نسبت به این موضوع رفتار کنند و رسما 
اعلام کنند که آیا همکاری با کارگزار، منابع مالی لازم باشگاه را تامین می کند 
یا خیر و اگر تامین نمی شود، تبعات فسخ قرارداد چیست؟ اگر منابع مالی لازم 
در همکاری با کارگزار تامین می شود، چرا پرسپولیس این روزها به کمک نقدی 

هواداران دل بسته است؟

کاهش۷۰میلیاردتومانیتعهدکارگزارپرسپولیسدرسالدوم!

 
وکیلکالدرونخواستارمجازاتپرسپولیسازسویفیفاشد 

ــه ای  ــال نام ــا ارس ــپولیس ب ــی پرس ــابق آرژانتین ــرمربی س ــل س وکی
ــه خاطــر پرداخــت نشــدن مطالبــات  ــن نهــاد خواســت ب ــا از ای ــه فیف ب
ــگاه  ــراض باش ــس از رد اعت ــد. پ ــازات کن ــپولیس را مج ــش پرس موکل
پرســپولیس مربــوط بــه پرونــده کالــدرون و دســتیارش در CAS، ســرخ ها 
در پرونــده مربــی آرژانتینــی تــا ۹ تیــر و دســتیارش تــا ۱۱ تیــر فرصــت 
داشــتند تــا مطالبــات آنهــا را پرداخــت کننــد کــه ایــن مهــم انجــام نشــد.

در همیــن رابطــه دیــروز وکیــل کالــدرون و دســتیارش بــا ارســال نامــه ای 
ــا توجــه بــه  رســمی بــه کمیتــه انضباطــی فیفــا، از آن نهــاد خواســت ب
پرداخــت نشــدن مطالبــات موکلانش، باشــگاه پرســپولیس مجازات شــود.

دربــاره مجازات هــای فیفــا هیــچ چیــز قطعــی نیســت امــا اگــر طبــق روال 
ــن  ــدا فرصــت یک ماهــه تعیی ــی پرســپولیس باشــد، ابت پرونده هــای قبل
ــود.  ــگاه می ش ــال باش ــامل ح ــدی ش ــه نق ــس از آن جریم ــود و پ می ش
پــس از آن بــا تعییــن فرصــت یــک ماهــه جدیــد، در صــورت پرداخــت 
نشــدن پــول طلبــکار، پنجــره نقل وانتقالاتــی بســته خواهــد شــد. البتــه 
در پرونــده کالــدرون هنــوز کمیتــه انضباطــی فیفــا اقدامــی نکــرده اســت.

باشــگاه پرســپولیس در پرونــده کالــدرون محکــوم بــه پرداخــت 5۸0 هزار 
دلار و در مــورد خواکیــن دســتیارش محکــوم بــه پرداخــت ۹5 هــزار دلار 
شــده کــه بــه ایــن مبالــغ 5 درصــد ســود ســالیانه نیــز اضافــه می شــود. 
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امام حسین علیه السلام:

إنّ قَوماً عَبَدوا الّل رَغبَةً فَتِلکَ 
جّارِ وإنّ قَوماً عَبَدوا الّل  عِبادَةُ التُّ

رَهبَةً فَتِلکَ عِبادَةُ العَبیدِ وإنّ 
قَوماً عَبَدوا الّل شُکرا فَتِلکَ عِبادَةُ 

الأَحرارِ وهِيَ أفضَلُ العِبادَةِ؛
برخی خدا را به شوق ]بهشت[ می 

پرستند. این، پرستشِ سوداگران 
است. گروهی خدا را از ترس 

می پرستند. این، پرستشِ بردگان 
است. و گروهی خدا را از روی 

سپاسگزاری می پرستند که این، 
پرستشِ آزادگان وبرترین نوع 

پرستش است.
گزیده تحف العقول، ص 37

 دلار                          24۹,7۱0 
 یورو                        2۹3,۹۸0 
 پوند انگلیس            35۱,420

 درهم امارات              67,520   
 لیر ترکیه                   2۸,300
 سکه امامی         ۱06,6۸0,000
 بهار آزادی         ۱04,۹۸۹,000
 نیم سکه               56,000,000
 ربع سکه              36,۱00,000 
 سکه گرمی          22,000,000

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
 ق

داور دانمارك را قربانی سه شیرها کرد!

فناوری
 آماده شدن فضانوردان برای دومین پیاده روی فضایی

دو فضانورد ناســا فردا دوشنبه)اول فوریه(، دومین پیاده روی فضایی سال 
202۱ را برای به پایان رساندن نصب یک پلتفرم علمی اروپایی و تکمیل کار 

طولانی مدت ارتقای باتری انجام خواهند داد.
 به نقل از ارث اسکای، دو فضانورد ناسا به نام های »ویکتور گلاور« و مایک 
هاپکینز« اولین راهپیمایی فضایی در 2۷ ژانویه انجام شــد. دومین پیاده روی 
فضایی که در حال حاضر انجام آن برای یک فوریه برنامه ریزی شده است برای 
اتمام ماژول کلمبوس آژانس فضایی اروپا)ESA( و ارتقای دو بخش آن و آماده 
کردن خرپای ســمت چپ ایستگاه فضایی برای ارتقای سیستم برق در آینده 
انجام خواهد شــد. پس از اتمام به روزرسانی ها در ماژول کلمبوس، هاپکینز و 
گلاور قلاب ثابت آویزان)grapple fixture bracket( را که در سمت چپ خرپا 

قرار دارد را برای آماده سازی سیستم برق در آینده، خواهند برداشت.
در صــورت موفقیت در این پیاده روی و تکمیل کار ارتقای باتری، آنها یک 
پروژه تعویض باتری چهار ساله را به پایان خواهند رساند و سه دوربین جدید 
نیز نصب خواهند کرد. ناسا این عملیات را به صورت زنده پوشش خواهد داد و 
برنامه ناسا از ساعت 5:۳0 صبح به وقت منطقه زمانی شرقی)ساعت ۱4 به وقت 
تهران( آغاز می شود. اما پیاده روی فضایی حدود ۷ صبح به وقت منطقه زمانی 
شــرقی)۱5:۳0 به وقت تهران( آغاز خواهد شــد و حدود 6 ساعت و نیم طول 
خواهد کشید. ناسا تمرکز این پیاده روی فضایی را بر روی انجام وظایف مختلف 
تعیین کرده است که می توان به  نصب صفحه آداپتور باتری لیتیوم یون نهایی 
بر روی خرپای پورت P4(4(، برداشتن قلاب ثابت آویزان خرپا چپ، جایگزینی 
یک دوربین جدید در خرپا راســت، نصب یک دوربین جدید با کیفیت بالا در 
آزمایشگاه »دســتینی«)Destiny( و جایگزینی اجزای سیستم دوربین بازوی 
رباتیک ژاپنی در خارج از ماژول کیبو اشاره کرد. هاپکینز برای پیاده روی فضایی 
به عنوان فضانورد شماره یک تعیین شده و لباس فضایی او راه راه قرمز خواهد 
بود. گلاور نیز دومین فضانورد است که یک لباس فضایی که راه راه نیست بر 
تن خواهد داشت. این چهارمین پیاده روی فضایی هاپکینز و دومین پیاده روی 

فضایی گلاور خواهد بود.

 الماس می تواند 5 برابر فشار موجود در هسته زمین را تحمل کند
الماس در مقابل فشار تا آخرین لحظه مقاومت می کند. به طرز حیرت انگیزی 
مواد سازنده آن فشاری به اندازه ی دو تریلیون پاسکال را تحمل می کنند. این 
میزان فشار 5 برابر فشار در هسته زمین است.  به نقل از ساینس نیوز، تحقیقات 
نشان دانشمندان که در نشریه نیچر منتشر شد، می دهد که الماس در فشارهای 
بالا بسیار مستحکم است. الماس می تواند در این شرایط ساختار خود را حفظ 
کند در حالی که از ساختارهای پایدارتر توقع می رود بتوانند در شرایط مشابه 
ساختارشان را حفظ کنند. مطالعه ی خصوصیات در فشارهای فوق زیاد می تواند 
به کشف آنچه درون سیارات فراخورشیدی غنی از کربن می گذرد کمک کند. 
الماس یکی از چندین ساختار کربنی است که هرکدام چینش اتمی متفاوتی 
دارند. در فشار معمول سطح زمین پایدارترین آنها گرافیت است اما اگر به آنها 
فشــار وارد کنیم الماس پیروز خواهد شد و به همین دلیل است که کربن در 

اعماق زمین تبدیل به الماس می شود.
دانشــمندان پیش بینی می کردند که در فشــارهای بالاتر از اعماق زمین، 
ساختارهای بلوری پایدارتر باشند. پس ایمی لازیکی)Amy Lazicki( فیزیکدان 
و همکارانــش المــاس را با لیزرهــای قدرتمند در آزمایشــگاه ملی لارنس 
 Lawrence Livermore National Laboratory’s National Ignition(لیورمــور
Facility( در کالیفرنیا تحت فشــار قرار دادند. اندازه گیری ســاختار آن با اشعه 
ایکس نشــان داد که الماس در مقابل فشار بالا مقاومت کرده است و در فشار 

شدید مستحکم مانده است.
الماس پیش از این در فشــارهای کم مستحکم شناخته شده بود. می توان 
گفت انگشتر الماس مادربزرگ شما هرگز تبدیل به گرافیت نمی شود و این به 
لطف پیوندهای شیمیایی قوی که اتم ها کربن را در الماس کنار هم نگه می دارند 
است. الماس پس از ساخته شدن حتی اگر فشار کاهش یابد شکل خود را حفظ 
می کند. لازیکی می گوید: به نظر می رسد این موضوع در فشارهای بالا نیز برای 

الماس صادق است.

 بهبود توانبخشی بیماران مبتلا به سکته مغزی با کمک اسکلت 
رباتیک

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافتند که آموزش راه رفتن با 
اسکلت های رباتیک می تواند به بهبود توانبخشی در افراد مبتلا به سکته مغزی 
کمک کند.  به نقل از نیوزبریک، گروهی از پژوهشگران آمریکایی نشان داده اند 
که شــاید آموزش راه رفتن با اسکلت های بیرونی بتواند به توانبخشی زودرس 

در سکته حاد کمک کند.
با توجه به تعداد زیاد بازماندگان سکته مغزی که به نقص در تحرک، تعادل 
و هماهنگی دچار هستند،  نیاز به توانبخشی در سکته مغزی، بسیار زیاد است. 
پیشــرفت های صورت گرفته در حوزه رباتیک و مهندسی پزشکی، گزینه های 
مراقبت توانبخشی را افزایش می دهند. پژوهشگران، فناوری های جدیدی را برای 
آموزش راه رفتن به کار می گیرند که ممکن است نسبت به درمان های قدیمی، 
مزایایی داشته باشند. این پژوهش جدید در مورد یک اسکلت رباتیک، امکان بهبود 
راه رفتن پس از یک سکته حاد را با هدف بازیابی عملکرد حرکتی نشان می دهد.

شرکت کنندگان این پژوهش، 44 نفر بودند که بین ۱۸ تا ۸2 سال داشتند 
و سکته حاد را پشت سر گذاشته بودند. نیمی از آنها، استاندارد مراقبت متداول 

را دریافت کردند و نیمی از آنها با اسکلت  رباتیک آموزش دیدند.
هر دو گروه، زمان مشابهی را برای درمان گذراندند. آموزش راه رفتن با اسکلت 
رباتیک، توســط یک متخصص فیزیوتراپی صورت گرفت که آن را با توجه به 

پیشرفت هر فرد تنظیم کرد. 
دکتر »کارن نولان«)Karen Nolan(، پژوهشگر این پروژه گفت: ما دریافتیم 
که آموزش راه رفتن با اسکلت خارجی به ما امکان می دهد که میزان آموزش را 

بدون افزایش مدت توانبخشی افزایش دهیم. 
وی افزود: از آنجا که پیاده روی با کمک اســکلت خارجی، به تلاش فعال از 
سوی شرکت کننده نیاز دارد، مداخله زودهنگام با این نوع آموزش راه رفتن، باعث 
ارتقای قابلیت انعطاف پذیری مغز می شود که در صورت ترکیب با آموزش متداول 

راه رفتن، می تواند به بهبود کارایی و اثرات ماندگارتر منجر شود.

 ابداع یک فناوری برای تشخیص بادام های تلخ!
پژوهشگران اسپانیایی، روشی ابداع کرده اند که می تواند بادام های شیرین را از 

بادام های تلخ تفکیک کند. به نقل از فیز، همه افراد گاهی اوقات پس از جویدن 
یک بادام، طعم تلخ و نامطبوعی را در دهان خود احساس کرده اند. مقصر این 
ماجرا، ترکیبی موسوم به  »آمیگدالین« )Amygdalin( است که هنگام تماس با 
آنزیم های موجود در بزاق، به گلوکز، بنزآلدهید و هیدروژن سیانید تجزیه می شود.

پژوهشگران »دانشگاه کوردوبا«)University of Cordoba( در اسپانیا، برای 
کاهش این غافلگیری ناخوشایند، روشــی را ابداع کرده اند که می تواند سطح 
آمیگدالین موجود در آجیل های تجزیه شده با پوست و بدون پوست را پیش بینی 

کند و به طبقه بندی بادام های تلخ و شیرین در مقیاس صنعتی بپردازد.
این سیســتم جدید، از روش »طیف شناسی فروسرخ نزدیک«)NIRS( بهره 
می گیــرد که می تواند مقدار زیادی از یک محصول را در لحظه و بدون نیاز به 

آزمایشگاه تجزیه و تحلیل کند.
پروفسور »دولورس پرز مارین«)Dolores Pérez Marín(، از پژوهشگران این 
پروژه گفت: کاربرد این فناوری برای بخش کشاورزی، بسیار مورد توجه است. 
اگرچه تلخی بادام در طبیعت می تواند برای پیشگیری از خوردن برخی بذرهای 
خاص توســط جانوران مفید باشد اما در مقیاس صنعتی، هیچ مزیتی ندارد و 
حتی می تواند معایبی مانند طعم ناخوشایند، کاهش ارزش محصول و مشکلات 
احتمالی ایمنی غذایی را به همراه داشته باشد. حسگرهای طیف شناسی فروسرخ 
نزدیک از نظر فنی، پرتویی از نور را به کار می گیرند که هنگام تعامل با ماده آلی، 

سیگنال منحصر به فردی را برای هر نمونه محصول برمی گرداند.
»میگوئل وگا کاستلوته«)Miguel Vega Castellote(، از پژوهشگران این پروژه 
گفت: حسگرهای قابل حمل که سیگنال های آنها به ابداع مدل های پیش بینی 
کمک می کنند، می توانند با اســکن سریع و غیرتهاجمی محصول، به تجزیه و 

تحلیل پارامترهای متفاوت آن بپردازند.
استفاده از فناوری طیف شناسی فروسرخ نزدیک که پژوهشگران تجربه زیادی 
در مورد کاربرد آن با محصولات غذایی دارند، به ویژه در تشخیص زودهنگام تقلب 

احتمالی و مشخص کردن هویت مواد غذایی، بسیار مفید است.
این گروه پژوهشــی، پروژه دیگری را با هدف تشخیص بادام های شیرین از 
نمونه های تلخ آن آغاز کرده اســت. پروفســور »ماریا ترزا سانچز پیندا د لاس 
اینفانتاس«)María Teresa Sánchez Pineda de las Infantas(، از پژوهشگران 
این پروژه گفت: سیستم آزمایش شده در این پژوهش می تواند در هر قسمت 
از زنجیره مورد نظر از جمله هنگام دریافت، پردازش و حمل و نقل اجرا شود و 
شاید بتوان از آن به عنوان یک روش هشدار سریع و مقرون به صرفه استفاده کرد.

 کنترل کیفیت هوا با یک دستگاه کوچک قابل  حمل

یک دستگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به »BREATHE Smart 2« دستگاهی 
قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را در لحظه نشان می دهد.

به نقل از آی ای، آلودگی و ذرات معلق در هوا در همه جا وجود دارند و هوایی 
را که ما تنفس می کنیم برای سلامتی ما خطرناک می کنند. طبق گزارش سازمان 
بهداشت جهانی)WHO(، تعداد قربانیان ناشی از آلودگی هوا در جهان هر ساله 4.2 
میلیون نفر است. بنابراین تردیدی نیست که باید به هر نحو از خود در برابر این 
 BREATHE Smart« خطر مراقبت کنیم. دستگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به
2« دستگاهی قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را در لحظه نشان می دهد. 
این دســتگاه، آلودگی هوا را با یک حسگر دقیق لیزری اندازه گیری می کند و 

شاخص کیفیت هوا)AQI( را در هر مکان نشان می دهد.
استفاده از این دستگاه نیز آسان است و ظرف چند ثانیه تنظیم می شود. مهم تر 
اینکه به هیچ تلفن هوشمند، برنامه یا حق اشتراکی برای استفاده از آن نیاز نیست.

با استفاده از این دستگاه می توان دانست که چه زمانی برای بیرون رفتن از 
خانه مناسب است و چه زمانی بهتر است که در خانه بمانیم. 

این دســتگاه حتی ریزگردهای مضر و ذرات دود ســیگار را نیز تشخیص 
می دهد. علاوه بر اینها، یک نمودار از تاریخچه قرائت های حداکثر ۳0 روزه این 

دستگاه قابل دسترسی است.
این دستگاه دارای پنج زبان انگلیسی، فرانسوی، اسپانیایی، آلمانی و ایتالیایی 
است و به قدری کوچک است که به راحتی در کف دست کاربر قرار می گیرد.

 آزمایش ویروس کرونا در ۱0 دقیقه با کمک یک اپلیکیشــن 
موبایلی

محققان »دانشگاه آریزونا« در حال توسعه برنامه ای هستند که می تواند با 
تجزیه و تحلیل نمونه بزاق فقط در ۱0 دقیقه نتیجه آزمایش ویروس کرونا را 

به کابران نشان دهد.
 به نقل از دیلی میل، دانشمندان در حال توسعه یک برنامه تلفن هوشمند 
هستند که می تواند کووید-۱۹ موجود بزاق را در حدود ۱0 دقیقه تشخیص دهد.

در این فناوری، یک تلفن هوشمند با یک میکروسکوپ کوچک جفت می شود 
و نمونه بزاق را برای تشــخیص حضور یا عدم حضور ویروس تجزیه و تحلیل 
می کند. هدف از توســعه این دستگاه ترکیب سرعت آزمایش آنتی ژن با دقت 

آزمایش واکنش زنجیره ای پلیمراز/پی.سی.آر است.
این فناوری در ابتدا به عنوان یک روش ارزان قیمت برای شناســایی نورو 
ویروس توســعه داده شده بود اما با توجه به بیماری همه گیر و شیوع ویروس 

کرونا در جهان رویکرد این آزمایش اکنون تغییر کرده است.
این روش شــامل استفاده از  یک میکروســکوپ و یک ورق با روکش موم 
است که »کاغذ ریزسیال«)microfluidic paper( نامیده می شود و طی آن کاغذ 
مذکــور، نمونه را از طریق کانال های خاصی هدایت می کند. پس از قرار دادن 
نمونه بزاق بر روی کاغذ، آنتی بادی هایی با استفاده از مهره های فلورسنت به آن 
اضافه می شوند. اگر ذرات ویروس کرونا به اندازه کافی وجود داشته باشد، آنتی 

بادی به هر یک از آن مهره ها متصل می شود.

بخــش ایتالیایی شــرکت هوافضــای فرانســوی-ایتالیایی »تالــس آلنیا 
اســپیس«)Thales Alenia Space( در شــهر لاکوئیلا یک سیستم جدید را در 

طی همه گیری ویروس کرونا آزمایش و معرفی کرده است.
به نقل از اینوویشن اوریجینز، سیستم مذکور این امکان را به کاربران می دهد 
تا از راه دور سخت افزاری را که در دست ساخت است بررسی کنند. این سیستم 
بررسی نیمه خودکار » آروین«)Arvin( نام دارد که مخفف عبارت »بررسی دیداری 

واقعیت افزوده«)Augmented Reality Visual Inspector( است.
آروین شامل یک بازوی رباتیک و یک دستگاهی است که قادر است تصاویر را 
به طور خودکار بزرگ کند و  قابلیت زوم کردن آنها همانند استریومیکروسکوپ 
را دارد. علاوه بر این آروین ویژگی های بیشتری نیز دارد به عنوان مثال می تواند 
بردهای مدار را اســکن کند و اجزای جداگانه و هر بخش یک ساختار)بدون در 

نظر گرفتن اندازه و ضخامت( بررسی کند.
آروین به کاربران این امکان را می دهد تا بدون نیاز به پوشــیدن لباس های 
فضایی خاص وارد اتاق های تمیز شــوند و در کنار اپراتورها بنشینند. پوشیدن 

این نوع لباس برای هر کســی که به این محیط کنترل شده وارد می شود برای 
اطمینان از عدم ایجاد آلودگی در روند تولید، الزامی است.

حال بررسی اتاق تمیز و نشستن در کنار اپراتور با کمک این سیستم در فاصله 
بیش از هزار کیلومتر امکان پذیر می باشد.

اتاق تمیز اصولاً به محیطی گفته می شود که جهت تولید یا تحقیقات علمی 
و صنعتی در آن فعالیت هایی صورت می گیرد و در این محیط مقدار آلاینده های 
زیســت محیطی بسیار پایین تر از حد معمول فضای یک محیط بسته می باشد. 
به طور دقیق تر اتاق تمیز محیطی با آلایش کنترل شده ذرات معلق در فضاست 

که در هر متر مکعب آن تعداد معینی ذره موجود است.
»ارنستو ایپولیتی«)Ernesto Ippoliti( از تالس آلنیا اسپیس از نحوه کار سیستم 
راضی است. به عنوان مثال آزمایش های موفقیت آمیزی در طی چندین مرحله 
از توســعه ماهواره »سنتینل ۱«)که بخشی از برنامه فضایی آژانس فضایی اروپا 
است( انجام شده است. بررسی اتاق تمیز از راه دور علاوه بر آنکه کاری مفید و 

موثر است باعث صرفه جویی در وقت و هزینه نیز می شود.
تالس آلنیا اســپیس ســرمایه گذاری مشــترکی بین شــرکت فرانســوی 
»تالس«)Thales( و شرکت ایتالیایی »لئوناردو«)Leonardo( است. تالس آلنیا 
اسپیس بیش از 40 سال است که در ایتالیا مشغول به کار است تا سیستم ها و 
تجهیزات به ویژه سیستم های ارتباطات از راه دور فضایی را بسازد. این شرکت 
بزرگترین تولید کننده ماهواره در اروپا اســت. به گفته شــرکت سازنده آروین 
درلاکوئیلا) یکی از پیشــرفته ترین تاسیسات تولید الکترونیک در اروپا( توسعه 

یافته است. در واقع لاکوئیلا قطب ایتالیا برای تحقیقات فضایی است.
 )Laboratori Nazionali del Gran Sasso(»آزمایشگاه ملی دل گران ساسو«
نیز نزدیک لاکوئیلا اســت که در سال 200۹ در اثر زلزله به شدت آسیب دید. 
این بزرگترین مرکز تحقیقاتی زیرزمینی در جهان اســت و آزمایشگاه هایش در 

رشته کوه »گرن ساسو« در آپنینی قرار دارد.

بررسیماهوارههادرمدارباسیستمینوین

انگلیسمیزباناولینفرودگاهخودروهایپرندهبرقیدرجهانخواهدبود

طرفداران »اسپیس ایکس«)SpaceX( در ایالات متحده و سراسر جهان منتظر 
تماشای اولین سفر آزمایشی فضاپیمای این شرکت به نام »SN۹« در روز پنجشنبه 
بودند اما تنها چیزی که دیدند یک فضاپیمای بزرگ بود که ثابت بر روی سکوی 
پرتاب مانده بود. به نقل از دیلی میل، دقایقی بعد از لغو پرتاب، ایلان ماسک مدیر 
عامل این شرکت در توییتر خود، اداره ی هوانوردی فدرال)FAA( را برای قوانینش 
در مورد پرتاب فضاپیما که مجوز پرتاب آزمایشــی به اسپیس ایکس را نداده بود 

مورد انتقاد قرار داد.
ماسک نوشت: بخش فضایی اداره ی هوانوردی فدرال برخلاف بخش هواپیمایی 
آن که خوب اســت، ساختار نظارتی کاملا نامناسبی دارد. قوانین آنها برای تعداد 
کمی پرتاب در سال از چند مرکز دولتی مناسب است و با این قوانین، بشر هرگز به 
مریخ نخواهد رفت. این اداره زمانی که ماسک عصبانیتش را در فضای مجازی ابراز 
می کرد سکوت کرد اما بخش فضایی آن به دیلی میل گفت: ما پیش از تصویب پرواز 
آزمایشی بعدی،  برای حل مشکلات ایمنی مهم با اسپیس ایکس کار خواهیم کرد.

اگرچه اداره ی هوانوردی فدرال به این موضوع اشاره ای نکرده است اما شاید این 
تاخیر مربوط به پرتاب قبلی اسپیس ایکس یعنی فضاپیمای »SN۸« باشد که هفت 
مایل بالا رفت و سپس روی سکوی پرتابش منفجر شد. پرتابی که ماسک آن  را 
آزمایشی فوق العاده می داند. صرف نظر از اینکه اسپیس ایکس برای انجام آزمایش 
مجدد به مجوز نیاز دارد این شرکت اعلام کرده که قصد دارد در روز دوشنبه تلاش 
دیگری انجام دهد.فضاپیمای »SN۹« یک هفته روی سکوی پرتاب منتظر انجام پرواز 
آزمایشی خود بوده است تا شش مایل به سمت بالا برود تا مانوری در هوا و فرودی 
آیرودینامیکی داشته باشد. مشابه کارهای »SN۸« در ماه دسامبر. در روز پنجشنبه 
اسپیس ایکس سوخت گیری آن را انجام داد و  دقایقی بعد ماموریت را متوقف کرد.

سپس در روز جمعه خدمه پرواز شروع به آماده شدن کردند و منطقه آزمایش 
خالی از سکنه شد که برای آزمایش هایی با ارتفاع زیاد نیاز است.

سختگوی اداره هوانوردی فدرال در ایمیلی به دیلی میل گفت: ما با اسپیس ایکس 
کار خواهیم کرد تا اطلاعات بیشتری را که شرکت در اختیار ما قرار داده به عنوان 
بخشی از اصلاح درخواست مجوز آن مورد ارزیابی قرار دهیم. ما اهمیت حرکت سریع 
به سوی تقویت و رشد نوآوری های تجاری فضایی را می دانیم اما اداره هوانوردی 
فدرال مســئولیت خود در برابر ایمنی مردم را به خطر نخواهد انداخت. ما فقط 

زمانی به اسپیس ایکس مجوز خواهیم داد که مطمئن شویم این شرکت اقدامات 
لازم برای تنظیم برنامه خود با قوانین لازم را انجام داده است.

اسپیس ایکس از ابتدای ماه ژانویه در مورد پرتاب فضاپیمای خود صحبت می کند 
اما به نظر می رسد این ماموریت تا زمانی که این شرکت و اداره هوانوردی به توافق 
نرسند انجام نخواهد گرفت و توییت ایلان ماسک نیز به این موضوع کمکی نکرده 
 »SN۸« است. نگرانی های اداره  هوانوردی ممکن است به  خاطر انفجار فضاپیمای
بر روی سکوی پرتابش پس از فرود باشد. این فضاپیمای غول پیکر در ساعت 5:45 
دقیقه بعد از ظهر در مرکز بوکاچیکا)Boca Chica( تگزاس بلند شد و موتورهای 
رپتور آن شروع به کار کردند تا به هدف صعود ۷.۸ مایلی خود در آسمان برسد. 
شش دقیقه طول کشید تا موتورهای این فضاپیما خاموش شود و به سمت سکوی 
پرتاب خود بازگردد. همه نشسته بر لبه ی صندلی خود با نگرانی به فضاپیمایی که 
به زمین نزدیک می شد خیره شده بودند تا ببیند پیش بینی ماسک در مورد فرود 
آن درست خواهد بود یا خیر. هنگامی که بالاخره« SN۸« سکوی پرتاب خود را 
لمس کرد در شعله های آتش گم شد و هنگامی که دود و آتش فرونشست تنها 

چیزی که باقی مانده بود تلی از آوار بود.
با این حال ماســک این پرتاب را موفقیت آمیز دانست و گفت: حتی اگر این 
فضاپیما نابود شده باشد اطلاعات زیادی به اسپیس ایکس می دهد و ما را یک قدم 

به فرستادن انسان ها به مریخ نزدیک تر می کند.

انسانهرگزبهمریخنخواهدرفت!

یکی از شــهرهای کشور انگلیس با مشارکت شرکت هیوندای در پروژه ای که 
هدف آن توسعه زیرساخت های عدم انتشار کربن است، میزبان اولین فرودگاه نسل 

بعدی وسایل نقلیه هوایی برقی و خودران خواهد بود.
 به نقل از آی ای، طی چند سال اخیر محبوبیت خودروهای پرنده افزایش یافته 
است و حتی شرکت های شهیری مانند »بوئینگ« و »پورشه« به دنبال تولید این 
وسایل نقلیه هستند. اکنون شهری در انگلیس در حال آماده شدن برای میزبانی 

از اولین فرودگاه جهان مخصوص خودروهای پرنده است.
یک اســتارتاپ انگلیسی موســوم به »Urban-Airport« با غول خودروسازی 
»هیوندای« برای مهندسی این فرودگاه آینده نگرانه همکاری کرده است تا طعم  
نســل بعدی سفرهای هوایی را به مردم بچشــاند. آنها نام این فرودگاه جدید را 

»فرودگاه  شهری«)Urban Air Port( گذاشته اند.
این فرودگاه با عدم انتشار کربن و هر نوع آلاینده، میزبان نسل بعدی وسایل 

نقلیه هوایی برقی و خودران خواهد بود.

»ریکی ساندو« بنیان گذار و مدیر اجرایی این استارتاپ گفت: خودروها به جاده 
احتیاج دارند. قطارها به ریل نیاز دارند. هواپیما به فرودگاه نیاز دارد و هواپیماهای 
برخاست و فرود عمودی)eVTOL( نیز به پایگاه های هوایی مخصوص خود احتیاج 
دارند. بیش از صد سال پیش، اولین پرواز تجاری جهان انجام شد و جهان متصل 
مدرن را ایجاد کرد. »فرودگاه شــهری« ارتباطات را در سراسر شهرهای ما بهبود 
می بخشد، بهره وری را افزایش می دهد و به انگلیس کمک می کند تا در یک اقتصاد 

جدید کاملًا پاک جهانی پیشگام شود.
وی افزود: خودروهای پرنده در گذشته یک رویا بودند. اکنون آنها حمل و نقل 
هوایی پاک شهری را برای مردم فراهم می کنند و دنیای جدیدی از حمل و نقل 

هوایی با آلایندگی صفر را ایجاد می کنند.
یک »فرودگاه شــهری« 60 درصد کوچکتر از یک ســکوی مخصوص فرود و 
برخاست بالگرد است و در عرض چند روز قابل نصب است. ضمن اینکه در صورت 
نیاز می توان آن را جابجا کرد و به مکان های دیگر برای نصب برد. این فرودگاه از 

آنجایی که انتشار صفر کربن دارد، بسیار دوست دار محیط زیست است.
یک »فرودگاه شهری« می تواند از هرگونه eVTOL پشتیبانی کند و برای شرایط 
اضطراری ایده آل است، زیرا می تواند به سرعت هواپیماهای بدون سرنشین و سایر 
eVTOLها را برای حمل و نقل تجهیزات و افراد در هر جایی که بیشــترین نیاز 

احساس می شود، عملیاتی کند.
 eVTOL در عین حال، شرکت »هیوندای« اظهار داشت که قصد دارد هواپیماهای
خود را بســازد و به عنوان بخشــی از برنامه تجاری سازی هوانوردی خود تا سال 

202۸ از این پروژه پشتیبانی می کند.
این فرودگاه جدید در شهر کاونتری)Coventry( انگلیس در حال ساخت است 
و تا نوامبر 202۱ تکمیل خواهد شــد. این پروژه یک کمک ۱.2 میلیون پوندی 

)۱.65 میلیون دلاری( از دولت انگلیس دریافت کرده است.


